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��ح ا�تان ز�جانروز��
 مدیرکل راه آهن منطقه شمالغرب کشور گفت: اتصال شهرک 
صنعتی زنجان به شبکه ریلی کشور پس از سال ها انتظار سرانجام 
وارد مرحله نهایی خود شده و طبق برنامه ریزی های انجام  شده این 

اتصال تا دو ماه آینده به بهره برداری..

 مدیر فرودگاه زنجان گفت: با توجه به افزایش قیمت سوخت 
هواپیما، قیمت بلیط پرواز زنجان به مشهد افزایش خواهد یافت.

محمدجواد یگانه با بیان اینکه فرودگاه زنجان در حال حاضر 
میزبان پروازهای منظم به مقاصد مختلف...

اتصال شهرک صنعتی زنجان
 به شبکه ریلی

قیمت بلیط پرواز زنجان به مشهد 
افزایش می یابد

رئیس پیشین سازمان انرژی اتمی :

ایران و آمریکا برای رسیدن به نتیجه مثبت در مذاکرات اراده دارند 
با ادامه وضعیت کنونی و عدم توافق در سال

 »سرمایه گذاری برای تولید« سرمایه گذاری کمتر خواهد شد 

سال بیست وچهارم- شماره سال بیست وچهارم- شماره ۲۸۲9۲۸۲9                                                       تک شماره  -                                                        تک شماره  - ۸۰۰۰۸۰۰۰ تومان تومان

همشهری/ رئیس پیشین سازمان انرژی اتمی گفت که 
ایران و آمریکا اراده شان بر این است که این مذاکرات 
به یک جمع بندی مثبت برسد، چون اگر غیر از این 
باشد، مسائل بغرنج تر می شود و هر چه زمان بگذرد به 

پیچیدگی این مسائل افزوده می شود.
روز شنبه ۲۳ فروردین و بعد از سه سال به طور جدی 
و متفاوت از روند مذاکرات برجامی و احیای برجام در 
دوره های قبل، ایران و آمریکا برای حل مساله هسته ای 
و رسیدن به راه حلی مرضی الطرفین در مسقط پایتخت 

عمان به تبادل نظر پرداختند.
و  ایران  ارشد  مقامات  ساعت  دو  از  بیش  مذاکرات 
و  عمان  خارجه  امور  وزیر  واسطه گری  با  که  آمریکا 
تبادل پیام های مکتوب در منزل شخصی »سید بدر 
البوسعیدی« انجام شد، اولین دور مذاکرات دو کشور 
بعد از خروج آمریکا از برجام است. این مذاکرات در 
حالی انجام می شود که طرفین برجام و آمریکا بر این 
مساله توافق دارند که محتوای توافق هسته ای امکان 
اجرا شدن ندارد، با این حال چارچوب سیاسی، فنی و 
حقوقی برجام برای هر گونه توافق با زمان بندی جدید 

مورد نظر همه طرف هاست.
روسای هیات های مذاکره کننده ایران و آمریکا در پایان 
مذاکرات، روند را »مثبت و سازنده« دانستند و اعلام 
کردند که شنبه آینده مذاکرات با میانجی گری عمان 

ادامه خواهد یافت.
»سید عباس عراقچی« وزیر امور خارجه و رئیس هیات 
ایرانی در مسقط در پایان مذاکرات روز شنبه اعلام کرد 
که در جلسه بعدی وارد چهارچوب کلی که یک توافق 

می تواند داشته باشد خواهیم شد.
نه ما و نه طرف مقابل  وی خاطرنشان کرد: مسلما 
خواهان یک مذاکره بی حاصل، گفت وگو برای گفت وگو، 
اتلاف وقت و مذاکرات فرسایشی اصلا نیستیم. هم ما 
و هم طرف آمریکایی مطلوب مان توافقی است که در 
کوتاه ترین زمان به دست بیاید. ولی این کار آسانی 

نخواهد بود و نیاز به اراده کامل از هر دو طرف دارد.
»استیو ویتکاف« فرستاده ویژه رئیس جمهور آمریکا نیز 
در اولین اظهارات خود پس از گفت وگوی غیرمستقیم 
با ایران تصریح کرد: ما یک گفت وگو بسیار مثبت و 

سازنده داشتیم.
روز  آمریکا  رئیس جمهور  ترامپ«  »دونالد  هم چنین 
به  )مذاکرات(  معتقدم  گفت:  خبرنگاران  به  شنبه 
صورت خوبی پیش می رود. هیچ چیزی مهم نیست تا 
اینکه )مذاکرات( به پایان برسد. به همین دلیل دوست 
ندارم درباره آن صحبت کنم اما کارها با ایران، بسیار 

خوب پیش می رود.
ترامپبیجهتآمریکارادرگیرنمیکند

»علی اکبر صالحی« رئیس پیشین سازمان انرژی اتمی 

درباره مذاکرات ایران و آمریکا به میزبانی عمان، گفت: 
فضای کلی مذاکرات آن طور که در رسانه های ملی و 
بین المللی دیدیم و شنیدیم، نشان از مثبت بودن آن 
دارد. به نظرم هم جمهوری اسلامی ایران و هم آمریکا 
اراده شان بر این قرار گرفته است که این مذاکرات به 
یک جمع بندی »مثبت« برسد، چون اگر غیر از این 
بغرنج تر می شود و هر چه زمان  باشد، قطعا مسائل 
بگذرد به پیچیدگی این مسائل افزوده می شود و به 
کلافی سردرگم تر از وضعیت موجود تبدیل می شود. 
وی با اشاره به شعار انتخاباتی دونالد ترامپ مبنی بر 
"AmericA First" گفت: اگر به هر حال تصمیماتی 
اتخاذ  آمریکایی ها  از طرف  عقلانیت  و  تدبیر  خلاف 
 "AmericA LAst" شود، ممکن است این شعار به
تبدیل شود. اگر خودشان شرایطی را ایجاد کنند یا 
کسانی دیگر مثل نتانیاهو باعث شود که شرایط از این 
وضعیت موجودی که هر دو خواهان رسیدن به نتیجه 
مثبت هستند، منحرف شود قطعا دود آن به چشم 
همه خواهد رفت و عواقب ناخوشایندی را به دنبال 
خواهد داشت، به گونه ای که در سه سال و اندی باقی 
مانده از دولت ترامپ، او آنچنان گرفتار خواهد شد که 
دیگر شعار »آمریکا اول« است فراموش شده و تبدیل 

به حقیقت »آمریکا آخر« است، می شود. 
صالحی افزود: تجربه آمریکا در عراق و افغانستان را 
شاهد بودیم و در گذشته نیز تجربه دردناک ویتنام 
که هیچ کدام از آن ها تجارب مثبتی برای آمریکا نبوده 
است. از طرفی با توجه به برداشتی که از کتاب های 
که  است  فردی  او  نظرم  به  داشت،  می توان  ترامپ 
ریسک حساب نشده نمی کند تا آمریکا را بی جهت 
درگیر کند و کشورش را وارد باتلاقی کند تا دیگران 
که رقیب جدی او در جهان هستند، نهایت استفاده را 

از شرایط ایجاد شده ببرند.
رئیس پیشین سازمان انرژی اتمی با تاکید بر اینکه 
ضعیف  بسیار  را  ایران  با  آمریکا  درگیری  »امکان 

می بینم«، گفت: سوال این است که آمریکا از درگیری 
در منطقه و با ایران چه چیز به دست می آورد؟ اگر 
فکر می کنند که این درگیری سریع است و با سرعت 
به اهدافشان می رسند، فرض نادرست و غیرمنطقی 
است و لذا این درگیری، آمریکا را برای سال ها گرفتار 

خواهد کرد.
نهبایددرمذاکراتتعجیلونهتأجیلکرد

وی با اشاره به ادعای آمریکا مبنی بر نگرانی از اینکه 
آن ها  گفت:  برود«  هسته ای  سلاح  دنبال  به  »ایران 
هسته ای  سلاح  از  ایران  نمی خواهند  که  گفته اند 
برخوردار شود، یا به این سمت حرکت کند؛ این مساله 
پاسخ فنی دارد و می توان تضمین هایی ارائه کرد تا 

آن ها قانع شوند و موضوع پیچیده ای نیست. 
و حکم حکومتی  رهبری  فتوای  داخل کشور  در  ما 
نکنیم.  حرکت  هسته ای  سلاح  سمت  به  که  داریم 
مساله بی اعتمادی آن هاست. رفع این مشکل از طریق 

یک مذاکرات فنی روشن و سریع قابل تحقق است.
این عضو پیشین تیم مذاکره کننده هسته ای کشورمان 
در پاسخ به این پرسش که »اصرار تیم مذاکره کننده 
آمریکا برای تسریع در مذاکرات و دستیابی به نتیجه، 
به نفع مذاکرات است یا به ضرر آن؟«، اظهار کرد: با 
توجه به اینکه شرایط جهانی پیچیده و درهم تنیده 
شده است و یک عنصر غیرقابل پیش بینی مثل نتانیاهو 
را داریم که به هیچ یک از مقررات بین المللی و جهانی 
پایبند نیست و هر لحظه ممکن است در کار اختلال 
ایجاد کند؛ نه باید در مذاکرات تعجیل و نه تأجیل کرد 
و به عبارتی نباید فکر کنیم که زمان زیادی در اختیار 
را  باید حد وسط  بیندازیم؛  تاخیر  به  را  داریم و کار 
گرفت و به علاوه موضوع را توأم با مسائل منطقه ای و 

جهانی به طور یک پارچه در نظر بگیریم.
ضمن  کننده  مذاکره  گروه  که  کرد  تاکید  صالحی 
برخورداری از تجارب ارزشمند، چارچوبی روشن برای 

مذاکرات و حل مساله در اختیار دارد.

اعتماد/ عباس عبدی نوشت: با توجه به شرایط کنونی 
)در صورت به نتیجه نرسیدن گفت وگوها( احتمال اینکه 
در سال »سرمایه گذاری برای تولید«، سرمایه گذاری کمتر 
شود بسیار بیشتر از آن است که مسیر رو به رشدی را 
تجربه کند، مگر اینکه تحولی جدی در موارد پیش گفته 

رخ دهد. 
عنوان  با  خود  دیروز  یادداشت  ادامه  در  عبدی  عباس 
»الزامات شعار سال« در روزنامه اعتماد نوشت: ۸-  فضای 
و  برای سرمایه گذاری  مهم ترین شرایط  از  یکی  رقابتی 
جذب آن است. این ویژگی شاید یکی از بدترین های ایران 
است. وجود انحصارات و بخش دولتی حجیم، در کنار 
بخش خصولتی و غیرپاسخگو و با وجود نظام قیمت گذاری 
گسترده و چند نرخی بودن کالاها و قیمت های بسیار 
پایین حامل های انرژی و... به شکل گیری فضای رقابتی 
نهادهای  با  مرتبط  عوامل  حضور  نمی انجامد.  پایداری 
قدرت در مزایده ها و مناقصه ها و نیز معافیت های مالیاتی 
برخی نهادها یا دسترسی ویژه، همگی مخل نظام رقابت 
است. یکی دیگر از ضعف های ایران در این زمینه قطع 
ارتباط با بازار فراملی و دسترسی به بازارهای جهانی و 
از محدودیت ها و تحریم ها و  ناشی  منطقه ای است که 
شرایط بی ثباتی سیاسی و اقتصادی و نپذیرفتن مقررات 
و کنوانسیون های جهانی مثل FAtF و... است. موضوع 
مناقصه ها و مزایده های رانتی از بدترین موارد در ایران 
است. همچنین تبعیض های مالیاتی و...  میان وابستگی 
شرکت های خود آزار دهنده است. امتیاز ۱ از ۵ را به وجود 

این ویژگی در ایران می توان داد.
۹-  دسترسی به مواد اولیه و منابع طبیعی نیز شرط دیگر 
ایران شرایط  این نظر  از  بهبود سرمایه گذاری است که 
ناپایدار در صادرات نفت  خوبی دارد، هر چند وضعیت 
و دسترسی به منابع انرژی و مساله تحریم ها شرایط را 
از مسیر مطلوب خارج کرده است. امتیاز ۴ از ۵ را به 
وجود این ویژگی در ایران می توان داد. ۱۰-  و بالاخره 
سیستم حقوقی و اداری کارآمد و سالم نیز یکی دیگر 
در  است.  سرمایه گذاری  افزایش  شکل گیری  شروط  از 
ایران هم به لحاظ حقوق مالکیت و هم دخالت نهادهای 
امنیتی و قدرتمند و رسانه ای در نادیده گرفتن این حقوق 
و هم فساد گسترده )با توجه به شاخص کنونی احساس 
فساد که ایران در میان ۱۸۰ کشور رتبه ۱۵۱ را دارد( و 
هم قوانین آیین دادرسی و طولانی بودن دادرسی ها و... 
شرایط مناسبی برای سرمایه گذار محسوب نمی شود. گرچه 
اقداماتی در این زمینه رخ داده است ولی بخش مهمی از 
این نارسایی ها زمینه های سیاسی به ویژه امنیتی دارد که 
و... دچار  اقتصاد و فرهنگ  از حضور در  سرمایه گذار را 
ترس و نگرانی می کند.  به عبارت دیگر انباشت سرمایه 
در ایران نوعی خطر برای سرمایه دار محسوب می شود. 

اگر وضعیت اعتماد و نگاه مردم به سرمایه داران را نیز به 
موضوع اضافه کنیم، متوجه ضعف مفرط ایران از حیث 
نظام اداری و حقوقی در جذب سرمایه گذاری می شویم. 
امتیاز ۱ از ۵ را به وجود این ویژگی در ایران می توان داد.

در اینجا یک بار دیگر نمرات داده شده را به ترتیب امتیاز 
از ۵ مرور می کنیم.

نیروی کار ماهر و ارزان نمره ۴-بازار گسترده نمره ۴
دسترسی به مواد اولیه نمره ۴-وجود زیرساخت ها نمره ۳

دسترسی به فناوری نمره ۲- سیاست حمایتی سالم دولت 
نمره ۱- نظام حقوقی و اداری نمره ۱

دسترسی به منابع مالی نمره ۱- ثبات اقتصادی و سیاسی 
نمره ۱- فضای رقابتی نمره ۱

وجود  بدون  آیا  که  دارد  وجود  مهم  پرسشی  اکنون 
حداقل هایی در بخشی یا حتی یکی از این شرایط می توان 
سرمایه گذاری را افزایش داد؟ پاسخ منفی است. همه این 
شرایط کمابیش باید حداقلی از شرایط را داشته باشند. 
گرچه هیچ کدام حالت صفر و یک نیستند، همه به صورت 
یک طیف هستند، ولی فقدان برخی از آنها یا ضعف مفرط 
برخی از آنها مانع اساسی در سرمایه گذاری خواهد بود. 
مثل یک زنجیر است که قدرت آن به قدرت قوی ترین 
حلقه آن نیست، بلکه توان تحمل زنجیر متاثر از استحکام 
گسترده  بازار  صرف  به  ما  است.  حلقه  ضعیف ترین 
یا نیروی ارزان و ماهر یا دسترسی به منابع طبیعی یا 
زیرساخت های کافی نمی توانیم مساله سرمایه گذاری را 
این شرایط سرمایه گذاری در حد همین  با  حل کنیم. 
بخور و نمیر و در ابعاد کوچک خواهد بود و حتی جبران 
استهلاک را هم نخواهد کرد. سرمایه گذاری واقعی نیازمند 
اجرای طرح های بزرگ و بلندمدت است. برای تحقق این 
هدف و با وجود تحریم ها، بی ثباتی سیاسی و اقتصادی، 
قدرت، سیستم  انحصارات  و حضور  رقابتی  بازار  فقدان 
افراطی  قیمت گذاری  نظام  و  ناکارآمد  اداری  و  حقوقی 
و نظام بانکی ناکارآمد و عدم دسترسی کافی به منابع 

مالی، امکان تحقق سرمایه گذاری لازم برای تحقق یک 
و متوازن  پایدار  و  پیوسته  و  قبول  قابل  اقتصادی  رشد 
از  فراتر  هم  شرایط  این  تحقق  ندارد،  وجود  عادلانه  و 
اختیارات دولت هاست.  یکی از مقامات دولتی در سخنان 
اخیر خود گفتند که »رفع موانع اداری برای سرمایه گذاری 
بخش خصوصی در کشور و حمایت از فعالان اقتصادی 
توسعه  برای  چهاردهم  دولت  مهم  راهبردهای  از  یکی 
ایران اسلامی است. امن ترین نقطه برای سرمایه گذاری، 
جمهوری اسلامی ایران است.« این یعنی که هیچ  درک 
روشنی از موانع موجود سرمایه گذاری در ایران وجود ندارد 
و به تبع آن نیز اراده ای برای بهبود سرمایه گذاری نیست، 
باورپذیرتر  تا  امن ترین؛  نه  است  امن  می گفتند  حداقل 
موضوعی  مولد،  سرمایه گذاری  افزایش  بنابراین  شود. 
با  بود.  پایبند  استلزامات آن  به  باید  فراقوه ای است که 
نرسیدن  نتیجه  به  )در صورت  کنونی  به شرایط  توجه 
گفت وگوها( احتمال اینکه در سال »سرمایه گذاری برای 
تولید«، سرمایه گذاری کمتر شود بسیار بیشتر از آن است 
که مسیر رو به رشدی را تجربه کند، مگر اینکه تحولی 
جدی در موارد پیش گفته رخ دهد. دولت هم به جای 
ابتدا تحلیل خود را به  تشکیل کارگروه، لازم است که 
صورت کامل و دقیق از شرایط و الزامات سرمایه گذاری و 
موانع آن ارایه دهد تا معلوم شود آیا جایی برای افزایش 
سرمایه گذاری با توجه به حدود اختیارات خودش باقی 
می ماند یا نهادهای دیگر هستند که باید مساله را حل 
کنند. میانگین نمرات این شرایط حدود ۲ شده است. زیر 
شاخص ۳ عملا خارج از تیررس و هدف سرمایه گذاران 
خواهیم بود. هر چه مسوولان دولتی بگویند که چنین 
و چنان خواهیم کرد یا متوجه ابعاد مشکلات نیستند یا 
آگاهانه خلاف می گویند. با چنین وضعی امکان تحقق این 
شعار وجود ندارد و باید مواردی را که کمترین نمرات را 
دارند، اصلاح کرد. به عبارت دیگر پنج موردی که کمترین 

نمره را دارند باید به سرعت بهبود بخشید.

صفحه   2

مدیرکل صمت استان: متاسفانه برخی از کارخانجات ) تولیدکننده های مادر( امکان دارد دپوی بیش از حد و عرضه قطره چکانی داشته باشند

اصناف: دولت با عرضه قطره چکانی روغن و دیگر کالاهای اساسی در فروشگاه  های زنجیره ای و کاهش سهمیه بنکداران

باعث گسترده شدن فعالیت واحدهای غیرمجاز و افراد سودجو و افزایش قیمت کالاها تا چند برابر شده است

صدای زنجان از کمبود روغن خوراکی در برخی از فروشگاه ها و واحدهای صنفی گزارش می دهد؛

 چیل چیل

برگزیده

صنایع موجود کشور 
را باید حفظ کنیم

نرخ خدمات آژانس ها 
در زنجان مشخص شد

عضو کمیسیون صنایع مجلس در گفت وگو با صدای زنجان با تاکید بر لزوم 
حفاظت از صنایع با هدف کاهش تبعات ناترازی در این بخش مطرح کرد؛

مصطفی طاهری: قبل از اینکه به فکر سرمایه گذاری برای ایجاد واحد جدید صنعتی باشیم 
باید به این فکر باشیم که صنایع موجود به خاطر کمبود برق و گاز تعطیل نشوند

رئیس کمیسیون حمل و نقل و ترافیک شورای اسلامی شهر زنجان:

 رئیس کمیسیون حمل و نقل و ترافیک شورای اسلامی شهر زنجان گفت: مطابق تصمیم جدید 
کرایه روزانه در شهر برای خدمات آژانس ها ۳۵ هزار تومان و کرایه شبانه ۴۰ هزار تومان در نظر 
گرفته شد. سعید نجفی با بیان اینکه در پی اجرای طرح جدید نرخ گذاری کرایه های حمل  و نقل 
عمومی درون شهری تاکسیرانی نسبت به تک نرخی بودن کرایه ها اعتراض هایی مطرح شد، اظهار کرد: 
مسئولان تاکسیرانی معتقد بودند که یکسان سازی نرخ کرایه ها در همه مسیرها منجر به نارضایتی 
رانندگان و کاهش درآمد آنان خواهد شد چراکه برخی مسیرها طولانی تر، پرترافیک تر و زمان برتر 
است. وی با بیان اینکه در همین راستا جلساتی میان مسئولان تاکسیرانی و نهادهای ذی ربط برگزار 

شد تا درخصوص نحوه محاسبه کرایه ها تصمیم گیری جدیدی ...

ناترازی برق از جمله کلماتی است که از سال گذشته در گفت و گوهای روزانه مردم به گوش می رسد، 
قطعی برق از منازل گرفته تا صنایع و کشاورزی برای هر بخش ...

صفحه3

صفحه 3

ب ب چر چر  ووتخلف تخلف 



سه شنبه  ۲۶  فروردین   ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم*   شماره   ۲۸۲۹ روز�� اقتصاد۲۲

صدای زنجان/ مدیر فرودگاه زنجان گفت: با توجه به افزایش قیمت سوخت 
هواپیما، قیمت بلیط پرواز زنجان به مشهد افزایش خواهد یافت.

محمدجواد یگانه با بیان اینکه فرودگاه زنجان در حال حاضر میزبان پروازهای 
منظم به مقاصد مختلف داخلی از جمله مشهد و کیش است، اظهار کرد: پروازهای 
دوشنبه،  روزهای  می شود؛  انجام  نوبت  سه  هفته  در  مشهد  به  زنجان  مسیر 
پنج شنبه و جمعه که طبق برنامه این پروازها ساعت ۹ صبح از فرودگاه مشهد 
به مقصد زنجان حرکت می کنند و در ساعت ۱۱ در زنجان به زمین می نشینند. 
وی با بیان اینکه پس از توقفی کوتاه هواپیما رأس ساعت ۱۲ از زنجان به سمت 
مشهد پرواز می کند، ادامه داد: پرواز هوایی مسیر زنجان به کیش نیز تا تاریخ ۱۴ 
فروردین ماه، به صورت دو نوبت در هفته در روزهای دوشنبه و پنج شنبه انجام 
شده است. مدیر فرودگاه زنجان با اشاره به اینکه این پروازها معمولاً ساعت ۱۰ 
صبح وارد فرودگاه زنجان می شوند و یک ساعت بعد یعنی در ساعت ۱۱ به سمت 
کیش حرکت می کنند، افزود: در زمینه هزینه ها بهای بلیت پرواز زنجان به مشهد 
طی این مدت بدون تغییر باقی مانده و مبلغ ۳ میلیون و ۲۰۰ هزار تومان برای 
هر نفر بوده است.  وی بیان کرد: با این حال به دلیل افزایش قیمت سوخت و سایر 
هزینه های جانبی مبلغی حدود ۸۰۰ هزار تومان به بهای بلیت افزوده خواهد شد 
و پیش بینی می شود که هزینه نهایی آن به حدود ۴ میلیون تومان برای هر نفر 
برسد. مدیر فرودگاه زنجان گفت: افزایش شدید قیمت سوخت نیز در این مسئله 
نقش اساسی داشته است؛ که تأثیر مستقیمی بر نرخ بلیت ها گذاشته است و 
در کنار پروازهای داخلی مقدمات لازم برای برگزاری پروازهای حج تمتع نیز از 
فرودگاه زنجان در حال انجام است. این پروازها برای بازگشت حجاج در روزهای 
۲۶، ۲۷ و ۲۸ اردیبهشت ماه برنامه ریزی شده اند و هماهنگی های لازم با سازمان 
حج و زیارت شرکت های هواپیمایی و دیگر نهادهای مرتبط در حال انجام است.

 

صدای زنجان/  سرپرست اداره کل استاندارد استان زنجان گفت: سال گذشته بیش از 
چهار هزار و ۵۰۰ مورد بازرسی و نمونه برداری از واحدهای تولیدی مشمول استاندارد 
اجباری استان انجام شد. حمیرا آهنی  افزود: با هدف اطمینان از استمرار و تداوم 
کیفیت در محصولات تولیدی استان، بازرسی و نمونه برداری از واحدهای تولیدی 

تحت پوشش این اداره کل، در حوزه های مختلف به صورت مستمر انجام می شود.
وی با بیان اینکه هم اکنون در استان، تعداد ۴۸۲ واحد تولیدی تحت پوشش این 
اداره کل وجود دارد، اظهار داشت: سال گذشته، تعداد یک هزار و ۵۴۶ مورد بازرسی 
فنی به طور مستمر از واحدهای تولیدی تحت پوشش استان به عمل آمد که منجر به 

نمونه برداری دو هزار و ۹۹۸ مورد از فرآورده های تولیدی استان شد.
به گفته آهنی، بیشترین آمار این نمونه برداری ها مربوط به صنعت غذایی و کشاورزی 
و مصالح ساختمانی بوده است. وی با بیان اینکه در صورت مشاهده کالای فاقد 
کیفیت و استانداردهای لازم، با متخلفان امر مطابق با قوانین و ضوابط سازمان ملی 
استاندارد ایران برخورد می شود، افزود: طی مدت یاد شده سه هزار و ۳۳۵ آزمون بر 

روی فرآورده های تولیدی نمونه برداری شده، انجام شده است.
سرپرست اداره کل استاندارد استان زنجان ادامه داد: مابقی نمونه ها در حال آزمون 
از کیفیت استاندارد، مراتب به  تر  پایین  هستند که در صورت مشاهده کالاهای 
کمیسیون ماده ۴۲ جهت تصمیم گیری در خصوص این واحد تولیدی ارجاع می 
شود. وی خاطرنشان کرد: شهروندان برای اطلاع از اصالت و اعتبار محصولات دارای 
نشان استاندارد درج شده بر روی محصول، به هنگام خرید، می توانند کد ۱۰ رقمی 
ذیل علامت استاندارد روی محصول را به سامانه پیامکی ۱۰۰۰۱۵۱۷ ارسال کرده تا 
از اصالت کالا اطمینان حاصل کنند و در صورت مشاهده هر گونه موارد عدم انطباق، 

از طریق سامانه مردم دار به نشانی inso.gov.ir.۱۵۱۷ گزارش دهند.

صدای زنجان/  مدیرکل امور مالیاتی استان زنجان گفت: سال گذشته ۲۱ هزار و 
۶۰۰ میلیارد ریال اعتبار ارزش افزوده به شهرداری ها و دهیاری های این استان 

پرداخت شد که ۲.۷ برابر رقم وصولی از مودیان حقیقی بود.
مهدی محمدی افزود: سال گذشته در مجموع میزان مالیات وصولی مشاغل 
)اعم از اشخاص حقیقی و مستغلات با عوارض واریزی( نزدیک هشت هزار و 

۱۶۰ میلیارد ریال بود.
وی اظهار کرد: در واقع عوارض پرداختی به شهرداری ها و دهیاری های استان 
در سال گذشته به طور میانگین ۲.۷ برابر مالیات وصولی از اشخاص حقیقی در 
استان بود، البته این نسبت در برخی شهرستان ها مثل ایجرود به ۱۱ برابر، در 

سلطانیه به ۶.۵ برابر، در خرمدره به ۴.۲ برابر و در طارم به ۳.۴ برابر هم رسید.
مدیرکل امور مالیاتی استان زنجان گفت: تحقق اهداف سازمان امور مالیاتی 
در تامین درآمدهای پایدار برای کشور، تضمین کننده تحقق تامین استقلال 
اقتصادی کشور است از این رو مشارکت و نقش آفرینی مودیان و شهروندان 
در انجام تکالیف قانونی خود و پرداخت مالیات منجر به توسعه و آبادانی استان 

می شود.
محمدی خاطرنشان کرد: اطلاع رسانی طرح ها و پروژه های عمرانی افتتاح شده 
از محل عوارض پرداختی مؤدیان مالیاتی توسط شهرداری ها یکی از راه های 

آگاهی بخشی در راستای هزینه کرد و موارد مصرف مالیات است.
بنابر اعلام اداره کل امور اقتصادی و دارایی استان زنجان سهم اشخاص حقوقی 
در درآمدهای مالیاتی استان ۱۴.۷ درصد، بخش عمومی ۵.۳ درصد، مشاغل و 
اصناف ۳.۹ درصد، واحد تولید سیگاردر استان ۳۲.۷ و مالیات بر مصرف سیگار 

۲۲.۷ درصد است.
درآمد مصوب استان برای در سال گذشته ۱۶.۹ همت و سهم مالیات از این 

درآمدها، ۹۸.۴ درصد بود.

مدیر فرودگاه زنجان:

قیمت بلیط پرواز زنجان به مشهد افزایش می یابد

سرپرست اداره کل استاندارد :

بیش از ۴ هزار نمونه برداری از واحدهای تولیدی 
زنجان انجام شد

لیلا محمدی: هر چند در کمبود روغن خوراکی در بازار کشور و به تبع آن استان 
زنجان، احتکار روغن توسط برخی از کارخانجات تولیدکننده و چرخه تولید و توزیع 
این کالاسی اساسی به امید افزایش قیمت کاملا محرز است و برخی از مسئولان دولتی 
نیز به ان اذعان دارند اما نباید فراموش کرد که مجلس در قانون بودجه اعتبارات قابل 
توجهی را برای تأمین کالاهای ضروری مانند روغن، برنج و سایر اقلام اساسی در نظر 
گرفته و دولت نیز وظیفه دارد بازار را مدیریت و بر تولیدات نظارت داشته باشد تا مردم 
در تأمین  کالاها دچار مشکل نشوند، اما بررسی های میدانی صدای زنجان حاکی از آن 

است که اقدامات صورت گرفته برای رفع نیاز مردم کافی نبوده است.
سازمان  و  اساسی  کالاهای  تأمین  مسئول  کشاورزی  جهاد  وزارت  اینکه  وجود  با 
تعزیرات حکومتی وظیفه نظارت بر بازار را به عهده دارد تا عرضه به بهانه های مختلف 
انتظار اعلام قیمت های  متوقف نماند و تولیدکنندگان و فروشگاه های بزرگ در 
جدید،محصولات خود را در انبار احتکار نکنند، همچنان کمبودوگرانی روغن خوراکی 
در برخی استان ها از جمله زنجان به دلیل مشکلات تأمین و نوسانات بازار ادامه دارد. 
مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان زنجان امیدوار است تا وضعیت نظارت در سطح 
ملی نسبت به عملکرد کارخانجات مادر تولیدکننده روغن آنقدر جدی باشد که برخی 

از واحدها نتوانند تولیدات خود را احتکار کنند!
دارندگانکالابرگالکترونیکیِمتقاضیروغنخوراکیفعلادستنگهدارند

تااینکالادرسطحشهرتوزیعشود
هر چند مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان زنجان می گوید که وضعیت عرضه و 
تقاضای این قلم کالا در استان زنجان در مقایسه با برخی استان ها مطلوب است چرا 
که حداقل روغن خوراکی در قفسه فروشگاه های زنجیره ای وجود دارد اما بررسی های 
صدای زنجان نشان می دهد که کماکان شهروندان و خریداران همچنان در تامین این 

کالا با مشکلاتی مواجهند.
بنا به گفته برخی مغازه داران سطح شهر زنجان، سفارشات انجام شده اما تولیدکنندگان 
هنوز کالایی ارسال نکرده اند. برخی نیز معتقدند که کمبود روغن در بازار وجود ندارد و 

تولیدکنندگان منتظر اعلام قیمت های جدید هستند.
یکی از شهروندان در گفت وگو با صدای زنجان می گوید: اغلب شهروندان که دارندگان 
کالابرگ الکترونیکی دهک اول تا سوم نیز با مشکل تهیه روغن مواجه هستند، بر 
کسی پوشیده نیست که روغن و برنج از جمله اقلام پرطرفداری هستند که دارندگان 
کالابرگ ترجیح می دهند در سبد خریدشان داشته باشند اما با کمبود روغن در بازار، 
نگرانی ها برای افزایش قیمت نیز بالا رفته است از این رو مردم به هر طریقی شده، 
تمامی فروشگاه ها و مراکز عرضه اقلام اساسی را زیر ورو می کنند تا بتوانند با کالابرگ 

الکترونیکی که در دست دارند، روغن خوراکی موردنیازشان را خریداری کنند.
دیگر شهروند زنجانی نیز به صدای زنجان می گوید: بعد از طرح کالابرگ الکترونیکی، 
گویا کالاهای تنظیم بازاری از سطح شهر و خصوصا میادین و فروشگاه های زنجیره ای 
حذف شده است و دیگر توزیع نمی شود. به همین دلیل هم این کالاها در سطح شهر 
به سختی پیدا می شود. اگرچه این طرح برای قشر ضعیف جامعه است اما مگر اقشار 

دیگر مردم به کالاهای اساسی نیاز ندارند که باید با این وضعیت سر کنند؟
با پذیرش 100  امیرعلی مسیبی، مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان زنجان 
درصدی اظهارات مردم عنوان می کند: دولت با هدف حمایت از اقشار مختلف مردم و 
در راستای سلامت خانوار طرح کالابرگ الکترونیکی را اجرا کرد. رسانه ها اطلاع رسانی 
کنند که چند روزی فرصت دهند تا مشکلات کمبود روغن رفع شود چرا که مواد اولیه 
مورد نیاز کارخانجات حل شده و طی روزهای پیش رو بازار به میزان کافی شاهد عرضه 

قابل توجه روغن خوراکی خواهد شد.
دپویبیشازحدروغنخوراکیدرانبارهایبرخیازکارخانجات

تولیدکننده!
کمبود روغن خوراکی در زنجان مختص استان نیست و متاسفانه مشکل کشوری 
است. البته وضعیت زنجان در مقایسه با برخی استانها مطلوب است با این توضیح که 

فروشگاه های زنجیره ای استان و برخی مغازه ها چندان مشکلی در تامین و عرضه 
این کالا ندارند.

امیرعلی مسیبی، مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان زنجان در این باره می گوید: 
مواد اولیه روغن خوراکی )دانه های روغنی( است که وزارت جهاد کشاورزی به هر 
دلیلی که هست نتوانسته به موقع تامین و در اختیار کارخانجات قرار دهد از این رو 
تولیدکننده ها کمی با مشکل مواجه شده اند و وقفه ای در روند تولید ایجاد شده است. 
البته آنطور که از مسئولین جهاد کشاورزی زنجان شنیده ام وزارتخانه متبوع دانه های 

روغنی را در اختیار کارخانجات قرار داده و ما امیدواریم مشکل رفع شود.
مسیبی ادامه می دهد: با توجه به اینکه متاسفانه اگر کارخانجات در سامانه جامع 
تجارت کالاهای ورودی را ثبت کنند؛ قطعا با مشکلات فعلی مواجه نمی شویم متاسفانه 
برخی از کارخانجات ) تولیدکننده های مادر( امکان دارد دپوی بیش از حد داشته 
باشند  و عرضه قطره چکانی داشته باشند. به شخصه معتقدم اگر تمامی روند مربوط 
به ثبت کالاها در سامانه مذکور به درستی صورت می گرفت قطعا بازخورد بهتری 

می گرفتیم.
به کارخانجات و  وابسته  اینکه شرکتهای پخش روغن خوراکی؛ عملا  بیان  با  وی 
توزیع کننده  های عمده هستند در نتیجه فروشگاه ها و واحد های صنفی کالای مورد 
نیاز مردم را نمی توانند تامین کنند، می گوید: موجودی واحد های عرضه کننده روغن 
در استان به حدی است که قفسه ها خالی نیست و خوشبختانه به نوعی با بحران 

مواجه نیستیم.
بر کسی پوشیده نیست که؛ بازوی اصلی تنظیم بازار، اصناف هستند. وقتی کالایی به 
دست اصناف نرسد، هرچقدر هم در فروشگاه های زنجیره ای و میادین توزیع شود، 
طی چند روز تمام می شود و دلال ها بنا به هر سیاستی از فروشگا ها و میادین 
خارج می کنند. اگرچه همه متقلب نیستند و در عین حال همه هم درستکار نیستند 
اما برخی تخلف می کنند. لذا اگر بازار تامین نباشد، بحث تنظیم بازار در میادین و 
فروشگاه زنجیره ای به هیچ عنوان کارساز نیست از این رو ضروری است مسئولان 

استانی به این موضوع توجه بیشتری داشته باشند.
دولتباعرضهقطرهچکانیروغندرفروشگاههایزنجیرهایوکاهش

سهمیهبنکداران،باعثگستردهشدنفعالیتواحدهایغیرمجازوافزایش
قیمتکالاهاشدهاست

یکی از فعالان صنفی به صدای زنجان می گوید: یکی از عوامل کمبود روغن خوراکی و 
نوسانات عرضه و افزایش قیمت، خروج ناگهانی هلدینگ سعودی صافولا از بازار ایران 
است که با برندهای معتبر سهم قابل توجهی از بازار روغن ایران را در اختیار داشت. 
از سوی دیگر، دولت با عرضه قطره چکانی روغن و دیگر کالاهای اساسی آن هم 
در فروشگاه  های زنجیره ای و کاهش سهمیه بنکداران، باعث گسترده شدن فعالیت 

واحدهای غیرمجاز و افراد سودجو و افزایش قیمت کالاها تا چند برابر شده است.
این درحالی است که ستاد تنظیم بازار در دی  ماه 1403، با انتشار فهرستی از 114 
نوع روغن خوراکی، مجوز افزایش 15 تا 21 درصدی قیمت روغن را صادر کرد و 
قیمت روغن  های مصرفی خانگی 15 درصد و روغن  های مورد استفاده در قنادی ها 

21 درصد افزایش یافت.
امیرعلی مسیبی، مدیرکل صمت استان زنجان عنوان می کند: در برخی استانها از 
بهمن و اسفندماه 1403 با کمبود مواجه بودند اما خوشبختانه زنجان با این معضل 
مواجه نبود. مشکل فعلی ناشی از اقدامات نامتعارف برخی کارخانجات تولیدکننده 
اصلی می تواند باشد که ضروری است مسئولین رده بالای ذیربط کشور به موضوع 

ورود کنند.
مسیبی اضافه می کند: معمولا کارخانجات عرضه کننده روغن و تولیدکننده های های 
اصلی از سازمان حمایت و وزارت جهاد کشاورزی مجوز افزایش قیمت اخذ می کنند. 
از این رو متاسفانه معمولا ماه های منتهی به پایان سال و یا ماه های ابتدایی سال جدید 
منتظر اعلام نرخ جدید می شوند. ضمن اینکه کارخانجات قول داده بودند در صورت 
آزادسازی قیمت ها؛ قیمتها را متعادل نگه دارند که چنین نشد. اما اگر قرار باشد این 
روند ادامه یابد بی انصافی در حق مصرف کننده است و لازم است مرکز کشور و 
مسئولان ملی کاری کنند. البته کارخانجات مستقلا اقدام به افزایش قیمت نمی کنند 

و انجمن صنفی این مورد را پیگیری می کند.
به گزارش صدای زنجان، مسئله ای که امروز برای روغن اتفاق افتاده ممکن است 
برای کالاهای دیگر نیز تکرار شود و عده ای از شرایط موجود ارز سوء استفاده کرده و 
کالاهای تولیدی خود را گران تر به فروش برسانند از این رو نیاز است تا نهادهای متولی 
مانند وزارت صنعت و معدن در تولید و توزیع روغن و کالاهای اساسی دیگر ورودی و 
مدیریت موثر داشته باشند و به این وضعیت پایان دهند؛ همچنین دولت باید بر قیمت 

تولید در بخش خصوصی نیز نظارت کافی داشته باشد.

صدای زنجان از کمبود روغن خوراکی در برخی از فروشگاه ها و واحدهای صنفی گزارش می دهد؛

تخلف چرب و چیل
مدیرکل صمت استان: متاسفانه برخی از کارخانجات ) تولیدکننده های مادر( امکان دارد دپوی بیش از حد و عرضه قطره چکانی داشته باشند

اصناف: دولت با عرضه قطره چکانی روغن و دیگر کالاهای اساسی در فروشگاه  های زنجیره ای و کاهش سهمیه بنکداران، باعث گسترده شدن فعالیت واحدهای غیرمجاز و افراد سودجو و افزایش قیمت کالاها تا چند برابر شده است

مدیرکل امور مالیاتی استان زنجان :
۲۱۶۰۰ میلیارد ریال اعتبار مالیاتی

 به شهرداری ها و دهیارهای زنجان پرداخت شد

خبرخبر  

کوتاهکوتاه 

همشهری/ آغاز مذاکرات ایران و آمریکا در عمان واکنش شدید بازارها را در پی داشت و 
منجر به نزول سنگین قیمت طلا، ارز و رشد انفجاری بورس شد. دیروز قیمت هر دلار 
آمریکا ۱۲.۵درصد و سکه ۱۴درصد افت کرد و شاخص بورس با ثبت رکورد تازه ای در 

تاریخ بازار سرمایه به مرز ۳میلیون واحد رسید.
نخستین دور از مذکرات غیرمستقیم میان تیم ایران و آمریکا روز شنبه در مسقط، 
پایتخت عمان برگزار شد و دوطرف توافق کردند که در شنبه آینده ۳۰ فروردین دور دوم 
برگزار شود. پس از برگزاری این نشست دوطرف اعلام کردند که نتایج مذاکرات مثبت 
و سازنده بوده است. با مخابره این خبر به بازار بلافاصله همه بازارها به آن واکنش نشان 

دادند و قیمت طلا و ارز با نزول مواجه شدند و شاخص بورس صعود انفجاری داشت.
سقوططلاوارزوصعودبورس

آن طور که آمارها نشان می دهد قیمت هر دلار آمریکا در مبادلات دیروز و تا لحظه 
تنظیم این گزارش در ساعت ۱۵با ۱۲.۵درصد نزول به ۸۳هزار تومان رسید و قیمت 
هر سکه طرح جدید نیز با ۱۴درصد نزول به ۷۵میلیون و ۵۰۰هزار تومان رسید. هر 
گرم طلای ۱۸عیار نیز با ۹.۵درصد کاهش به قیمت ۶میلیون ۵۷۲هزار تومان دادوستد 
شد. دیروز همچنین سکه طرح قدیم و نیم سکه هم نزدیک به ۱۳درصد افت کردند. 
در حال حاضر نیم سکه ۵۰میلیون و ۵۰۰هزار تومان و سکه طرح قدیم ۶۹میلیون و 

۵۰۰هزار تومان است.
آن طور که آمارها نشان می دهند از زمان مشخص شدن زمان آغاز مذاکرات در روز 
دوشنبه هفته قبل تاکنون قیمت هر دلار آمریکا و سکه طرح جدید ۲۱درصد و سکه 
طرح قدیم و نیم سکه نیز به ترتیب ۱۹.۲و ۱۸.۳درصد افت کرده اند. قیمت هر گرم 

طلای ۱۸عیار نیز در این مدت نزدیک به ۱۷درصد سقوط کرده است.
اما به موازات سقوط قیمت طلا و ارز، روز گذشته شاخص کل بورس تهران با یک صعود 
انفجاری مواجه شد و با ۲.۲۱درصد رشد به مرز ۳میلیون واحد رسید. این رکورد تازه ای 
در تاریخ معاملات بازار سرمایه تلقی می شود. دیروز همچنین ارزش معاملات بورس با 
رشد بسیار زیادی به محدوده ۶هزار میلیارد تومان رسید و بیش از ۲۵۰۰میلیارد تومان 

نقدینگی تازه وارد بازار سهام شد.
ترسفروشندگانازریزشبیشترقیمتها

وضعیت بازار ارز در مبادلات دیروز نشان می دهد که اغلب فعالان بازار فروشنده هستند 

و درصورت مخابره اخبار بیشتر از مذاکرات هسته ای احتمالا قیمت دلار با نزول های 
بیشتری هم مواجه خواهد شد.

یک دلال ارز در چهارراه استانبول با بیان اینکه تعداد خریداران بسیار کم شده و همه 
فروشنده هستند، تصریح کرد: بیشتر کسانی که اقدام به فروش ارزهای خود می کنند، از 

این می ترسند پس از مذاکرات شنبه آینده باز هم دلار ریزش در پیش باشد.
او می گوید: بیشتر افرادی که برای فروش دلارهای خانگی خود امروز به بازار آمده اند، 

تحت فشار روانی و استرس هستند که مبادا سرمایه شان آب برود.
یکی دیگر از افرادی که در چهارراه استانبول روبه روی پاساژ فرودسی و صرافی ملی 
مشغول خرید و فروش دلار است، می گوید: اگر مذاکرات هفته بعد دوباره مانند روز 
گذشته باشد، یعنی مذاکرات نتیجه بخش باشد، قیمت ها باز هم ریزشی خواهد بود و این 

روند ریزش در طول هفته جاری با اظهارنظر مقامات ۲کشور دوباره ادامه خواهد یافت.
این دلال بازار ارز با بیان اینکه تمام صرافی ها و دلالان در ضرر هستند، اضافه می کند: 
تمام افرادی که به ما مراجعه می کنند بیشتر فروشنده هستند و می خواهند دلار یا حتی 

ارزهای دیگر آنها را خریداری کنیم.
او تأکید می کند: تا پایان هفته روند ریزشی یا ثبات در بازار ارز ادامه خواهد داشت، اما 
اینگونه که پیش بینی می شود با شروع دور دوم مذاکرات ایران و آمریکا، قطعا ریزش 

سنگین تری در نرخ ها دیده می شود. البته امروز بازار بیشتر در حالت نامعلوم قرار دارد.
یکی دیگر از دلالان چهار راه استانبول درباره اینکه چرا با اینکه قیمت دلار در حال 
اما همچنان خرید و فروش وجود دارد، گفت: خرید و فروش ها بسیار  ریزش است، 
محدود هستند؛ یعنی فقط افرادی برای فروش ارزهای های خود به ما مراجعه می کنند 
که سرمایه بسیار کمی دارند و از ترس اینکه مبادا بازار بیشتر از این ریزش داشته باشد، 

اقدام به فروش می کنند.
او ادامه داد: من شغلم این است؛ حتی اگر قیمت ها هم به زیر ۷۰تومان برسد، باز هم 

می خرم و می فروشم؛ چون هم فروشنده هست و هم خریدار.

او در عین حال می گوید که البته خریداران بیشتر افرادی هستند که احتیاج فوری به 
مقدار کمی ارز دارند؛ زیرا یا سفری در پیش دارند یا می خواهند برای اقوام و فرزندان 
خود در آن سوی مرزها ارز بفرستند؛ به همین دلیل سریع می خرم و سریع می فروشم؛ 
البته این خرید و فروش محدود به دلار نیست و شامل تمام ارزها به خصوص یورو و دینار 

عراق نیز می شود.
نزولتاکجاادامهدارد؟

رئیس کمیسیون صنایع غذایی اتاق بازرگانی ایران، درباره نزول سنگین قیمت دلار 
می گوید: نمی توان از تأثیرپذیری بازار ارز و طلا از تحولات بیرونی و گفتمان های سیاسی 
و اقتصادی قدرت های جهانی چشم پوشی کرد. این دو شاخص به شدت تحت تأثیر اخبار، 
مواضع و تحرکات سیاسی قرار دارند. هرگونه نزدیکی یا دوری از مذاکرات و تعاملات 
جهانی بلافاصله بازتاب خود را در بازارهای داخلی نشان می دهد و اثرات آن به وضوح 

قابل مشاهده است.
محسن امینی درباره اینکه قیمت دلار تا کجا نزول خواهد کرد، توضیح می دهد: مطمئنا 
درصورت کاهش سطح ریسک های سیاسی، فروکش کردن انتظارات تورمی و همچنین 
افت بیشتر اونس جهانی طلا تحت تأثیر سیاست های انقباضی فدرال رزرو آمریکا، می توان 

انتظار کاهش قیمت ها در بازار ارز و طلا را نیز داشت.
او درخصوص اقدامات بانک مرکزی و تأثیر ابزارهایی مانند پیش فروش یا حراج سکه و 
انتشار اوراق گواهی طلا، گفت: چنین اقداماتی درصورتی مؤثر خواهد بود که با سیاستی 
جامع در جهت هدایت نقدینگی همراه باشد. مطمئنا پول های سرگردان مردم باید 

به جای حرکت به سوی بازارهای غیرمولد، به سمت تولید هدایت شود.
این فعال اقتصادی ادامه می دهد: این نقدینگی باید از طریق بازار سرمایه جذب شود تا 
هم بازار سرمایه رشد کند و به ارزش واقعی خود برسد و هم مردم، در راستای فرمایشات 
مقام معظم رهبری، نقش خود را در کمک به تولید ایفا کنند؛ چراکه دولت به تنهایی قادر 
به تحقق این اهداف نیست و بدون بهره گیری از منابع مردمی، امکان پذیر نخواهد بود. 

سقوط تاریخی طلا و ارز ؛

مذاکرات ایران و آمریکا بازارها را زیر و رو کرد

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده ٣قانون وماده١٣ آئین 
نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابر رای شماره١۴٠۴۶٠٣٢٧٠٠٢٠١٣۴٧ مورخه 
١۴٠۴/٠١/٢١ کلاسه ٠٠٨٧-١۴٠۴ هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی 
مستقردرواحدثبتی حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای عبداله عسگری فرزند فضل آله به شماره شناسنامه 
۴۴٨٣ صادره از در ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۵٠٠ مترمربع از پلاک ١٩۵٠ فرعی از ١٢٢ اصلی واقع ابهر بخش 
سه زنجان شناط طالقانی شمالی خریداری از مالک رسمی خودمتقاضی محرز گردیده است لذا به منظوراطلاع عموم مراتب دردونوبت 
به فاصله ١۵روز آگهی می شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشد میتوانداز تاریخ 
انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایید بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 

وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادرخواهد شد.
تاریخ انتشار اول ١۴٠۴/٠١/٢۶* تاریخ انتشار دوم ٠٢/١٠/١۴٠۴

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده ٣قانون وماده١٣ آئین نامه قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابر رای شماره١۴٠٣۶٠٣٢٧٠٠٢٠۴٠۴٣٣ مورخه ١۴٠٣/١٢/٠٩ 
کلاسه ٣٧۶٢-١۴٠٣ هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی مستقردرواحدثبتی 
حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای محمد آقا داداشی فرزند اصغر به شماره شناسنامه ١٧٢۵ صادره از 
ابهردرششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ١٣۵١/٠٢ مترمربع از پلاک ١٢١ اصلی واقع در ابهر بخش سه زنجان )شریف 
آباد( خریداری از مالک رسمی خودمتقاضی محرز گردیده است لذا به منظوراطلاع عموم مراتب دردونوبت به فاصله ١۵روز آگهی می شود 
درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشد میتوانداز تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه 
اعتراض خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایید بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادرخواهد شد.
سعید بهرامی-رئیس اداره ثبت اسنادواملاک تاریخ انتشار اول ١۴٠۴/٠١/٢۶* تاریخ انتشار دوم ٠٢/١٠/١۴٠۴ سعید بهرامی- رئیس اداره ثبت اسنادواملاک 



۳۳روز��سه شنبه   ۲۶   فروردین    ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم   *   شماره     ۲۸۲۹
مدیرکل راه و شهرسازی استان زنجان  خبرداد:

عقد قرار داد ۱۹ هزار واحد مسکن ملی 
با بانک در زنجان 

خبر خبر 

کوتاه کوتاه 

جامعه

سمیه محرمی: ناترازی برق از جمله کلماتی است که از سال گذشته در گفت و گوهای 
روزانه مردم به گوش می رسد، قطعی برق از منازل گرفته تا صنایع و کشاورزی برای هر 
بخش مشکلات و چالش هایی را به دنبال داشته، با توجه به پیش بینی ها در مورد ادامه 
این ناترازی ها در سال جاری و سال های آینده برنامه ریزی برای کاهش تبعات قطعی 
ناشی از آن یک امر ضروری است. یکی از بخش هایی که در این میان از ناترازی برق 
خسارت دیده بخش صنعت است، به نحوی که زیان های ناشی از قطعی برق برخی 
صنایع در سطح کشور تضعیف واحدهای صنعتی را به دنبال داشته و در برخی موارد 
مشاهده شده است شرکت هایی برای کاهش فشار ناشی از ناترازی نسبت به تعدیل 

نیرو در مجموعه خود کردند.
در استان زنجان نیز شرایط مشابهی حاکم بوده و مسئولان و متولیان حوزه اقتصاد 
استان پشت تریبون بارها به مشکلات ناشی از این موضوع اشاره کرده و تاکید داشتند 
بی توجهی به مدیریت ناترازی برق و فشار به بخش صنعت می تواند برخی از صنایع را 

در آینده نزدیک از پای درآورد.
عدمانتفاع303همتیصنایعازناترازیبرقوگاز

در این زمینه مصطفی طاهری نماینده زنجان و طارم در مجلس و عضو کمیسیون 
صنایع و معادن مجلس در گفت و گو با صدای زنجان با اشاره به اینکه در سال ۱۴۰۳ 
صنایع کشور فقط از بابت ناترازی دچار بیش از ۱۷۳ همت عدم النفع شده است، اظهار 

کرد: سال گذشته صنایع از محل ناترازی گاز نیز دچار عدم النفع شده است.
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس اضافه کرد: در مجموع طبق آمار اعلامی در 

سال گذشته عدم النفع صنایع کشور در پی ناترازی برق و گاز ۳۰۳ همت بوده است.
وی با اشاره به اینکه شعار سال توسط رهبری سرمایه گذاری برای تولید است، بیان 
کرد: قبل از اینکه به فکر سرمایه گذاری برای ایجاد واحد جدید باشیم باید به این فکر 
باشیم که چه کنیم واحدهای قبلی با حداکثر ظرفیت کار کنند و به خاطر کمبود برق 
و گاز تعطیل نشوند. طاهری ایجاد واحدهای جدید بدون چاره اندیشی برای شرایط 
موجود را بی نتیجه خواند و افزود: اگر واحد جدید احداث کنیم ولی به دلیل شرایط 

موجود واحدهای قبلی تعطیلی شود و این هم واحدها تعطیل شود، اقدام نتیجه بخشی 
در حوزه سرمایه گذاری نیست.

صنایعبرایتامینبرقموردنیازسرمایهگذاریمیکنند
نماینده زنجان و طارم در مجلس با اشاره به اینکه برای حل مشکل صنایع در شرایط 
کنونی چند مسیر آغاز شده است، بیان کرد: این مسیرها در دست اقدام بوده و وسط 

کار است.

وی با بیان اینکه نخستین اقدام سرمایه گذاری خود صنایع است در حوزه تامین برق 
است، بیان کرد: صنایع بزرگ در حال ایجاد نیروگاه های گازی و سیکل ترکیبی هستند 

که حدود ۱۰ هزار مگاوات تکلیف و ابلاغ شده است. 
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس با بیان اینکه واحدهای متوسط و کوچک مجوز 
نیروگاه های خوشیدی را گرفتند، اضافه کرد: بیشتر این واحدها منتظر اخذ ارز برای 

تهیه پنل هستند در واقع ناترازی به حداقل برسونند.

عضو کمیسیون صنایع مجلس در گفت وگو با صدای زنجان با تاکید بر لزوم حفاظت از صنایع با هدف کاهش تبعات ناترازی در این بخش مطرح کرد؛

صنایع موجود کشور را باید حفظ کنیم
مصطفی طاهری: قبل از اینکه به فکر سرمایه گذاری برای ایجاد واحد جدید صنعتی باشیم باید به این فکر باشیم که صنایع موجود به خاطر کمبود برق و گاز تعطیل نشوند

صدای زنجان/ مدیرکل راه آهن منطقه شمالغرب کشور گفت: اتصال شهرک صنعتی 
زنجان به شبکه ریلی کشور پس از سال ها انتظار سرانجام وارد مرحله نهایی خود شده 
و طبق برنامه ریزی های انجام  شده این اتصال تا دو ماه آینده به بهره برداری خواهد 
رسید. منوچهر صفری با بیان اینکه  اتصال شهرک صنعتی زنجان به شبکه ریلی کشور 
پس از سال ها انتظار سرانجام وارد مرحله نهایی خود شده و طبق برنامه ریزی های 
انجام شده این اتصال تا دو ماه آینده به بهره برداری خواهد رسید، اظهار کرد: موضوع 
اتصال شهرک صنعتی زنجان به راه آهن، بیش از ۲۰ سال است که مطرح بوده و 
به عنوان یکی از مطالبات مهم صنعتگران و فعالان اقتصادی استان زنجان شناخته 
می شود. وی با بیان اینکه این طرح برای اولین بار در اوایل دهه ۱۳۸۰ و با هدف 
تسهیل در حمل  و نقل کالا کاهش هزینه های لجستیکی و ارتقاء بهره وری واحدهای 
تولیدی شهرک صنعتی زنجان مطرح شد. ابراز کرد: در همین راستا در سال ۱۳۸۴ 
تفاهم نامه ای میان شرکت شهرک های صنعتی و شرکت راه آهن جمهوری اسلامی 
ایران به امضا رسید، افزود: بر اساس این تفاهم نامه مقرر شده بود که عملیات زیرسازی 
مسیر ریلی از طرف شرکت شهرک های صنعتی انجام شود و در ادامه شرکت راه آهن 

عملیات روسازی و راه اندازی خط ریلی را بر عهده بگیرد.
مدیرکل راه آهن منطقه شمالغرب کشور با اشاره به اینکه طی سال های گذشته 
به دلایل مختلفی از جمله کمبود اعتبارات و ناهماهنگی های اجرایی، اجرای این پروژه 
با تأخیرهای مکرر مواجه شده بود، گفت: با این حال در یکی دو سال اخیر و با 
پیگیری های مستمر مسئولان استانی و افزایش توجه دولت به توسعه زیرساخت های 
حمل  و نقل روند اجرای پروژه شتاب گرفته و عملیات زیرسازی مسیر با پیشرفت 
چشم گیری همراه بوده است. وی با اشاره به اینکه در حال حاضر عملیات زیرسازی 
مسیر با بیش از ۹۰ درصد پیشرفت فیزیکی رو  به  رو است و به گفته مسئولان به 
محض تکمیل این مرحله شرکت راه آهن بلافاصله وارد فاز اجرایی روسازی و نصب 
خطوط خواهد شد، ادامه داد: پیش بینی می شود که در صورت عدم بروز مشکل خاص 

بهره برداری از این مسیر ریلی تا حداکثر دو ماه آینده صورت گیرد.
مدیرکل راه آهن منطقه شمالغرب کشور عنوان کرد: اتصال شهرک صنعتی زنجان به 
شبکه ریلی می تواند نقش به سزایی در رونق اقتصادی استان، جذب سرمایه گذاری های 
جدید و توسعه صادرات غیرنفتی ایفا کند و نقطه عطفی در تاریخ توسعه صنعتی این 

منطقه به شمار آید.

صدای زنجان/ رئیس کمیسیون حمل و نقل و ترافیک شورای اسلامی شهر 
زنجان گفت: مطابق تصمیم جدید کرایه روزانه در شهر برای خدمات آژانس ها 

۳۵ هزار تومان و کرایه شبانه ۴۰ هزار تومان در نظر گرفته شد.
کرایه های  نرخ گذاری  جدید  طرح  اجرای  پی  در  اینکه  بیان  با  نجفی  سعید 
حمل  و نقل عمومی درون شهری تاکسیرانی نسبت به تک نرخی بودن کرایه ها 
که  بودند  معتقد  تاکسیرانی  مسئولان  کرد:  اظهار  شد،  مطرح  اعتراض هایی 
یکسان سازی نرخ کرایه ها در همه مسیرها منجر به نارضایتی رانندگان و کاهش 
درآمد آنان خواهد شد چراکه برخی مسیرها طولانی تر، پرترافیک تر و زمان برتر 

است.
وی با بیان اینکه در همین راستا جلساتی میان مسئولان تاکسیرانی و نهادهای 
ذی ربط برگزار شد تا درخصوص نحوه محاسبه کرایه ها تصمیم گیری جدیدی 
صورت گیرد، افزود: نتیجه این جلسات فعلًا مشخص نیست و طبق تصمیمات 
به عمل آمده کرایه مسیرهای اول و دوم با نرخ های مشخص و ثابت تعیین شود و 
مسیرهای سوم و چهارم نیز با نرخ های پایین تری نسبت به گذشته محاسبه شوند.

رئیس کمیسیون حمل و نقل شورای اسلامی شهر زنجان با اشاره به اینکه بر 
اساس تصمیم نهایی کرایه مسیر اول به مبلغ ۵ هزار تومان و مسیر دوم به مبلغ 
۱۰ هزار تومان تعیین شد، عنوان کرد: این اقدام با هدف ایجاد تعادل میان حقوق 

مسافران و منافع رانندگان انجام گرفت.
وی با تأکید بر اینکه مسیرهای سوم و چهارم نیز با توجه به طول مسیر و شرایط 
تردد با نرخ های کاهش  یافته نسبت به نرخ های قبلی محاسبه خواهند شد تا هم 
هزینه ی اضافی به مسافران تحمیل نشود و هم رضایت رانندگان درنظر گرفته 
شود، ادامه داد: در بخش حمل  و نقل خصوصی و آژانس ها نیز تغییراتی اعمال 

شده  است.

رئیس کمیسیون حمل و نقل و ترافیک شورای اسلامی 
شهر زنجان:

نرخ خدمات آژانس ها در زنجان مشخص شد

مدیرکل راه آهن منطقه شمالغرب کشور عنوان کرد:
اتصال شهرک صنعتی زنجان به شبکه ریلی

صدای زنجان/  مدیرکل راه و شهرسازی استان زنجان با بیان اینکه ساخت ۲۰ هزار 
واحد نهضت ملی مسکن در استان در حال اجرا است، گفت: ۱۹ هزار واحد مسکن 

ملی در استان زنجان تسهیلات بانکی و عقد قرارداد دارند.
جعفر قزوینیان، مدیرکل راه و شهرسازی استان زنجان با بیان اینکه ساخت ۲۰ هزار 
واحد نهضت ملی مسکن در استان زنجان در حال اجرا است، اظهار کرد: تعدادی از 
واحدها تسهیلات بانکی دریافت نکردند که اواخر اسفندماه سال گذشته مصوبه ای 
از طریق وزارت خانه به بانک ها ابلاغ شد ولی هنوز به بانک های مراکز استان ها ابلاغ 
نشده است. مدیرکل راه و شهرسازی استان زنجان با بیان اینکه ۱۹ هزار واحد مسکن 
ملی معادل ۹۵ درصد در استان زنجان تسهیلات بانکی و عقد قرارداد دارند، ابراز کرد: 
واحدهای مسکونی به تدریج با پیشرفت فیزیکی در حال اجرا است. وی با اشاره به 
اینکه تسهیلات بانکی در بانک های مختلف تقسیم می شود، گفت: پرداخت تسهیلات 
در برخی از بانک ها با سرعت بالایی انجام می شود ولی در تعدادی هم عقد قرارداد 

به کندی پیش می رود.
تقسیطتسهیلات۵هزارو3۸۶واحدمسکن

قزوینیان با بیان اینکه از ۱۹ هزار واحد مسکن ملی حدود ۵ هزار و ۹۲۷ واحد برای 
تقسیط به بانک معرفی شدند، تأکید کرد: همچنین ۵ هزار و ۳۸۶ واحد هم تقسیط 
تسهیلات بانکی توسط متقاضیان شدند و به تدریج تعداد واحدهای تقسیط شده هم 
زیاد می شود. مدیرکل راه و شهرسازی استان زنجان افزود: متقاضیان نسبت به تقسیط 
تسهیلات خود اهتمام جدی داشته باشند و مدارک لازم را به بانک ارائه بدهند تا 
مشمول عقب افتادگی نشوند. وی با بیان اینکه برای ۷ هزار متقاضی باقی مانده، زمین 
در اراضی لیل آیاد و ثمین ۳ در حال آماده سازی و در حال طی روال اداری است، 
بیان داشت: برای پرداخت تسهیلات به این تعداد مذاکره لازم با بانک ها انجام می شود 
و خوشبختانه امسال این تعداد وارد چرخه تولید خواهند شد.قزوینیان با بیان اینکه 
طبق سنوات گذشته بر اساس مصوبه میزان تسهیلات بانکی در شورای عالی مسکن از 
۵۵۰ میلیون تومان به ۶۵۰ میلیون تومان افزایش یافت، تصریح کرد: افزایش وام ۱۰۰ 
میلیون تومانی هنوز به بانک های مراکز استان ها ابلاغ نشده و وزیر راه و شهرسازی 
مکاتبه لازم را با بانک مرکزی و نمایندگان مجلس انجام می دهد تا مصوبه خیلی 

سریع به استان ها برسد.

طارم با تولید محصولات با کیفیت نقش بسزایی در تامین امنیت غذایی و رونق اقتصادی 
استان زنجان ایفا می کند ولی تنش های ناشی از کم آبی و تغییرات اقلیمی، تاثیر منفی بر 

اقتصاد منطقه گذاشته است.  
 شهرستان طارم، نگین سرسبز استان زنجان با اقلیم معتدل و خاک حاصلخیز خود از 
دیرباز مهد تولید محصولات متنوع کشاورزی و باغی بوده است. از زیتون های مرغوب و 
انارهای شیرین گرفته تا شالیزارهای برنج و باغ های گردو. در سال های اخیر، این منطقه 
خوش آب وهوا با چالش جدی کم آبی و تنش های ناشی از تغییرات اقلیمی مواجه شده 

است.
مهاجرت  افزایش  و  مزارع  و  باغ ها  شدن  خشک  کشاورزی،  محصولات  تولید  کاهش 
روستاییان، تنها بخشی از پیامدهای این بحران است که نیازمند توجه جدی و اتخاذ 

راهکارهای فوری و موثر است.
نگرانی کشاورزان و باغداران شهرستان طارم از کمبود آب برای آبیاری باغ ها و زمین های 
زراعی روزبه روز بیش تر می شود. بسیاری از کشاورزان از احتمال خسارت های جبران ناپذیر 

به محصولات خود می ترسند.
یکی از باغداران زیتون طارم می گوید: در سال های گذشته همین موقع از سال، آب نسبتاً 
کافی برای آبیاری داشتیم، اما امسال با بارندگی کم احتمالاً با کمبود آب مواجه شویم. 
اگر همین طور پیش برود نه تنها کیفیت محصول افت می کند، بلکه ممکن است درختان 

هم خشک شوند.
این مشکل تنها محدود به باغ های زیتون نیست. کشاورزان شالیکار نیز از کاهش شدید 
آب رودخانه قزل اوزن و سدهای منطقه گلایه دارند. یکی از کشاورزان محلی می گوید: آب 
سد آیدوغموش دیرتر از موعد رهاسازی می شود و وقتی به زمین های ما می رسد دیگر 
برای کشت برنج دیر شده است، این تأخیرها هر سال خسارت زیادی به ما وارد می کند.

از طریق چاه های عمیق خبر  تأمین آب  افزایش هزینه های  از  برخی کشاورزان هم 
می دهند. کشاورز طارمی می گوید: قبلًا با آب قنات ها و چشمه ها کارمان راه می افتاد، اما 
حالا مجبوریم برای تامین آب کشاورزی چاه حفر کنیم که آن هم با مشکلات زیادی 
روبه رو می شویم از جمله مشکلات اداری برای گرفتن مجوز حفر چاه که واقعا به مسئله 

پردردسری تبدیل شده است.
با وجود هشدارهای مسئولان محلی درباره ضرورت مدیریت مصرف آب، بسیاری از 
کشاورزان معتقدند که برنامه ریزی های بلندمدت برای حل این بحران کافی نیست. آب 
کشاورزی در انتظار اقدامات سریع مسئولان آن ها خواهان اقدامات فوری مانند لایروبی 
تا بتوانند  قنات ها، اصلاح سیستم های آبیاری و رهاسازی به موقع آب سدها هستند 
تابستان امسال را با حداقل خسارت پشت سر بگذارند. در حالی که گرمای تابستان 
نزدیک می شود، کشاورزان طارم امیدوارند مسئولان هرچه سریع تر چاره ای برای این 

بحران بیندیشند، قبل از آنکه دیر شود.
تخصیصآبقزلاوزنبهاردبیلنیازمندبررسیاست

نماینده مردم زنجان و طارم در مجلس شورای اسلامی با ابراز نگرانی از وضعیت کم آبی 
در بخش کشاورزی شهرستان طارم بر ضرورت اتخاذ تدابیر جدی برای مقابله با بحران 

کم آبی در طارم تاکید دارد.
نبی اله محمدی در این زمینه اظهار کرد: با توجه به اهمیت کشاورزی در اقتصاد طارم، 
رفع مشکلات کم آبی این شهرستان از اولویت های اصلی بنده به عنوان نماینده مردم است 

و تمام تلاش خود را برای حل این مشکل به کار خواهم بست.
نماینده مردم زنجان و طارم در مجلس شورای اسلامی به تشریح اقدامات و برنامه های 
در نظر گرفته شده برای مقابله با بحران کم آبی در شهرستان طارم پرداخت و گفت: 

تخصیص آب قزل اوزن به اردبیل نیازمند بررسی است.
وی در خصوص وضعیت آب کشاورزی و تخصیص آب قزل اوزن تصریح کرد: مصوبه ای 
در سال ۱۳۹۳ وجود دارد که بر اساس آن، سد شهریار بر روی قزل اوزن احداث و آب آن 

به استان های اردبیل و سرعین تخصیص داده شده است.
محمدی با تاکید بر اهمیت توزیع عادلانه منابع آبی، خاطرنشان کرد: درصورتی که این 
آب به استان های گیلان، خلخال و طارم تخصیص یابد اقدامی صحیح خواهد بود، چرا 

که این مناطق نیز حق آبه دارند.
وی با اشاره به پیگیری های خود در این زمینه گفت: موضوع تخصیص آب قزل اوزن 
به طور جدی مورد رسیدگی قرار خواهد گرفت و اگر مشخص شود که قرارداد سال ۱۳۹۳ 

در این خصوص صحیح است، پیگیری های لازم برای اصلاح آن انجام می شود.
نماینده مردم زنجان و طارم در مجلس شورای اسلامی همچنین به  موضوع رهاسازی آب 
سد آیدوغموش اشاره کرد و گفت: پیگیری های لازم برای رهاسازی به موقع آب این سد 
انجام خواهد شد، زیرا در سال های گذشته تاخیر در رهاسازی آب باعث آسیب جدی به 

باغ های منطقه شده است.
وی به آب کشاورزی منطقه اشاره کرد و افزود: رهاسازی آب سد آیدوغموش به صورت 
کوتاه مدت و پیگیری تخصیص آب سد شهریار به صورت میان مدت در دستور کار قرار 

دارد.
طارمدرمسیرمدیریتکمآبی

رئیس جهاد کشاورزی شهرستان طارم با تاکید بر اهمیت مدیریت منابع آب موجود، از 
طرح های متنوعی از جمله احداث استخرهای معیشتی، اجرای سیستم های آبیاری تحت 

فشار و توسعه کشت گلخانه ای به عنوان راهکارهای کلیدی یاد کرد.
منوچهر یارمحمدی، درخصوص جزئیات طرح استخرهای معیشتی گفت: ۴۲ مورد 
مکان،  شناسایی  است.  گرفته  نظر  در  شهرستان  روستاهای  در  را  معیشتی  استخر 
مکان یابی و استعلام های مربوطه برای تمامی این استخرها انجام شده و در روستاهایی 

مانند کهیا، ایچ و خساره، خاک برداری نیز صورت گرفته است.
وی افزود: روستاهای رزه بند، شقاقی جزلا، شیت و زهترآباد نیز برای مشارکت در این 
طرح اعلام آمادگی کرده اند و با جمع آوری خودیاری ها، عملیات خاک برداری در این 

مناطق نیز آغاز خواهد شد.
یارمحمدی ضمن ابراز امیدواری نسبت به تامین به موقع اعتبارات دولتی، تصریح کرد: با 
همکاری خوب مردم در زمینه احداث استخرهای معیشتی، امیدواریم با تخصیص به موقع 
اعتبارات دولتی بتوانیم حداقل سالانه ۱۰ مورد از این استخرها را به بهره برداری برسانیم 

تا بخشی از مشکلات شهرستان در بحث کم آبی حل شود.
وی تاکید کرد: با تخصیص به موقع اعتبارات دولتی و با انجام اقدامات ترویجی جهاد 
کشاورزی طارم، مردم آمادگی دارند تا در تامین ۵۰ درصد هزینه احداث این استخرها 

مشارکت کنند.
رئیس جهاد کشاورزی شهرستان طارم با اشاره به حجم بالای تولیدات کشاورزی در 
طارم، اظهار کرد: با وجود ۲۲ رودخانه فصلی در طارم که به سایر استان ها جاری می شود، 
ما سالانه ۶۲۵ میلیون مترمکعب تولیدات در شهرستان داریم، اگر بتوانیم ۵۰ درصد 
این میزان را به صورت بهینه در شهرستان مصرف کنیم، مشکل کم آبی شهرستان حل 

خواهد شد.
یارمحمدی در ادامه به اجرای طرح های آبیاری تحت فشار در این شهرستان اشاره کرد و 
گفت: ما در دو روستا این طرح را اجرا و به بهره برداری رسانده ایم. در روستای میرزاخانلو، 
۸۰ هکتار از باغ های روستا به صورت یکپارچه تحت پوشش این سیستم قرار گرفته و تنها 

یک نفر مسئولیت آبیاری را بر عهده دارد.
وی مزایای این طرح را صرفه جویی در مصرف آب و کاهش نیاز به نیروی انسانی عنوان 
کرد. همچنین، طرح مشابهی نیز در روستای کوهکن اجرا شده است که ۱۶۰ هکتار 
از اراضی باغی این روستا را پوشش می دهد و به جای ۲۵۰ نفر، تنها یک نفر مسئولیت 

آبیاری را بر عهده دارد.
رئیس جهاد کشاورزی شهرستان طارم همچنین از مذاکره با شرکت ها و متخصصان در 
زمینه آبیاری زیرسطحی خبر داد و گفت: در این روش، آب دقیقاً به ریشه گیاه می رسد و 
تبخیر آب به هیچ عنوان وجود ندارد. همچنین، به دلیل نبود رطوبت در سطح خاک، علف 
هرز نیز رشد نمی کند. وی افزود: تکنولوژی های جدیدی نیز در این زمینه وجود دارد که 
آبیاری را به صورت خودکار و بر اساس نیاز گیاه انجام می دهند و جهاد کشاورزی طارم در 
حال تحقیق و بررسی این روش است. یارمحمدی به پیگیری های انجام شده درخصوص 
رهاسازی آب سد آیدوغموش و سدهای بالادستی اشاره کرد و گفت: با پیگیری های انجام 
شده از اول اسفندماه سال ۱۴۰۲، آب این سد قبل از قطع جریان آب رودخانه قزل اوزن 

رهاسازی شد که این امر از بروز مشکل کم آبی بحرانی در شهرستان جلوگیری کرد.
رئیس جهاد کشاورزی شهرستان طارم توسعه کشت محصولات گلخانه ای را به عنوان 
یکی دیگر از راهکارهای مدیریت آب در بخش کشاورزی برشمرد و تاکید کرد: شهرستان 

طارم دارای شرایط مناسبی برای این نوع کشت است./ ایرنا

سایه کم آبی بر سر کشاورزی طارم

روابط عمومی اداره کل بهزیستی استان زنجان

شناسه آگهی:  ۱۹۱۰۲75

فراخوان تاسیس مراکز خدمات بهزیستی) مثبت زندگی(سال 1404

ایرنا/  مدیر آب و خاک سازمان جهاد کشاورزی استان زنجان گفت: ۲۵۰ 
میلیارد ریال برای ساخت استخرهای معیشتی در مناطق روستایی استان 

تخصیص یافت.
مجید جعفری افزود: این اعتبارات از محل سفر رییس جمهور شهید به 
استان بود و طی مدت سه سال برای اجرای طرح استخرهای معیشتی 
جذب شد. وی اظهار کرد: البته مصوبه سفر، احداث سدهای معیشتی بود 
ولی چون احداث این نوع سد ملزوماتی از جمله تخصیص آب از شرکت 
به محدودیت های موجود، ساخت  با توجه  نیاز داشت  را  آب منطقه ای 
استخرهای معیشتی به جای سدهای معیشتی در استان در دستور کار 
قرار گرفت. جعفری اظهار کرد: در مجموع طی سه سال گذشته ۶ طرح 
از محل این اعتبارات در استان تکمیل شد که شامل ۲ استخر معیشتی 
در شهرستان خرمدره، ۲ مورد در شهرستان ماهنشان، یک مورد در طارم 
و یک مورد نیز تکمیل کانال آبرسانی سد سهرین در شهرستان زنجان 
بوده است. مدیر آب و خاک سازمان جهاد کشاورزی استان زنجان گفت: 
جانمایی و محل احداث استخرهای معیشتی به نحوی است که همه اهالی 

روستا بتوانند از آن منتفع شوند.
زودبازده ترین  از  یکی  معیشتی  استخرهای  ایجاد  کرد:  خاطرنشان  وی 
روش ها برای مقابله با بحران کم آبی و تامین آب برای حفظ شرایط موجود 

است.

مدیر آب و خاک سازمان جهاد کشاورزی استان زنجان :
تخصیص ۲5۰ میلیارد ریال برای ساخت 

استخرهای معیشتی در زنجان

خبر کوتاه

در راسـتای ارائه خدمت به افراد تحت پوشش و با توجه به نیاز اسـتان زنجان ،جهت تاسیس مراکز خدمات بهزیستی
)مثبت زندگی( در سطح شهرستان های زنجان)سه مرکز( و خدابنده)سه مرکز( از علاقه مندان فارغ التحصـیل رشته های  
اعتیاد(،علوم  از  پیشگیری  اجتماعی)گرایش  گرایش ها(،آسیب های  اجتماعی)کلیه  روانشناسی)کلیه گرایش ها(،علوم 
خانواده،مددکاری  ویژه(،مطالعات  نیازهای  با  دبستانی)کودکان  پیش  کودکان  پرورش  و  گرایش ها(،رشد  تربیتی)کلیه 
خانواده- و  زنان  زنان)گرایش های  ذهنی،مطالعات  مانده  عقب  کودکان  پرورش  و  گرایش ها(،آموزش  اجتماعی)کلیه 
حقوق زن در اسلام و تاریخ زنان(،مشاوره)گرایش خانواده(،برنامه ریزی رفاه اجتماعی،تربیت بدنی)گرایش تربیت مربی 
اعضای  روانی(،گفتاردرمانی،کارشناس  و  خانواده،فیزیوتراپی،کاردرمانی)جسمانی  نوجوانان(،مدیریت  و  کودکان  خانه 
ورزشی)حرکات  علوم  و  بدنی  سنجی،تربیت  شنوایی  و  سنجی  توانبخشی،بینایی  کمکی،مدیریت  ووسایل  مصنوعی 
اصلاحی و آسیب شناسی(،فیزیولوژی ورزش،پزشک عمومی،پرستاری،مدیریت)کلیه گرایش ها(  دعوت به عمـل می آورد 

تا درخواست خود به همراه تصویر مدارك تحصیلی و هویتی تا مورخ ۱۴۰۴/۰۲/۱۰ به اداره بهزیستی شهرستان ها 
)واحد مراکز مثبت زندگی( تحویل فرمایند.

زنجان استان  بهزیستی  سایت  به  تکمیلی  واطلاعات  عمومی  شرایط  دریافت  می توانندجهت  گرامی  متقاضیان   
 به ادرس zanjan.behzisti.ir مراجعه کنند.



سه شنبه  ۲۶  فروردین   ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم*   شماره   ۲۸۲۹ روز�� فرهنگ۴۴

نگاهی به فهرست فیلم های بخش های رسمی هفتاد و پنجمین جشنواره فیلم »کن«؛

رقابتی جذاب و کم نظیر
شرق/  فهرست فیلم های بخش های رسمی هفتاد و پنجمین جشنواره فیلم کن 
منتشر شد و ۱۹ فیلم در بخش مسابقه اصلی برای کسب جایزه نخل طلا رقابت 
می کنند. تیری فرمود، مدیر جشنواره فیلم کن، در کنار آیریس کنوبلوخ، رئیس این 
رویداد سینمایی، در یک نشست خبری در پاریس با حضور رسانه های فرانسوی و 
بین المللی، از فهرست فیلم های حاضر در بخش های مختلف جشنواره کن ۲۰۲۵  

رونمایی کردند.
طبق گفته محمد اطبایی، پخش کننده بین المللی فیلم، هفتاد و هشتمین جشنواره 
فیلم کن تنها ۵۰ فیلم بلند انتخابی خود را اعلام کرد؛ در حالی که در سال گذشته، 
۶۹ فیلم انتخاب شده بودند. بنابراین باید انتظار داشت تعداد بیشتری فیلم در 
روزهای آتی، جدا از فیلم های بخش مسابقه کپتاه، سینه فونداسیون و اسامی هیئت 

داوران اعلام شوند. 
نکته عجیب،  رونمایی نکردن از پوستر جشنواره امسال است. سال گذشته، ۲۲ 
فیلم در مسابقه حضور داشتند که تاکنون ۱۹ عنوان فیلم )شامل شش فیلم از 
کارگردان های زن( اعلام شده است. در نوعی نگاه نیز سال پیش  ۱۸ فیلم به نمایش 

درآمد که تاکنون ۱۴ فیلم اعلام شده.
 در نمایش های ویژه، ۱۱ فیلم در ۲۰۲۴ به نمایش درآمد، اما تاکنون تنها چهار 
فیلم اعلام شده است. در بخش کن پرمیر هم سال گذشته  هشت فیلم حضور 

داشت و در این بخش، شش فیلم معرفی شدند. 
تا به امروز تنها فیلم »تصادف ساده« جعفر پناهی در بخش مسابقه اصلی کن حاضر 
است و با سینماگران مطرح دیگری که در این بخش حضور دارند، رقابت می کند. 
در این میان، فیلم »زن و بچه« تازه ترین ساخته سعید روستایی یکی از اصلی ترین 
گزینه های سینمای ایران برای حضور در بخش اصلی جشنواره فیلم کن بود. این 
فیلم تاکنون در فهرست فیلم های اعلام  شده نبوده و مشخص نیست در چند روز 
آینده که تعدادی فیلم به بخش اصلی جشنواره کن اضافه خواهد شد، نام این فیلم 

را در میان آثار این بخش خواهیم دید یا خیر.
»زن و بچه« درامی خانوادگی و معاصر با محوریت انتقام و بخشش است. پریناز 
ایزدیار نقش پرستاری بیوه را بازی می کند که با پسر سرکش خود درگیر است؛ 
اما پس از وقوع حادثه ای تلخ، احساس خیانت او را دربر می گیرد، در حالی که در 

جست وجوی عدالت است.
حسن  معادی،  پیمان  ایزدیار،  پریناز  همچون  بازیگرانی  حضور  با  فیلم  این   
پورشیرازی، سحر گلدوست، سها نیاستی، فرشته صدرعرفایی و... ساخته شده است. 

با این حال، تاکنون هیچ تصویر یا ویدئویی از آن منتشر نشده است.
تا به امروز خبری از حضور سینماگران مطرح دیگری همچون جیم جارموش، 
ترنس مالیک، اسپایک لی، پارک چان ووک و...  هم در فهرست فیلم های حاضر در 
جشنواره فیلم کن نیست. باید منتظر ماند و دید تا زمان اعلام کامل فیلم های حاضر 

در جشنواره فیلم کن، چند فیلم ایرانی دیگر به این فهرست اضافه خواهند شد؟
باید از حضور فیلم سازان ایرانی در جشنواره کن  خوشحال باشیم

الهه نوبخت، تهیه کننده و پخش کننده بین المللی، درباره فهرست اولیه جشنواره 
فیلم کن گفت: »در فهرست جشنواره فیلم کن امسال هم مثل هر سال دیگری 

اسم های مشخص و فیلم سازان بزرگی است و کارگردان هایی که با فیلم های دوم و 
سوم شان حضور دارند و رقابت طبعا سخت خواهد بود«.

او در ارتباط با حضور سینمای ایران در این رویداد بین المللی  گفت: »از فیلم سازان 
ایرانی تا به اینجا جعفر پناهی حضور دارد که اگر نظر شخصی من را بپرسید، 
به طور کلی از حضور ایشان در جشنواره فیلم کن خوشحالم. من فیلم آقای پناهی 
را ندیدم، اما به طور کلی هر فیلم ساز ایرانی در این رویداد مهم بین المللی حضور 
داشته باشد، به نظرم  همه باید خوشحال باشیم  حتی اگر فیلم شان را دوست نداریم. 
در جشنواره فیلم کن رقابت در بالاترین سطح هنری و بین المللی در حال انجام 
است و بسیاری از کشورهایی که  دارای صنعت سینما هستند  هم  شانس راهیابی به 
بخش مسابقه اصلی را ندارند؛ پس حضور یک فیلم ساز ایرانی با نام سینمای ایران 
و فیلمی که پروداکشن آن در ایران بوده، همچنان قدرت، توانایی و نگاه بی بدیل 
و هنری سینمای ایران را که در سطح بین المللی همیشه زبانزد بوده است، نشان 
می دهد و فکر می کنم همه باید این جایگاه را مغتنم بشماریم«. او در بخش دیگری 
از صحبت هایش گفت: »درباره شخص آقای پناهی فکر می کنم فیلم های سابقشان 

تا جایی که من می دانم بدون مجوزهای رسمی داخل بوده است.
به هر حال در دوره ای هستیم که باید بپذیریم  مجوزهای دست و پاگیری وجود دارد 
و چه در بخش فیلم نامه و چه تهیه و تولید و در اکران، با سانسور مواجه هستیم 
که همین موارد هم هرگز جلوی اندیشه یک سینماگر را نگرفته است؛ آن هم در 
دوره ای که  با پیشرفت تکنولوژی و زندگی مدرن، معادلات تغییر کرده است و هر 

فرد می تواند به سطح وسیعی از امکانات تصویری، آموزشی، زیستی، جغرافیایی 
و... دسترسی داشته باشد. چطور می توان پذیرفت که در این دوره ما همچنان به 
رسم ۲۰ یا ۳۰ سال پیش، در مورد مقوله سانسور صحبت کنیم. همچنان معتقدم 
جلوی تفکر هنری را نمی توان گرفت و نباید گرفت. در این صورت، حتی نتیجه 

عکس خواهد داد.
 در مورد فیلم جعفر پناهی از جزئیاتش مطلع نیستم، ولی فکر می کنم  در سه 
سال اخیر، سینمای مستقل ایران بیش از همیشه نابود شده و هیچ کس مقصر این 
نابودی نیست به جز خود سیستم نظارتی و دولتی سینمای ما و در این نابسامانی 
و در این دوره اندوهگین سینمای ایران، نام هر ایرانی که در یک رویداد بزرگ 
بین المللی بدرخشد، به نظر من حائز اهمیت است و می بایست از این ارزش و 
اهمیت با نام هایی مثل سینمای رسمی و غیر رسمی، نماینده ما نیست و نماینده 
آنها ست، استفاده نکنیم و بپذیریم اگر هم نقدی در فیلم هست، به وسیله نقد و 

توسط نقد ارتقا خواهد یافت«.
او ادامه داد: »به هر حال سینمای ما در سه سال گذشته در شرایط سختی بوده 
و به لحاظ اقتصادی و مفهومی  یا ساخت با محدودیت ها و فشارهای بسیار زیادی 

روبه رو بوده است. 
پس بعد از این مدت سخت هر اتفاق و حضور هر ایرانی به نظر من بسیار ارزشمند 
است. شخصا خوشحالم و امیدوارم سینمای ایران در عرصه های بین المللی بدرخشد 

و مطمئنم سینمای مستقل ایران برای ادامه روحیه بیشتری خواهد یافت«. خبرآنلاین/ در حالی که تا چند هفته آینده، فیلم های جدیدی راهی اکران می شوند، 
بیش از ۵۰ فیلم اکران نشده در میان فیلم های دارای پروانه نمایش باقی هستند.

سال گذشته به بهانه برپایی جشنواره فیلم فجر فعالیت شورای پروانه نمایش که در 
دولت جدید اعضای آن تغییر کرد، سرعت بیشتری گرفت تا فیلم ها به جشنواره برسند. 
که از بین آثار جشنواره، فقط چهار فیلم »رها«، »موسی کلیم الله«، »پیشمرگ« و 

»صیاد« تاکنون به نمایش درآمده اند.
این در حالی است که پیش از آن تعدادی فیلم، مجوز اکران گرفته بودند که در کنار 
دیگر آثار به جا مانده از جشنواره های قبل فهرست پر و پیمانی را از فیلم های پشت 

خط اکران تشکیل می دهند.
تا پیش از جشنواره فجر سال قبل، »تابستان همان سال« محمود کلاری، »صبح 
انسیه  ناپیدا«  »دست  غفاریان،  محمدابراهیم  »نپتون«  افخمی،  بهروز  اعدام« 
»بهشت  شامحمدی،  مهدی  »مجنون«  ربیعی،  امیرعباس  »احمد«  شاه حسینی، 
تبهکاران« مسعود جعفری جوزانی، »دروغ های زیبا« مرتضی آتش زمزم و  »دو روز 
دیرتر« اصغر نعیمی، »سینما متروپل« محمدعلی باشه آهنگر و »غیبت موجه« عباس 
رافعی، »وابل« تورج اصلانی، »۲۸۸۸« و »سینما شهر قصه« از کیوان علی محمدی 
و علی اکبر حیدری از جمله فیلم های مجوزدار و اکران نشده بودند که هنوز هم به 

نمایش درنیامده اند.
همچنین »زمانی در ابدیت« به کارگردانی محمدمهدی نوروزیان و تهیه کنندگی 
نیکی کریمی،  »رکسانا« به کارگردانی پرویز شهبازی و تهیه کنندگی مسعود ردایی، 
»بی تار« به کارگردانی جمیل رستمی و تهیه کنندگی حامد حسینی،   »عموزادگان« 
به کارگردانی دانش اقباشاوی و تهیه کنندگی ایرج تقی پور، »خانه ارواح« به کارگردانی 
کیارش اسدی زاده و تهیه کنندگی امیرشهاب رضویان و  »مرد عینکی« به کارگردانی 

کریم محمدامینی و تهیه کنندگی ابراهیم عامریان وضعیتی مشابه دارند.
بجز این ها، »اصلان« به کارگردانی محمد اسدنیا،  »سلام علیکم حاج آقا« به کارگردانی 
حسین عمویی، »مهمانی از کارائیب« به کارگردانی بهزاد فراهانی، »گمشده« به 
کارگردانی مریم برزگر، »آن زن از باران آمد« به کارگردانی و تهیه کنندگی علی اصغر 
شادروان، »پس از عاشقی« به کارگردانی محمدعلی صفورا، »ملودی« به کارگردانی 
بهروز سبط رسول، »جزیره مینو« به کارگردانی حسین قاسمی جامی، »وحشی« 
به کارگردانی فاطمه سروش، »لاک پشت و حلزون« به کارگردانی رضا حماسی، 
»مسخ نرگس« به کارگردانی حامد علیزاده، »آقای گل« به کارگردانی بیژن شیرمز، 
»برزنگی« به کارگردانی حسین قاسمی جامی، »شوماه« به کارگردانی مژگان بیات از 
جمله فیلم هایی هستند که طبق خبرهای منتشر شده پروانه نمایش دریافت کرده اند.

در کنار این ها، از فیلم های رونمایی شده در جشنواره فجر سال قبل هم به »زیبا 
 »۱۹۶۸« تنابنده،  محمد  و  مصطفی  »آبستن«  صدرعاملی،  رسول  کن«  صدایم 
اقباشاوی،  دانش  »اسفند«  نائیجی،  محمدهادی  »آنتیک«  پوروزیری،  امیرمهدی 
را  »بازی  جعفری،  مهدی  هور«  »اشک  میرزامحمدی،  حسین  خونی«   »بازی 
بکش« محمدابراهیم عزیزی، »بچه مردم« محمود کریمی، »ترک عمیق« آرمان 
زرین کوب، »تاکسیدرمی« محمد پایدار، »خاتی« فریدون نجفی، »چشم بادومی« 
ابراهیم امینی، »خدای جنگ« حسین دارابی، »داد« ابوالفضل جلیلی، »سونسوز« 
رضا جمالی، »دست تنها« امیرحسین ثقفی، »شاه نقش« شاهد احمدلو، »فریاد« 
محمدرضا اردلان، »شمال از جنوب غربی« حمید زرگرنژاد، »شوهر ستاره« ابراهیم 
ایرج زاد، »صددام« پدرام پورامیری، »گوزن های اتوبان« ابوالفضل صفاری، »کفایت 
مذاکرات« سهیل موفق، »مرد آرام« بهنوش صادقی، »لولی« رضا فرهمند، »ماریا« 
ازغدی، »ناتور دشت«  محمدرضا خردمندان، »سالن ۴« حسین  مهدی اصغری 
ترک جوش، »ممنوع الخروجی« جلال اشکذری، »رگ های آبی« جهانگیر کوثری 
و »لاک پشت« بهمن کامیار می توان اشاره کرد. البته برخی از فیلم های جشنواره 
فعلا مسیر جشنواره ای را دنبال می کنند اما با این حال به این فهرست بلند، فیلم های 
»غریزه« سیاوش اسعدی که قرار بود نیمه دوم سال قبل روی پرده رود و احتمالا تا 
تابستان به اکران درمی آید و نیز »پیر پسر« اکتای براهنی را هم باید اضافه کرد. از 
خروجی های جدید شورای پروانه نمایش هم از فیلم »در مدت معلوم۲« به کارگردانی 
رویا شریف می توان نام برد که به تازگی پروانه نمایش گرفته و زمان اکران آن هنوز 
مشخص نیست. علاوه بر این ها، اگر فیلم های »شیشلیک« محمدحسین مهدویان و 
»قاتل و وحشی« حمید نعمت الله هم از توقیف خارج شوند به این فهرست اضافه 
به دلایل و شکل های  این مدت  از فیلم هایی است که در  این ها جدا  می شوند و 

گوناگون قاچاق شدند و به اکران عمومی نرسیدند.

ایرنا/  دبیر اجرایی دومین جشنواره عودنوازی قشم با اشاره به ارسال ۱۴۳ اثر به این 
جشنواره گفت: امسال به دلیل رقابت ها و توانمندی های بسیار نزدیک شرکت کنندگان، 

رتبه بندی در انتخاب راه یافتگان برای اجرای صحنه ای حذف شد.
دومین جشنواره ملی عودنوازی قشم با تمرکز بر این ساز باستانی و جهانی ۲۵ تا ۲۸ 
فروردین ماه به همت سازمان منطقه آزاد قشم و با همکاری موسسه شهر کتاب در 
جزیره قشم برگزار می شود. فراخوان این جشنواره در بخش های رقابتی و غیررقابتی 
۱۷ بهمن ماه سال گذشته با هدف ترویج و ارتقای سطح هنر عودنوازی، ارتقای 
سطح فرهنگی و هنری جزیره  قشم، معرفی و آشنایی هر چه بیشتر عموم مردم با 
ظرفیت های این جزیره جهانی و ایجاد فضایی برای تبادل تجربه ها و اندیشه ها میان 

هنرمندان منتشر شد.
محمد فیروزی، مجید ناظم پور، سحر فروزان، نجمه صغیر، علی ابوالقاسمی کشکویی، 
محسن فتاحی، کیوان فرزین و محمد پیری اعضای شورای سیاست گذاری، محمد 
فیروزی دبیر و محسن فتاحی دبیری اجرایی دومین جشنواره ملی عودنوازی هستند.

دومین جشنواره ملی عودنوازی قشم قرار بود اسفندماه سال گذشته برگزار شود که 
این جشنواره به علت همزمانی با ماه مبارک رمضان در اسفندماه، بهره مندی بیشتر 
از ظرفیت گردشگری جزیره قشم و ایجاد تغییرات و بخش های جدید به فروردین 
ماه ۱۴۰۴ موکول شد. درباره تغییرات و بخش های این جشنواره با محسن فتاحی 
دبیر اجرایی دومین جشنواره عودنوازی قشم گفت و گو کرده ایم که در ادامه می آید.

تغییراتدومینجشنوارهعودنوازیقشم
دبیر اجرایی دومین جشنواره ملی عودنوازی قشم درباره تغییرات و تفاوت های این 
دوره جشنواره با سال گذشته به خبرنگار ایرنا اظهارداشت: امسال در بخش رقابتی 
سه رده سنی »زیر ۱۴ سال«، »۱۵ تا ۱۸ سال« و »۱۹ تا ۲۵ سال« برای ارسال آثار 
برگزیدگان تعیین شد و شرکت کنندگان تا ۲۵ سال می توانستند آثار را برای دبیرخانه 
ارسال کنند، برگزیدگان مرحله نهایی نیز بدون رتبه بندی و براساس ظرفیت جشنواره 
برای اجرای صحنه ای انتخاب شدند و شرکت کنندگان در این بخش به صورت یکسان 

اجرای صحنه ای خواهند داشت.
انجام شد که رقابت ها و  این دلیل  به  نیز  فتاحی گفت: حذف رتبه بندی  محسن 
توانمندی های شرکت کنندگان بسیار به یکدیگر نزدیک بود، در هنگام اعطای امتیاز 
و معدل گیری، شرکت کنندگان ۲ تا سه دهم باهم اختلاف داشتند و نمی توانستیم 
نفرات اول و دوم را تعیین کنیم، حتی افرادی که برای اجرای صحنه ای انتخاب شدند 
با افرادی که انتخاب نشدند، توانمندی هایشان بسیار به یکدیگر نزدیک بود و به همین 
دلیل امسال رده بندی در جشنواره حذف شد و داوران از آثار ارسالی، تعدادی را برای 

اجرای صحنه ای انتخاب کردند.
وی افزود: همچنین در دومین جشنواره عودنوازی قشم بخش غیررقابتی و گروه نوازی 
با محوریت ساز عود بدون محدودیت سنی در نظر گرفته شد، در این بخش بیشتر 
باشد.  داشته  وجود  گروه  ترکیب  در  باید  ریتمیک  ساز  دو  و  بود  مدنظر  دونوازی 
گروه هایی با ۱۰ تا ۵۰ عضو هم با ارایه اثر قابل توجه می توانستند در بخش غیررقابتی 

شرکت کنند.
فتاحی بیان کرد: امسال ۱۴۳ اثر از نوازندگان سراسر کشور در بخش های رقابتی و 
غیررقابتی به دبیرخانه جشنواره ارسال شد و آثار توسط هیات داوران، ۹ داور ایرانی؛ 
محمدرضا ابراهیمی، نگار بوبان، حسین بهروزی نیا، احمد بیت سیاح، حمید حاصلی، 
محمدرضا درویشی، شهرام غلامی، محمدرضا فیاض و مرتضی کریمی و سه داور 
بین المللی؛ محمت بیتماز از ترکیه، طارق جندی از اردن و نصیر شَمه از عراق مورد 

بررسی قرار گرفت که برگزیدگان در آیین اختتامیه معرفی و تجلیل می شوند.
راهیافتگانبهاجرایصحنهای

دبیر اجرایی دومین جشنواره عودنوازی قشم با اشاره به ارسال ۱۰۶ اثر به بخش 
غیررقابتی اظهارداشت: انتخاب شرکت کنندگان برای مرحله نهایی با توجه به سطح 
بالای هنری آثار و نوآوری های هنرمندان دشوار بود که در نهایت داوران، ۱۸ نفر را 

برای حضور در بخش اجرای صحنه ای انتخاب کردند.
وی گفت: در رده های سنی »الف« )زیر ۱۴ سال(؛ میثم البوعلی عباسی از بندر امام 

خمینی، رونیکا توکلی فرد، شهراد شیخی، رادمان مسافری از تهران، ایرانا کاکاوند از 
قزوین، »ب« ) ۱۵ تا ۱۸ سال(؛ آوا پریشانی، مهدی حسین زاده، ثمین محمدی، 
امیرکوهیار میرزایی از تهران، بردیا فریادرس از زنجان، محمدسام کیانی از همدان، 
رحمان مومنی از اصفهان، »ج« )۱۹ تا ۲۵ سال(؛ رضا احمدی، محمدعلی سبزواری، 
دلارام فراهانی از تهران، سوگل ذرخش از اصفهان، مجاهد عبداللهی از بندرعباس و 

امیررضا محمدی از جویبار به بخش اجرای صحنه ای راه یافتند.
به بخش غیررقابتی دومین جشنواره عوودنوازی  را  آثاری  افزود: ۳۷ گروه  فتاحی 
با نظر هیات داوران هشت گروه؛ »نارنج« به  از این تعداد،  قشم ارسال کردند که 
سرپرستی مهدی قاسمی از شیراز، »کارما« به سرپرستی شهاب عامری از بندرعباس، 
»نهیب« به سرپرستی ارسلان جعفری از اصفهان، هستی صادقیان، فاطمه عبدی پور 
رودسری، »دوران« به سرپرستی فرهاد صفار، سیاوش ولی پور از تهران و اقبال منصور 

از گنبدکاووس برای اجرای صحنه ای انتخاب شدند.
دبیر اجرایی دومین جشنواره عودنوازی قشم درباره حضور داوران بین المللی در این 
جشنواره بیان کرد: امسال در این جشنواره سبک ایرانی و سبک های متفاوتی برای 
عودنوازی و ارسال آثار شرکت کنندگان در نظر گرفته شد و همچنین قصد داشتیم 
توانمندی هنرمندان جوان را به اساتید بین المللی نشان دهیم و به این دلیل سه استاد، 
نوازنده عود و داور بین المللی که تجربه های بسیاری در داوری جشنواره های مختلف 
دارند را برای داوری آثار جشنواره عودنوازی قشم دعوت کردیم، آنان پذیرفتند و آثار 

را داوری کردند.
وی اظهارداشت: داوران بین المللی بازخورد بسیار خوب و مثبتی از آثار شرکت کنندگان 
داشتند. همچنین در جریان برگزاری جشنواره در قشم، شرکت کنندگان به صورت 
آنلاین در کارگاه ها و نشست های آموزشی این اساتید بین المللی شرکت خواهند کرد 
و در تلاش هستیم که سال آینده جشنواره عودنوازی قشم به صورت بین المللی 

برگزار شود.
معیارهایانتخاببرگزیدگان

فتاحی درباره معیارهای انتخاب برگزیدگان جشنواره عودنوازی قشم گفت: در مرحله 
ارایه دهند،  را  پرفورمنس  بهترین  اجرای صحنه ای، شرکت کنندگانی که  و  نهایی 
امتیاز بیشتری را کسب خواهند کرد، در این بخش صرفا تکنیک مدنظر نیست، 
شرکت کنندگان باید کنسرت خوبی ارایه دهد، مجموعه آداب حضور در صحنه، نحوه 
پوشش لباس علاوه بر محتوای اجرا برای انتخاب برگزیدگان مورد توجه داوران است.

وی افزود: داوران، از هر گروه سنی می توانند به یک نفر تندیس جشنواره را اهدا کنند. 
ممکن است داوری بر این نظر باشد که اجرای شرکت کننده ای بسیار متمایز از سایرین 
است اما الزامی هم برای انتخاب برگزیده و فرد شایسته برای دریافت تندیس در هر 
گروه سنی نیست، این موضوع هم یکی از مهمترین تفاوت های این دوره جشنواره 
عودنوازی با سال گذشته است که بخشی از آن هم ماحصل و انتقال تجربه دوره 

نخست به ما بود.
دبیر اجرایی دومین جشنواره عودنوازی قشم درباره رواج سبک ایرانی در نوازندگی 
این ساز بیان کرد: امسال داوران از کمیت و کیفیت آثار ارسالی به جشنواره راضی 
بودند، سطح کیفی بعضی از آثار پایین بود اما میانگین کیفیت و مجموعه آثار خیلی 
خوب بود، این جشنواره در مراحل ابتدایی است و نمی توانیم بگوییم که امسال همه 
ایرانی می نوازند، عودنوازی ایرانی انقدر گسترده و وسیع است که همه سبک ها را 
ایرانی را در این جشنواره حذف  دربرمی گیرد. فتاحی افزود: امسال انحصار سبک 
کردیم و اعلام کردیم که ابتدا باید چتر جامعیت عودنوازی را گسترده کنیم، این ساز 
شناخته شود سپس سمت و سویی به آن بدهیم و سبک های خاص را برای آن تعریف 
کنیم، با توجه به ثبت جهانی ساز عود، عودنوازی ایرانی هم باید توسعه و پیشرفت 

داشته باشد، بتواند خود را به روز بکند و این موضوع نیز نیازمند حمایت است.
وی خاطرنشان کرد: امسال آثار خیلی خوبی به جشنواره ارسال شد، علاوه بر داوران 

ایرانی، داوران خارجی براساس امتیازهایی که به شرکت کنندگان داده بودند، هم این 
نظر را داشتند. 

امسال همه مردم به جزیره قشم دعوت هستند تا در این جشنواره حضور پیدا کنند. 
راه یافتگان به اجرای صحنه ای دومین جشنواره عودنوازی قشم، ۲۵ تا ۲۷ فروردین 
ماه در سالن اصلی هتل سورینت اجرا خواهند داشت و آیین اختتامیه جشنواره ۲۸ 

فروردین ماه با معرفی برگزیدگان در صفا آباد برگزار خواهد شد.
نشستتخصصیوبخشهایجنبی

دبیر اجرایی دومین جشنواره عودنوازی قشم درباره بخش های جنبی این جشنواره 
گفت: امسال پویشی با عنوان »جم سشن آزاد« با مدیریت بهنام ابوالقاسم آهنگساز و 
نوازنده پیانو راه اندازی شد، این پویش با شعار »با سازت بیا« ۲۵ تا ۲۷ فروردین ساعت 
۱۹ تا ۲۱ در محوطه مجتمع سیتی سنتر جزیره قشم یکی از مکان های پرتردد و 
عمومی این جزیره برگزار می شود و از سایر هنرمندان و نوازندگان که ایام جشنواره 
در جزیره قشم حضور دارند، دعوت می کند که با هر سازی که دارند در این رویداد 

موسیقی حضور داشته باشند، مشارکت کنند و بخشی از این رویداد باشند.
وی افزود: همیشه دغدغه ام این بوده است که موسیقی در عرصه اجتماعی، حضور 
داشته باشد و بتوان اجرای موسیقی را تسهیل کرد، براساس برنامه ریزی های انجام 
شده، در ایام جشنواره، گروه های راه یافته به اجرای صحنه ای جشنواره در مکان های 

منتخب روستاهای سلخ، سهیلی و سوزا حضور داشته و آثاری را اجرا خواهند کرد.
فتاحی بیان کرد: نشست های تخصصی نیز با موضوع ها و محورهایی از جمله سازندگان 
و نوازندگان عود، مروری بر پنج هزار سال عودنوازی در ایران و جهان و »تفاهم سنت 
و مدرنیسم در عودنوازی« در تهران برگزار شد، همچنین امسال برنامه جنبی با عنوان 
»راه عود؛ از خزر تا خلیج فارس« در قالب نشست و اجرای هنرمندان موسیقی در 
شهرهای تهران، کرمانشاه، مازندران، تبریز، اهواز، یزد و مشهد برگزار شد و شمایی 
از جشنواره و فرهنگ قشم را در آن شهرها به نمایش گذاشت، »راه عود« دعوتی به 

وسعت ایران برای حضور مردم در جشنواره عودنوازی قشم بود.
جوایزبرگزیدگانجشنواره

فتاحی درباره جوایز برگزیدگان جشنواره عودنوازی قشم گفت: به تمامی راه یافتگان 
به مرحله اجرای صحنه ای در بخش تک نوازی، مبلغ ۱۰ میلیون تومان و در بخش 
گروه نوازی و آنسامبل، مبلغ ۱۵ میلیون تومان به عنوان حق الزحمه به هر گروه تقدیم 

می شود و برای کمک هزینه رفت و برگشت و اقامت هم میهمان دبیرخانه هستند.
دبیر اجرایی دومین جشنواره عودنوازی قشم افزود: در مرحله نهایی به بهترین اجرا 
که در تمامی ارکان، یک پرفورمنس موفق و کامل باشد، در هر رده سنی، تندیس 
جشنواره و ۳۰ میلیون تومان اهدا خواهد شد، همچنین به تمامی راه یافتگان به مرحله 

اجرای صحنه ای در جشنواره، گواهی شرکت و حضور اهدا می شود.
به گزارش ایرنا، ساز عود )بربط یا رود( از جمله سازهای زهی-زخمه ای موسیقی است 
که سال ۱۳۹۷ در ایران ثبت ملی شد و سال ۱۴۰۱، »مهارت ساختن و نواختن عود« 
به صورت مشترک در هفدهمین نشست کمیته بین  دولت ها برای پاسداری از میراث  
فرهنگی ناملموس به نام کشورهای ایران و سوریه در فهرست میراث جهانی یونسکو 
به ثبت رسید. آیین رونمایی از »لوح ثبت جهانی عود« اردیبهشت ماه سال ۱۴۰۲ به 
مناسبت هفته میراث فرهنگی با حضور مسئولان کشوری، هنرمندان و عودسازان، 
به خصوص منطقه تنگه هرمز و ساحل نشینان خلیج فارس در تالار آیینه اداره کل 

فرهنگ و ارشاد اسلامی منطقه آزاد قشم برگزار شد.
معاونت فرهنگی گردشگری سازمان منطقه آزاد قشم نیز به مناسبت ثبت جهانی ساز 
عود به نام ایران، زمستان سال ۱۴۰۲ در راستای ایجاد زمینه فعالیت های هنری در 
حوزه عودنوازی و ارتقای سطح فرهنگی مرتبط با موسیقی منطقه با توجه به فرهنگ 
موسیقایی خلیج فارس و رواج ساز عود در زندگی اقوام ساکن در سواحل جنوبی ایران، 

نخستین جشنواره ملی عودنوازی را برگزار کرد.

14۳ اثر به دومین جشنواره عودنوازی قشم ارسال شد 

چند فیلم مجوزدار در صف اکران هستند؟

مهر/ دبیر سیزدهمین جشنواره مد و لباس فجر گفت: اگر جشنواره نتواند ارتباط 
واقعی میان طراحان و بازار ایجاد کند، تأثیرگذاری آن محدود خواهد بود.

محسن گرجی دبیر سیزدهمین جشنواره مد و لباس فجر، درباره برنامه های این 
دوره از جشنواره گفت: امسال رویکرد اصلی جشنواره، تمرکز بر حمایت از طراحان 
به جای صرفاً معرفی آنهاست. هدف این است که با ایجاد »باشگاه توان افزایی«، 
برگزیدگان پس از رویداد نیز همراهی شوند تا با آموزش های هدفمند، به بازار 

صنعت پوشاک وارد شده و در آن تثبیت شوند.
وی افزود: این طرح با مطالعه الگوهای علمی دانشگاه های معتبر خارجی طراحی 
شده تا نقشه راهی برای رشد مستمر طراحان ارائه کند. معیار موفقیت ما این 
خواهد بود که مثلًا از ۱۰ برگزیده دوره سیزدهم، حداقل ۸ نفر در سال های آینده 

به عنوان فعالان مؤثر صنعت شناخته شوند.
دبیر سیزدهمین جشنواره مد و لباس فجر گفت: اگر جشنواره نتواند ارتباط واقعی 
میان طراحان و بازار ایجاد کند، تأثیرگذاری آن محدود خواهد بود. بنابراین در 
این دوره از جشنواره تلاش می کنیم تا با مشارکت بیشتر برندها و حلقه های 
زنجیره تولید، این ارتباط را تقویت کنیم. هرچند زمان محدود است، امیدواریم 

این رویکرد در دوره های بعدی نیز تداوم یابد.
وی در پاسخ به این پرسش که در دوره گذشته قرار بود ویژندهای برگزیده در 
قالب بیلبوردهای شهری معرفی شوند، اما این طرح به خوبی اجرا نشد. آیا امکان 
اجرای مجدد آن وجود دارد، گفت: با توجه به فشردگی زمان در برنامه امسال، 
احتمالاً فرصت اجرای این طرح را نخواهیم داشت. با این حال، هر اقدامی که باعث 
تعامل بیشتر صنعت با جشنواره شود، ارزشمند است. به عنوان مثال، کمیته ویژند 
با برگزاری جلسات متعدد، بازخوردهای مثبتی از برندها دریافت کرده و امیدواریم 

حمایت ویژه آنها از برگزیدگان را شاهد باشیم.
گرجی گفت: شعار جشنواره امسال، »کشف ایران« است و اصالت، محور اصلی آن 
است. طراحی ایرانی به معنای بازتولید گذشته نیست، بلکه تلفیق هویت تاریخی 
با نیازهای روز است. در فرهنگ ایران، ایرانی بودن و اسلامی بودن اغلب در هم 
تنیده اند؛ همانند معماری که نمی توان عناصر اسلامی را از آن جدا کرد. امروز 
شاهدیم برندهایی با نمادهای اصیل مانند قوچ ایرانی یا خط فارسی به سمت 
هویت بومی حرکت می کنند. این نشان می دهد اصالت در پهنه جغرافیایی ایران، 

همیشه همراهی ایرانی و اسلامی را دربرداشته است.
دبیر سیزدهمین جشنواره مد و لباس فجر گفت: سیزدهمین جشنواره مد و لباس 

فجر ۱۷ تا ۲۴ خرداد برگزار می شود.

دبیر سیزدهمین جشنواره مد و لباس فجر: 
جشنواره مد و لباس باید میان طراحان 

و بازار ارتباط واقعی ایجاد کند

خبرخبر  

کوتاهکوتاه 



سه شنبه   ۲۶   فروردین    ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم   *   شماره     ۲۸۲۹

با  ایرنا/  رئیس سازمان مدارس و مراکز غیردولتی و توسعه مشارکت های مردمی 
بیان اینکه شهریه مدارس باید تا اردیبهشت اعلام شود، گفت: امسال دستورالعملی 
برای تخلفات شهریه ابلاغ کردیم که بر اساس آن مدارس متخلف جریمه نقدی هم 

می شوند.
احمد محمودزاده  درباره ابلاغ الگوی شهریه مدارس اظهار کرد: الگوی شهریه ابلاغ 
شده و یک فرایند مشخص دارد که باید بر اساس ماده ۱۵ و ۱۶ قانون طی شود، الگو 
را ابلاغ و اعلام کرده ایم که منطقه، استان و مدرسه چه اقداماتی باید انجام دهند، 
چرا که ۲ سال است اختیار تعیین شهریه را به مدارس و مناطق واگذار کرده ایم و این 

فرایند در حال اجرا است.
وی افزود: به استان ها اعلام شده که به مرور این شهریه ها را ابلاغ کنند تا خانواده ها 
هنگام ثبت نام از شهریه مدرسه مطلع باشند، اکنون پیش ثبت نام با شهریه سال گذشته 
انجام و بخشی از شهریه سال جاری نیز ثبت می شود، پیش شرط این است که اگر 
دانش آموز به هر دلیلی نخواهد در آن مدرسه بماند، تمام شهریه باید به او بازگردانده 

شود.
رئیس سازمان مدارس و مراکز غیردولتی و توسعه مشارکت های مردمی با بیان اینکه 
شورای نظارت در حال بررسی فرآیند دریافت شهریه از خانواده ها است، ادامه داد: از 
همان روزی که شهریه را اعلام کردیم، منطقه باید برای تصویب این مبلغ و اعلام آن 
اقدام کند، قرار بر این است که هر منطقه کمیته خود را تشکیل و بر اساس آیتم هایی 
که داده ایم، پیشنهاد مدرسه را بررسی کند؛ سپس پس از بررسی به استان ها اعلام و 
ابلاغ کند، احتمال دارد اکنون چند مورد اعلام شده باشد، این اقدام باید تا اردیبهشت 
ماه انجام شود و از آن زمان به بعد دیگر اجازه نمی دهیم تأخیری در اعلام شهریه 

مدارس رخ دهد.
تابلویی  یا  سایت  در  گفت:  خانواده ها،  به  مصوب  شهریه  اعلام  درباره  محمودزاده 
در مدسه باید اطلاعات مربوط به شهریه فوق برنامه، برنامه درسی و فعالیت های 
آموزشگاهی جداگانه اعلام شود. حتی اگر با انجمن اولیا مربیان درباره فرم لباس، 
بر اساس  باید  توافقی صورت گیرد،  ایاب و ذهاب  یا سرویس  غذاهای میان وعده 

نرخ گذاری تنظیم بازار اطلاع رسانی شود.
دستورالعملتخلفاتشهریهابلاغشد

وی اعلام کرد: دستورالعملی برای تخلفات شهریه ابلاغ کردیم که بر اساس ماده ۳۵ 
قانون تصویب دولتی، تصمیمات باید در شورای نظارت استان و منطقه گرفته شود. 
امسال جریمه های نقدی نیز اضافه شدند تا جلوی تخلف گرفته شود، هر مدرسه بر 
اساس آیتم های خود عمل می کند؛ هفت آیتم وجود دارد که یکی از آنها شامل ۱۵۰ 

شاخص است که باید از سوی مدارس رعایت شود.

رئیس سازمان مدارس و مراکز غیردولتی درباره آیتم های تعیین شهریه گفت: آمایش 
سرزمین، پایه تحصیلی، کیفیت آموزشی و پرورشی، نرخ رسمی تورم، امکانات و 

تجهیزات آیتم های مورد نظر در تعیین الگوی شهریه است.
رییس سازمان مدارس و مراکز غیردولتی و مشارکت های مردمی ۲۵ اسفند ۱۴۰۳ 
از ابلاغ الگوی شهریه مدارس غیردولتی خبر داد و گفت: آیتم های مربوط به شهریه 
طبق ماده ۱۵ قانون مشخص شده اند. الگوی شهریه مدارس سال های گذشته در تیر یا 

خرداد اعلام می شد اما امسال برای اولین بار این اتفاق در اسفند انجام شد

۵۵آموزشروز��
آمادگی کامل برای برگزاری نوبت اول 

آزمون سراسری سال ۱۴۰۴

وضعیت بحرانی بی سوادی در مدارس؛ 
۶۲۳ هزار دانش آموز کم سواد شناسایی شدند!

خبر خبر 

کوتاه کوتاه 

همشهری/ اگر تا قبل از این، میانگین معدل دانش آموزان متوسطه در امتحان 
نهایی بین 9تا 12را نشان می داد، حالا درد به ریشه درخت رسیده و در دوره 
ابتدایی، دانش آموزان به زبان عامیانه مردود می شوند و روی کاغذ »نیاز به تلاش 

بیشتر« دارند.
در رقابت نابرابر و ناجوانمردانه علم و ثروت، درست است که علم هنوز قافیه را 
نباخته اما حسابی فیتیله پیچ شده است و دیگر آن قبراقی و شادی گذشته را ندارد 

که بر هر حریفی غلبه می کرد.
اگر تا قبل از این، میانگین معدل دانش آموزان متوسطه در امتحان نهایی بین 
ابتدایی،  دوره  در  و  رسیده  درخت  ریشه  به  درد  حالا  می داد،  نشان  9تا 12را 
دانش آموزان به زبان عامیانه مردود می شوند و روی کاغذ »نیاز به تلاش بیشتر« 
دارند. رضوان حکیم زاده، معاون آموزش ابتدایی وزارت آموزش و پرورش گفته 
است که در بررسی های میدانی شان به دانش آموزانی رسیده اند که کم سواد هستند؛ 

»تاکنون ۶23هزار دانش آموز نیاز به تلاش بیشتر در کشور شناسایی شده اند.«
تا ابتدای دهه 80، دانش آموزان ابتدایی را با نمره ارزیابی می کردند، کارنامه  بود و 
نمره و معدل اما نظام ارزشیابی توصیفی شد و جای نمره 20، واژه »خیلی خوب« 
نشست و جای 18و 19»خوب« و جای نمره زیر 12»نیاز به تلاش بیشتر« تا ضرب 
دست نمره گرفته شود و استرسی به دانش آموزان وارد نشود. حالا روایت حکیم زاده 
نشان می دهد که عوامل مختلف باعث شده آمار دانش آموزان مردودی قدیم یا نیاز 

به تلاش فعلی بیشتر شود.
تعطیلاتزیادباعثایناتفاقشد

حکیم زاده اعلام کرد که آمار دانش آموزان »نیاز به تلاش بیشتر« برای این بالاست 
که تعطیلی زیاد بوده است؛ » باتوجه به تعطیلات مکرر در سال گذشته این اتفاق 
رخ داده است؛ چیزی شبیه اتفاقی که در دوره کرونا رخ داد و دانش آموزان با آن 

مواجه شدند.«
تکرارپایهدرانتظاردانشآموزانضعیف

معاون آموزش و پرورش گفت: »۶23 هزار نفر دانش آموزی که در مدارس سراسر 
خوشبختانه  هستند،  طرح  مشمول  علوم  و  ریاضی  فارسی،  3درس  در  کشور 
دانش آموزان،  این  اگر  می شود.  انجام  آنها  یادگیری  ارزیابی  و  شده  شناسایی 
مهارت های لازم را کسب نکرده باشند، تداوم یادگیری ها را خواهیم داشت.« او 
البته تأکید کرده است که »ثبت نام هر دانش آموزی در پایه بالاتر منوط به کسب 
موفقیت در پایه پایین تر است. در ارزیابی های ارزشیابی کیفی و توصیفی، نمره 
اینکه یادگیری  انتظار داریم برای  از دانش آموزان  به شکل سنتی وجود ندارد. 
کامل داشته باشند و به درجه »خوب« و »خیلی خوب« برسند، تلاش کنند ولی 
دانش آموز با ارزشیابی »قابل قبول« هم می تواند قبولی را کسب کند و وارد پایه 

بالاتر شود.«
مدرسهدرتابستان

»طرح حمایت آموزشی مستمر یادگیرندگان )حامی( برای این دانش آموزان دنبال 
می شود.« معاون آموزش و پرورش این را گفت و افزود: »برای ارتقای مهارت های 
سواد پایه محصلان این طرح تا پایان سال تحصیلی توسط مدیران مدارس با کمک 

ظرفیت های مردمی مثل دانشجومعلمان و بسیج دانشجویی برگزار می شود.«

 سازمان سنجش آموزش کشور / رئیس سازمان سنجش آموزش کشور صبح روز 
یکشنبه ۲۴ فروردین ماه در جریان بازدید وزیر علوم، تحقیقات و فناوری از آمادگی 
اول آزمون سراسری سال ۱۴۰۴ در روزهای ۱۱ و ۱۲  نوبت  برگزاری  برای  کامل 

اردیبهشت ماه خبر داد.
رضا محمدی با اشاره به اقدامات انجام شده برای برگزاری مطلوب نوبت اول آزمون 
سراسری، گفت: در مجموع ۹۵۷ هزار و ۷۹۸ متقاضی در نوبت اول آزمون سراسری 
سال ۱۴۰۴ ثبت نام کرده اند که ۶۳ درصد متقاضیان زن و ۳۷ درصد مرد هستند 
ضمن اینکه ۴۷۰ هزار و ۵۲۷ نفر نیز متقاضی شرکت در آزمون اختصاصی پذیرش 
دانشجو-معلم سال ۱۴۰۴ شده اند که ۶۶ درصد متقاضیان این آزمون زن و ۳۴ درصد 
مرد هستند.  معاون وزیر علوم و تحقیقات و فناوری با اشاره به همکاری دستگاه های 
اجرایی، انتظامی، امنیتی و قضایی برای برگزاری آزمون سراسری، گفت: با تمهیدات 
اندیشیده شده و هماهنگی با دستگاه های مختلف آمادگی کامل برای برگزاری نوبت 
و ۱۲  روزهای ۱۱  در  آزمون  این  و  دارد  وجود  سال ۱۴۰۴  سراسری  آزمون  اول 

اردیبهشت ماه در سراسر کشور برگزار می شود. 
محمدی افزود: سلامت و امنیت آزمون سراسری از اهمیت بالایی برخوردار است و 
تلاش می شود عدالت آموزشی و رضایت متقاضیان عزیز در سنجش و پذیرش دانشجو 

محقق شود. 
وی در ادامه با ارائه گزارشی از ساختار، فعالیت ها و دستاوردهای سازمان سنجش 
آموزش کشور، گفت: اساسنامه سازمان سنجش آموزش کشور تدوین و برای شورای 
گسترش وزارت علوم، تحقیقات و فناوری ارسال شده است و امیدواریم در نخستین 
جلسه این شورا طرح و به تصویب برسد که این سند ظرفیت های خوبی برای تعالی 

سازمان ایجاد خواهد کرد. 
امور  متولی  نهادهای  تعدد  به  اشاره  با  کشور  آموزش  سنجش  سازمان  رئیس 
و  مخاطب شناسی  است  لازم  گفت:  حوزه  این  در  گذار  قانون  و  سیاست گذاری 
ویژگی های روانی متقاضیان در تصمیم گیری ها و مصوبات مورد توجه قرار گیرد و باید 

در این زمینه از تفسیرهای مختلف در نهادهای متولی پرهیز شود. 
وی در ادامه پیش آگهی اجتماعی و پیش آمادگی اجرایی برای مصوبات و سیاست هایی 
که بر سرنوشت و آینده متقاضیان ورود به آموزش عالی تاثیرگزار هستند را مهم 
توصیف کرد معاون وزیر علوم ضمن تاکید مجدد بر ضرورت توجه به بعد آرامش روانی 
متقاضیان و خانواده ها، بر ضرورت تقسیم کار ملی در حوزه سنجش و ارزشیابی در 

ابعاد سیاست گذاری، قانون گذاری، اجرایی و امور تخصصی تاکید کرد. 
از  بازدید گزارشی  این  رئیس و مدیران سازمان سنجش آموزش کشور در جریان 
انواع  برگزاری  و  کشور  آموزش  سنجش  سازمان  مختلف  بخش های  فعالیت های 

آزمون های برنامه ریزی شده در طول سال ارائه کردند. 
گفتنی است، وزیر علوم، تحقیقات و فناوری پس از نشست با مدیران سازمان سنجش 
آموزش کشور به همراه رئیس این سازمان از قرنطینه چاپ سوالات آزمون سراسری و 

بخش قرنطینه قرائت پاسخنامه آزمون ها بازدید کرد.

رئیس سازمان مدارس و مراکز غیردولتی و توسعه مشارکت های مردمی؛

شهریه مدارس غیردولتی تا اردیبهشت اعلام می شود

ایسکانیوز/ برنامه نویس و متخصص حوزه هوش مصنوعی توضیح داد که هوش مصنوعی 
کاربردهای متعددی در زندگی روزمره مردم دارد و تا پنج سال آینده تحولات بسیاری 

رخ می دهد.
هوش مصنوعی، عبارتی است که در چند سال اخیر بسیار از آن می شنویم و می خوانیم. 
موضوعی که سوالات بسیاری در ذهن مخاطبان پدید آورده است. از سوالاتی درباره 
ماهیت و کاربرد آن تا نگرانی برای تحقق رویای فیلم های علمی تخیلی برای تسخیر دنیا 

توسط ربات ها، همه ابهاماتی است که در ذهن تک تک ما وجود دارد.
به همین واسطه از مجید تجن جاری برنامه نویس و متخصص این حوزه دعوت کردیم 
تا دید بهتری نسبت به هوش مصنوعی و کاربردهای آن در حوزه اجتماعی پیدا کنیم. 
تجن جاری دارنده مدال طلای المپیاد رباتیک ایران است و از سال ۲۰۱۳ کار با هوش 
مصنوعی را به صورت جدی آغاز کرده است. آنچه در ادامه می خوانید حاصل گفت وگوی 

یک ساعته ما با این مهندس است.
بگذارید از این سوال آغاز کنم که اساساً هوش مصنوعی به چه چیزی اطلاق می شود؟

در ابتدا باید توضیح داد که موضوع بحث ما در حوزه کامپیوتر قرار دارد. زمانی که از 
هوش مصنوعی صحبت می کنیم، احتمالاً در حال گفت وگو درباره نرم افزارهای کامپیوتری 

هستیم.
از نظر فنی، هوش مصنوعی یک الگوریتم است که برای نرم افزارها مورد استفاده قرار 
می گیرد اما اگر بخواهم به صورت جامع تر سخن بگویم، روشی یا الگوریتمی است که 
به کامپیوتر امکان می دهد شرایط محیطی را مانند ما انسان ها درک کند، یعنی همانند 

ما فکر کند.
هر زمان که کامپیوتر، ماشین یا ربات قادر باشد مشابه انسان فکر کند، به آن هوش 
مصنوعی اطلاق می شود. پیش از ادامه بحث، می خواهم تاریخچه کوتاهی را مطرح کنم 
تا مشخص شود چرا به سمت هوش مصنوعی حرکت کرده ایم. سپس شاید بتوان تعریف 

بهتری ارائه داد.
تقریباً یک قرن است که ما در عصر فناوری زندگی می کنیم. پس از ظهور ماشین های 
مکانیکی مانند ماشین های بخار و پیشرفت فناوری در حوزه مکانیسم های مکانیکی و 

سپس الکترونیک، جهان وارد عصر الکترونیک شد.
برنامه های  که  شدیم  متوجه  کامپیوتر  حوزه  در  ما  شد.  عرصه  وارد  کامپیوتر  سپس 
کامپیوتری توانایی انجام برخی از کارها را ندارند. به همین دلیل به سمت هوش مصنوعی 
حرکت کردیم. البته باید به شما بگویم که هوش مصنوعی حدوداً ۶۰ تا ۷۰ سال است که 
در جهان مورد تحقیق قرار گرفته و روی الگوریتم های آن کار می کنند و در ادامه توضیح 

خواهم داد چرا در یکی  دو سال اخیر این چنین برجسته و مورد توجه قرار گرفته است.
هوش مصنوعی که امروز ما با آن مواجه هستیم در چه مرحله ای است؟

اگر بخواهم به صورت خلاصه بگویم، هوش مصنوعی به معنای آن است که رایانه، کامپیوتر 
یا ماشین مشابه انسان ها فکر کند و جهان را درک کند.

دقت کنید، اولین بار در جهان متوجه شدند که برخی مفاهیم و مسائل وجود دارند که 
کامپیوتر قادر به درک آن ها نیست. برای مثال، در دنیای امروز، اگر من کمی نور را کم 
یا زیاد کنم، شما تصویر یک شی را که در واقعیت رنگ ثابتی دارد، در رنگ های مختلف 

می بینید.
رنگ زردی که شما در اینجا مشاهده می کنید برای کامپیوتر تنها یک کد رنگی محسوب 
می شود و هنگامی که نور آن را کمی تاریک تر کنم، برای کامپیوتر به یک کد رنگی دیگری 
تبدیل می شود اما اگر از شما بپرسم این چه رنگی است، شما پاسخ می دهید زرد. حتی 

اگر نور آن کمی تاریک تر شود، باز هم شما می گویید زرد.
ما با یک سری مفاهیمی مواجه هستیم در منطق فازی که برای اولین بار توسط پروفسور 
لطفی زاده، یک دانشمند ایرانی، مطرح شد. این مفاهیم نشان دادند که کامپیوتر قادر به 
درک برخی مسائل نیست. یعنی ما نمی توانیم این مسائل را در ریاضیات تحلیل کنیم. 
این موضوع از حدود سال های ۱۹۴۰ و ۱۹۵۰ شروع شد و مسئله ای به نام تست تورینگ 

مطرح شد.
تست تورینگ بدین معنا بود که اگر شما روزی با یک کامپیوتر صحبت کنید، متوجه 
نشوید که مخاطب شما کامپیوتر است یا یک انسان! در آن زمان می توان گفت که هوش 
مصنوعی یا ای آی به درجه ای رسیده است که امروز ما شاهد آن هستیم و آن درجه را 
می توان قابل قبول دانست یا گفته می شود که تست تورینگ را پشت سر گذاشته است.

هوشمصنوعیپدیدهایجدیدنیست
چرا امروز موضوع هوش مصنوعی تا این حد مورد توجه قرار گرفته است؟

دقت کنید، ما در سطح الگوریتم ها و ریاضیات این مفاهیم را از گذشته داشتیم. یعنی 
۶۰ سال پیش، ۵۰ سال پیش، و حتی تقریباً ۱۵ سال پیش که خودم یادگیری هوش 
مصنوعی را آغاز کردم، این مفاهیم در برنامه نویسی، الگوریتم ها و ریاضیات وجود داشت 
اما چرا دو یا سه سال پیش هوش مصنوعی به یک ترند تبدیل شد و جهان و مردم متوجه 

شدند که چنین چیزی وجود دارد؟
علت این است که ما تقریباً از دو یا سه سال پیش وارد مرحله ای شدیم که اکنون می توانیم 
خیلی راحت با هوش مصنوعی ارتباط برقرار کنیم. به عبارت دیگر، هوش مصنوعی به 
سطحی رسید که این ارتباط امکان پذیر شد و ما توانستیم با آن تعامل کنیم اما پیش از 

آن، هوش مصنوعی همواره وجود داشت.
خود من تقریباً ۱۰ تا ۱۲ سال پیش نرم افزارهای هوش مصنوعی را می نوشتم و در ایران 
و جهان هم از آن ها استفاده می شد. بسیاری از الگوریتم هایی که اکنون مورد استفاده قرار 
می گیرند، مبتنی بر هوش مصنوعی هستند. احتمالاً شما پنج سال، یا چهار یا پنج سال 

پیش از گوگل مپ استفاده کرده اید، درست است؟ مثلاً برای پیدا کردن مسیر خود.
یعنی ما، مهندسان، از هوش مصنوعی استفاده می کردیم، وقتی قصد داشتیم برنامه ای 
بنویسیم از این الگوریتم ها بهره می بردیم اما تقریباً دو یا سه سال پیش، به مرحله ای 
مرحله، هوش  این  در  می گوییم.   NLP یا  طبیعی  زبان  پردازش  آن  به  که  رسیدیم 

مصنوعی توانست با انسان ها، به ویژه افراد عادی، ارتباط برقرار کند.
یعنی شما در زندگی روزمره می توانید با چت جی پی تی یا ربات ها صحبت کنید، با هوش 
مصنوعی تعامل داشته باشید. همین جا بود که جهان متوجه شد هوش مصنوعی وجود 

دارد و می توان با استفاده از آن کارهای مختلفی انجام داد.
آیا هوش مصنوعی یادگیرنده است؟ یعنی سعی می کند یاد بگیرد و پیشرفت کند؟

معنای دیگری از هوش مصنوعی عبارت است از برنامه نرم افزاری که توانایی یادگیری دارد. 
در حقیقت، هوش از طریق یادگیری شکل می گیرد. بنابراین پاسخ روشن است: بله. هوش 

مصنوعی یک نرم افزار یادگیرنده است.
بنابراین نگرانی هایی درباره حفظ اطلاعات وجود دارد. ممکن است کمی بیشتر در این 
خصوص توضیح دهید؟ اینکه این چگونه رخ می دهد و چه خطراتی ممکن است داشته 

باشد؟
بله، البته، ما اکنون بر لبه ای از تاریخ ایستاده ایم که پیش بینی آینده واقعاً دشوار است. من 
همین امروز صبح برنامه ای از ایلان ماسک مشاهده می کردم که در آن می گفت تا سال 
۲۰۲۹ جهان توسط هوش مصنوعی نابود خواهد شد. خود ایلان ماسک چنین حرفی را 

زده است. وقتی این جمله را می شنوید، بسیار باعث تعجب است.
پیش بینی من این است که هوش مصنوعی یک فناوری و یک ابزار است که قطعاً به ما 
کمک می کند و موجب پیشرفت ما می شود. جالب است بدانید که در سال ۲۰۱۴، یعنی 
 GeNerAtive* حدوداً ۱۱ سال پیش، دانشمندی نظریه ای ارائه داد که تحت عنوان
Ai* یا شبکه های *GAN* (GeNerAtive AdversAriAL Networks( شناخته 

می شود. در آن زمان، مفهوم *GAN* یا هوش مصنوعی مولد شکل گرفت.
هوشمصنوعیمولدوتواناییخلقچیزهاییکهازقبلوجودنداشتند

تفاوت هوش مصنوعی مولد با هوش مصنوعی پیشین که ما با آن کار می کردیم در 
چیست؟ تفاوت در این است که قبلًا می گفتیم هوش مصنوعی نرم افزاری است که بر 
اساس اطلاعات گذشته یاد می گیرد و آن ها را تکرار می کند اما با ظهور هوش مصنوعی 
نیز دارد. یعنی اکنون هوش  توانایی خلق را  بر یادگیری و تکرار،  مولد، اکنون علاوه 

مصنوعی می تواند چیزی را ایجاد کند که پیش از این وجود نداشته است.
برای ملموس تر شدن این مثال: تصور کنید، هوش مصنوعی اکنون می تواند شعری بسازد 
که این شعر پیش از این هرگز وجود نداشته است. اما در گذشته، مثلًا ۱۲ یا ۱۵ سال 

پیش، چنین قابلیتی وجود نداشت.
هوش مصنوعی می توانست شعری بگوید، اما این شعر تکراری بود و از پیش یاد گرفته 
شده بود و می توانست آن را به صورت خلاصه بیان کند. هوش مصنوعی ۱۵ سال پیش 
قادر بود کارهای تکراری ما را یاد بگیرد و آن کارهای تکراری را انجام دهد اما اکنون، 
خلاقیت به آن اضافه شده است. یعنی می تواند کاری انجام دهد که پیش از این هرگز 
وجود نداشته است. می تواند نقاشی ای بکشد که هرگز قبلًا دیده نشده باشد. می تواند 

ایده ای ارائه دهد که هیچ  وقت وجود نداشته است.
کدام مشاغل از بین می روند؟

یکی از نگرانی هایی که مدام از سوی مردم مطرح می شود، این است که آیا هوش مصنوعی 
برخی مشاغل را از بین می برد؟ برای نمونه آیا جایگزین خبرنگارها می شود؟

در گذشته می گفتند افرادی که کارهای تکراری انجام می دهند باید نگران باشند، زیرا 
اما اکنون می گویند حتی به  هوش مصنوعی جای کارهای تکراری آن ها را می گیرد 
 اصطلاح یقه آبی ها، یعنی مدیران و کسانی که دارای خلاقیت هستند، هم باید نگران 

باشند؛ چراکه هوش مصنوعی جای آن ها را نیز خواهد گرفت
در مورد خبرنگاران نمی دانم، اما به طور کلی، هر شغلی که بر مبنای مشاوره باشد، به زودی 
حذف خواهد شد؛ مانند پزشکی و وکالت. هر حرفه ای که جنبه مشاوره ای داشته باشد، 
خیلی راحت امکان جایگزینی توسط هوش مصنوعی وجود دارد. اکنون شما می توانید از 
طریق چت جی پی تی )chAtGPt( صحبت کنید و همان مشاوره را دریافت کنید. شاید 

حتی بهتر از انسان ها به شما مشورت بدهد.
برویم سراغ کاربردهای هوش مصنوعی در حوزه اجتماعی و آموزش وپرورش، فکر می کنید 
در این حوزه هوش مصنوعی چه کمکی می تواند بکند؟ و آیا اتفاقی در کشور ما در 
این زمینه رخ داده است یا خیر؟در انگلیس، ۹۰ درصد تکالیف دانش آموزان ابتدایی 
و راهنمایی – در آن گروه سنی – توسط هوش مصنوعی انجام می شود و تقریباً ۴۰ 
درصد معلمان اصلًا متوجه نمی شوند که دانش آموزان تکالیف خود را با استفاده از هوش 
مصنوعی انجام داده اند. این موضوع اکنون به یک مسئله تبدیل شده است. فکر می کنم 
شما هم با این مسئله بیگانه نیستید. سطح سواد دیجیتالی و تکنولوژی دانش آموزان 
و دانشجویان امروز، از معلمان جلوتر است. یعنی اکنون دانش آموزان حداقل در سطح 
کاربرد و استفاده از ابزارهای هوش مصنوعی مهارت دارند اما معلمان هنوز این مهارت را 
کسب نکرده اند. همین موضوع باعث ایجاد تغییراتی شده است. اجازه بدهید چند آمار 

به شما ارائه کنم.
در سطح جهان، طبق گزارش یونسکو، نسبت تعداد دانش آموزان به معلمان ۱۲ به یک 

است اما این نسبت در ایران ۲۴ به یک است. این چیزی که به شما می گویم، به یک 
زیرساخت نیاز دارد و من دارم درباره اهمیت این زیرساخت صحبت می کنم.

دسترسی به اینترنت برای دانش آموزان مناطق روستایی، ۴۸ درصد اینترنت پرسرعت 
است و ما تقریباً ۱۶ میلیون دانش آموز داریم. این را با قاطعیت به شما می گویم که اکنون 
۷۰ درصد دانش آموزان شهری و ۳۰ درصد روستایی هستند و نکته قابل توجه این است 

که دانش آموزان ما امروز در استفاده از ابزارهای دیجیتال از معلمان جلوتر هستند.
اما اینکه آیا در حال حاضر اقدامی در این زمینه صورت گرفته یا نه، باید بگویم که من 
خودم چندین جلسه با معلمان و مدیران شهرستان تهران و استان تهران در بخش امور 
پرورش داشته ام. عزم و اراده در این زمینه وجود دارد، یعنی به  سوی این هدف در حال 
حرکت هستیم اما هنوز در مدارس، به صورت واقعی نمی توان مشاهده کرد که معلمان 

بتوانند ابزارهای هوش مصنوعی را استفاده کنند یا با آن ها آشنا باشند.
هنوز میل به استفاده گسترده از ابزارهای دیجیتال به طور کامل شکل نگرفته است اما من 
از اینجا یک توصیه به معلمان دارم، چراکه خودم نیز معلم هستم: ابزارهای هوش مصنوعی 

می توانند کمک بسیار بزرگی در فرآیند آموزش باشند.
هوشمصنوعیابزاریبرایملموسترکردنآموزش

چطور کمک می کنند؟
ببینید، مثلًا شما می خواهید مفاهیم ساده ای را حتی به دانش آموزان ابتدایی آموزش 
دهید، مانند ریاضی یا علوم تجربی، یا حتی شیمی و زیست و به  راحتی کافی است که 
نیم ساعت یا یک ساعت قبل از ورود به کلاس، مفاهیم موردنظر خود را مشخص کنید و 
بگویید که می خواهید این مفاهیم به کودکان ۱۰ تا ۱۲ ساله به صورت ساده سازی شده 
آموزش داده شود. هوش مصنوعی این مطالب را برای شما آماده می کند. حتی می توانید 
درخواست کنید که این مفاهیم برای یک جلسه یک  ساعته به صورت خلاصه سازی ارائه 

شوند. ببینید چه قدر می تواند به شما کمک کند.
یکی دیگر از کاربردهای قابل توجه هوش مصنوعی در آموزش، استفاده از ابزارهایی برای 
تولید محتواهای بصری است. به عنوان نمونه، اگر بخواهید مفاهیم پیچیده ای مثل فیزیک 
کوانتوم را برای دانش آموزان کلاس های ابتدایی توضیح دهید، هوش مصنوعی می تواند 
به گونه ای این مطلب را تنظیم کند که دانش آموزان بتوانند آن را درک کنند. حتی 
قابلیت ساخت ویدئو یا انیمیشن های آموزشی نیز وجود دارد. برای مثال، عدد »پی« 
)۳.۱۴( در ریاضیات، چرا در دایره تقسیم می شود و این مقدار حاصل می شود؟ چنین 
مفاهیمی را می توان با استفاده از یک انیمیشن به دانش آموزان شرح داد تا درک آن ها 

بسیار ساده تر شود.
در سطح کلان تر، هوش مصنوعی چگونه می تواند در سیاست گذاری های آموزشی مؤثر 

باشد؟
اینجا باید بین دو مقوله تمایز قائل شد: نخست، کاربرد هوش مصنوعی در آموزش، و دوم، 
آموزش خود هوش مصنوعی به افراد. هوش مصنوعی در صنعت آموزش می تواند برای 

معلمان و مدرسین مفاهیم و سرفصل های به روز را آماده کند.
به نظر می رسد که سرفصل های ما در حوزه های مختلف، چه در دانشگاه و چه در مدارس، 
رسانه های  با  ارتباط  دلیل  به  ما  دانشجویان  و  دانش آموزان  قدیمی شده اند.  تا حدی 
دیجیتال و شبکه های اجتماعی به روزتر هستند. این نسل به مفاهیم جدیدتری نیاز دارند 
که در این زمینه هوش مصنوعی می تواند به کمک بیاید اما در زمینه قوانین، احساس 
می کنم که تا حدی از این فناوری عقب هستیم. دولت ها در سراسر جهان، به طور کلی از 
شرکت های خصوصی و حتی مدارس عقب تر هستند. در اینجا باید تلاش های بیشتری 

انجام شود.
تعللدرتاسیسسازمانملیهوشمصنوعیمنجربهعقبماندگی

ازجهانمیشود
مقصودتان از قوانین چیست؟

برای مثال، ما چند سال است که درگیر سازمان ملی هوش مصنوعی هستیم اما این 
سازمان هنوز در حال تدوین قوانین یا سیاست گذاری های مربوطه است. این قوانین 
یک  نمونه،  برای  اکنون،  باشد.  شخصی  حریم  حفظ  چون  مواردی  شامل  می تواند 
نفر می تواند به کمک این فناوری، ویدیویی از شما منتشر کند که یک نسخه کلون 
)شبیه سازی شده( از شما است. ما هنوز نمی دانیم که آیا این جرم محسوب می شود یا خیر.

همچنین، به راحتی می توان صدای شما را شبیه سازی کرد و جمله ای را از زبان شما پخش 
کرد. در این شرایط نیز مشخص نیست که این کار جرم است یا خیر.

در جشنواره فیلم فجر امسال نیز از این فناوری استفاده شد. برای فیلم »صیاد«، 
مشابه سازی انجام دادند. سؤال من همین است: وقتی ابزارهایی مانند فتوشاپ وارد شد، 
چندین سال طول کشید تا قوانین مرتبط با آن نوشته شود. به نظر می رسد اکنون نیز 
در حال نگارش چنینقوانینیهستیماماهمچنانتاحدودیعقبهستیم.
اگر این قوانین به روز نشوند و با فناوری همسو نگردند، ممکن است چه اتفاقی بیفتد؟

دو مسئله ممکن است پیش بیاید: نخست اینکه شاید کنترل موضوع از دست ما خارج 
شود. در نتیجه، برخوردهای قهری انجام شود، مانند ممنوع کردن استفاده از هوش 
مصنوعی. این کار شاید غیرممکن به نظر برسد، ولی بعید هم نیست که برخی کشورها 
یا نهادها تلاش کنند چنین برخوردهایی داشته باشند. وقتی موضوعی ناشناخته به نظر 

برسد یا از آن ترسی عمومی وجود داشته باشد، ممکن است به سادگی جرم اعلام شود.

هوش مصنوعی در قلب زندگی اجتماعی



سه شنبه  ۲۶  فروردین   ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم*   شماره   ۲۸۲۹ روز�� خانواده۶۶

همشهری/ جزئیات »لایحه پروتکل ارزیابی اثرات زیست محیطی فرامرزی« الحاقی به 
کنوانسیون چارچوب حفاظت از محیط زیست دریایی دریای خزر تصویب شد. حال 
این عنوان پیچیده یعنی چه و چه کمکی به حال دریاچه رو به پس روی خزر می کند. 

چشم انداز پیش روی این دریاچه چه خواهد بود؟
بزرگ ترین دریاچه بسته  جهان، تبدیل به حوضچه ای از رقابت های نفتی، نشت های 
از  آلاینده  تن  هزار  از ۱۲۲  بیش  است. سالانه  و سکوت های سیاسی شده  سمی 
همسایگانش وارد این پهنه ۳۷۱هزار کیلومتر مربعی می شود؛ پروژه های نفت و گاز از 
کف آن تغذیه می کنند و سطح آبش با شتابی هشداردهنده پایین می رود. پیش بینی 
می شود تا پایان قرن ۹ متر پایین برود. خزر خانه گونه های ارزشمند خاویاری است؛ اما 

صید بی رویه و آلودگی آن را به مرز نابودی کشانده.
توافق نامه های حفاظت از دریای خزر اگرچه به امضای همه کشورهای همسایه رسیده 
ولی در عمل، حفظ محیط زیست برای همسایه ها اولویتی ندارد. کنوانسیون تهران 
)۲۰۰۳( اولین سند مشترک زیست محیطی بین ۵ کشور و کنوانسیون رژیم حقوقی 

دریای خزر )۲۰۱۸( مهمترین کنوانسیونهای حفاظت از دریای خزر است.
چارچوب  در  مهم  اسناد  از  یکی  فرامرزی  زیست محیطی  اثرات  ارزیابی  پروتکل 
از  حفاظت  »کنوانسیون  همان  یا   )tehrAN coNveNtioN( تهران  کنوانسیون 
محیط زیست دریای خزر« است. این پروتکل به طور خاص به ارزیابی و مدیریت 
فعالیت هایی می پردازد که ممکن است اثرات منفی زیست محیطی در مناطق فرامرزی 

سایر کشورهای ساحلی دریای خزر داشته باشند.
تصویبجزئیاتلایحهپروتکلارزیابیاثراتزیستمحیطیفرامرزی

نمایندگان مجلس شورای اسلامی صبح ۲۴ فروردین ۱۴۰۳ ، جزئیات لایحه پروتکل 
ارزیابی اثرات زیست محیطی فرامرزی الحاقی به کنوانسیون چارچوب حفاظت از 

محیط زیست دریایی دریای خزر را به تصویب رساندند.
نمایندگان در جریان بررسی گزارش کمیسیون کشاورزی، آب، منابع طبیعی و محیط 
به  الحاقی  فرامرزی  محیطی  زیست  اثرات  ارزیابی  پروتکل  لایحه  مورد  در  زیست 
کنوانسیون چارچوب حفاظت از محیط زیست دریایی دریای خزر با تصویب جزئیات 

این لایحه به شرح زیر موافقت کردند:
ماده واحده- سند الحاقی یا پروتکل ارزیابی اثرات زیست محیطی فرامرزی الحاقی به 
کنوانسیون چهارچوب حفاظت از محیط زیست دریایی دریای خزر مشتمل بر یک 
مقدمه و ۲۳ ماده و ۳ پیوست به شرح پیوست تصویب و اجازه مبادله اسناد آن داده 

می شود.
تبصره- رعایت اصل ۷۷ قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران در مورد هرگونه اصلاح 

سند الحاقی یا پروتکل الزامی است.

اهدافاصلیپروتکل
پیشگیری یا کاهش آسیب های زیست محیطی ناشی از پروژه های توسعه ای بزرگ
اطمینان از اطلاع رسانی، مشورت و همکاری میان کشورهای ساحلی دریای خزر

ایجاد سازوکار مشترک برای بررسی و ارزیابی پیامدهای پروژه هایی که ممکن است 
اثرات برون مرزی داشته باشند

کشورها چه نوع پروژه هایی را ارزیابی خواهند کرد؟
پروژه های نفت و گاز در درون دریا یا سواحل

ساخت و سازهای عظیم بندری یا صنعتی
احداث خطوط لوله در بستر دریا

سدسازی در رودخانه هایی که به خزر می ریزند
پروژه های بزرگ کشاورزی، جنگل زدایی یا شیلاتی در نواحی ساحلی

انواع تاسیسات شیمیایی و پتروشیمی، گداخت اولیه آهن و فولاد، تولید خمیر چوب، 
انتقال آب بین حوضه ایی، استخراج معادن، دفع پسماند، استخراج آزبست، تولید و 

غنی سازی سوخت های اتمی، نیروگاه های حرارتی، هسته ای و ...

وقتی همه کشورها این الحاقیه را بپذیرند چه خواهد شد؟
اطلاع رسانی اولیه به کشورهای متأثر از پروژه

)eiA rePort( تهیه گزارش ارزیابی اثرات زیست محیطی
ارسال گزارش برای کشور ذی نفع

برگزاری جلسات مشورتی برای بررسی نگرانی ها
اخذ نظر نهایی و در نظر گرفتن آن در تصمیم گیری نهایی پروژه

چند مثال از پروژه های مربوط به این پروتکل ارزیابی:
ایران: احداث اسکله های بزرگ نفتی و صنعتی

روسیه: استخراج و بهره برداری نفت و گاز و احداث سد بر روی رودخانه ولگا اصلی ترین 
منبع دریای خزر

آذربایجان: میدان نفتی آذری چیراغ گونشلی و بهره برداری از خط لوله باکوتفلیس 
جیهان

قزاقستان: میدان نفتی عظیم کاشاگان در آب های شمال شرقی خزر
ترکمنستان: استخراج گاز و ساخت سکوهای گازی در آب های ترکمنستان

ایران متعهد به انجام ارزیابی زیست محیطی برای حفظ خزر شد
انتخاب/ رئیس سازمان غذا و دارو با تأکید بر اینکه در زمان حاضر از نظر تأمین 
شیرخشک مشکلی وجود ندارد.، گفت: در هفته جاری وزیر بهداشت به سازمان 
بیمه سلامت دستور داده است مطالبات مربوط به شیرخشک را به صورت ماهانه 

تسویه کند تا مشکل توزیع آن برطرف شود.
مهدی پیرصالحی درباره وضعیت تأمین شیرخشک اظهار کرد: در زمان حاضر، 
از نظر تأمین شیرخشک مشکلی وجود ندارد، اما در بخش توزیع با چالش هایی 
روبه رو هستیم، دلیل اصلی این مشکل آن است که داروخانه ها موظفند ظرف 
یک ماه مبلغ مربوطه را به شرکت های توزیع کننده پرداخت کنند، در حالی که 
خودشان با تأخیر ۴ تا ۵ ماهه، مطالباتشان را از سازمان های بیمه گر و نظام 
هدفمندی یارانه ها دریافت می کنند، این وضعیت موجب نارضایتی داروخانه ها 

شده است و عملًا تمایلی به دریافت شیرخشک ندارند.
رئیس سازمان غذا و دارو افزود: در هفته جاری، وزیر بهداشت به سازمان بیمه 
سلامت دستور داده است مطالبات مربوط به شیرخشک به صورت ماهانه تسویه 
شود. امیدواریم با این پرداخت های ماهانه، نگرانی موجود برطرف شود و توزیع 

شیرخشک بهبود یابد تا مردم دسترسی مناسبی به آن داشته باشند.

از آنجایی که مسکن مشکل اصلی خانواده های کم برخوردار است, معاونت 
تعاون وزارت کار طرح »مسکن تدریجی«، طرح »اسکان پایدار« برای بافت های 

حاشیه ای و کم برخوردار شهری را در دستور کار دارد.
موضوع مسکن کارگران سال هاست که با ارائه طرح های مختلف از سوی دولت 
ها پییگری می شود. اما برآیند تمام طرح ها تا کنون به نتیجه مثبت و حل 

مشکلی از کارگران نرسیده است.
به طور مثال در روزهای پایانی اسفند ۱۴۰۳ که وزیرکار خبر از افزایش حقوق 
کارگران داد. بانک مرکزی هم اعلام کرد که سقف تسهیلات مسکن را افزایش 
یافته است. اما مشکل اینجاست که اقساط سنگین آن از توان بسیاری از خانوار ها 
خارج است. طرحی که قرار بود مستأجران را خانه دار کند، حالا تنها فشار مالی 

بیشتری بر دوش آنها می گذارد.
در روزهای پایانی سال ۱۴۰۳، بانک مرکزی اعلام کرد با تصویب هیأت عالی 
خود، سقف تسهیلات خرید، ساخت و جعاله مسکن افزایش یافت. بر این اساس، 
وام خرید و ساخت مسکن برای زوجین تهرانی از ۸۰۰میلیون تومان به یک 
میلیارد تومان و وام جعاله از ۱۶۰میلیون تومان به ۲۸۰میلیون تومان رسید. 
در ظاهر، این افزایش ارقام می تواند خبری خوش باشد، اما وقتی به شرایط 

بازپرداخت نگاه کنیم، همه چیز رنگ کابوس به خود می گیرد.
روز گذشته هم فرزانه صادق,وزیر راه و شهرسازی با وعده پرداخت وام جدید 
ودیعه مسکن تا قبل از آغاز جابجایی های بازار اجاره، گفت: وام ۴۰۰میلیونی 

ودیعه مسکن دهک یک تا ۴درآمدی قرض الحسنه است.
وی افزود: در کوتاه مدت تلاش می کنیم تا با پرداخت تسهیلات قرض الحسنه 
برای دهک های پایین درآمدی و پرداخت تسهیلات با سود معین و مصوب به 

سایر دهک ها، بخشی از مشکلات را در این بخش برطرف کنیم.
وی تصریح کرد: پیشنهاد دادیم برای تسهیلات قرض الحسنه دهک های یک تا 
۴ درآمدی ۲۰ همت و برای سایر دهک ها ۲۰۰ همت تسهیلات در نظر گرفته 

شود که روی مبلغ توافق شده است.
به گزارش تسنیم,داشتن مسکن یکی از اصلی ترین و اولی ترین نیازهای هر 
ایرانی است. اصل ۳۱ قانون اساسی به همه مردم این حق را می دهد و بیان 
می کند که »دولت« موظف است تا با رعایت اولویت برای آن ها که نیازمندترند 
زمینه ی اجرای این اصل را فراهم کند. کارگران یکی از گروه هایی هستند که 
به صراحت در این قانون از آن ها نام برده شده و کمک به ایجاد مسکن کارگری 

یکی از وظایف اصلی دولت هاست.
علاوه بر این، ماده ۱۴۹ قانون کار بر نقش توأمان دولت و کارفرمایان برای 

رساندن کارگران بر این حق اساسی تأکید می کند.
 در این ماده آمده: »کارفرمایان مکلفند با تعاونی های مسکن و در صورت عدم 
وجود این تعاونی ها مستقیما با کارگران فاقد مسکن جهت تأمین خانه های 
شخصی مناسب همکاری کنند و همچنین کارفرمایان کارگاه های بزرگ مکلف 
به احداث خانه های سازمانی در جوار کارگاه و یا محل مناسب دیگر می باشند.«

در تبصره یک این ماده نیز بر نقش دولت تأکید شده است: »دولت موظف است 
با استفاده از تسهیلات بانکی و امکانات وزارت مسکن و شهرسازی، شهرداری ها 

و سایر دستگاه های ذیربط همکاری لازم را بنماید.«
با وجود اینکه دو ماده قانونی به صراحت به این مسئله تاکید کرده است مشاهده 
می کنیم که دولت ها طی سال های گذشته اقدامی عملی برای مسکن کارگران 

نداشته اند و بیشتر در حد طرح و وعده باقی مانده است.
 طرح هایی هم که همواره درقالب مسکن کارگران بوده است تا کنون به نتیجه 

نرسیده است.
برخی از کارشناسان تنها راهکاری خانه دار شدن کارگران را از مسیر تقویت 

تعاونی ها می دانند. 
یعقوب رستمی مال خلیفه، معاون امور تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، 
ً  اعلام کرده است: امسال نیز از سوی سازمان ملل به عنوان »سال جهانی  هم اخیرا
تعاون« نام گذاری شده است که فرصتی ارزشمند برای تقویت نقش تعاونی ها در 

توسعه اشتغال و تحقق عدالت اجتماعی در کشور به شمار می رود.
رستمی مال خلیفه از هوشمندسازی بخش تعاون، طرح »مسکن تدریجی«، 
طرح »اسکان پایدار« برای بافت های حاشیه ای و کم برخوردار شهری و همچنین 
راه اندازی بازار سرمایه اختصاصی بخش تعاون به عنوان مهم ترین راهبردهای این 

معاونت در سال ۱۴۰۴ یاد کرد./ تسنیم

رئیس سازمان غذا و دارو :

مشکل تأمین شیرخشک نداریم

خبرخبر  

کوتاهکوتاه 

طرح »مسکن تدریجی« در دست پیگیری
 برای خانواده های کم برخوردار

مهر/ مدیر عامل یک شرکت دانش بنیان از ساخت داروی نقص ایمنی بر پایه فناوری 
پلاسما خبر داد و گفت: در نظر داریم ۲ مرکز جمع آوری پلاسمای جدید در کشور راه 
اندازی کنیم. حسین سالم مدیر عامل شرکت دانش بنیان پلاسما درمان سرو سپید به 
تشریح فعالیت های این شرکت در حوزه پلاسما و تولید داروهای مشتق از آن پرداخت و 
گفت: ما در حال حاضر در دو حوزه اصلی فعالیت می کنیم؛ نخست جمع آوری پلاسما و 

دوم تحقیق و توسعه )r&d( در زمینه تولید داروهای مشتق از پلاسما.
پلاسماچیست؟

وی در ابتدا توضیحی درباره پلاسما و علت نیاز به آن ارائه داد و گفت: بخش مایع خون، 
پلاسما نام دارد که ۵۵ درصد خون را تشکیل می دهد که ۹۱ درصد آن را آب، ۱ درصد 
آن را املاح و یون های معدنی، ۷ درصد آن را پروتئین های پلاسما و ۱ درصد باقی مانده را 
ویتامین ها، مواد قندی و لیپیدی، هورمون ها، اسیدهای آمینه، گلوکز و چربی و مواد دفعی 
تشکیل می دهند. آب موجود در پلاسما دارای دو منشأ غذایی و آب متابولیک حاصل از آب 
میان بافتی سلول هاست. میزان آب به وسیله دستگاه های بدن از جمله کلیه و مراکز مغزی 

به دقت تنظیم می شود.
چراپلاسمابایدجمعآوریشود؟/نیازبهاهدایپلاسما

مدیر عامل یک شرکت دانش بنیان به اهمیت جمع آوری پلاسما اشاره کرد و گفت: منشا 
برخی از داروهای خاص باید حتماً از پلاسمای انسانی باشد در حالی که برخی داروها به 
صورت نوترکیب و شیمیایی تولید می شوند، برای برخی دیگر هیچ جایگزینی وجود ندارد 
و باید حتماً از پلاسمای انسانی تولید شوند. این پلاسما یا باید توسط افراد اهدا شود یا در 

فرآیند انتقال خون، بخشی از پلاسمای خون فرد اهداکننده جدا می شود.
جمعآوری۱۵هزارلیترپلاسمادریکمرکز

احداث۲مرکزجدیدجمعآوریپلاسمادردستورکار
این فعال فناور ضمن اشاره به اینکه ما یک مرکز جمع آوری پلاسما در قم با ۱۸ دستگاه 
پلاسمافرزیس داریم، گفت: سال گذشته در مرکز جمع آوری پلاسمای قم توانستیم به 
جمع آوری حدود ۱۵ هزار لیتر پلاسما دست یابیم و برنامه داریم که این رقم را در سال 
جاری به ۲۵ هزار لیتر افزایش دهیم. علاوه بر این، یک مرکز دیگر در شیراز در حال 
راه اندازی است که مجوزهای لازم را دریافت کرده و ظرفیت تولید آن نیز ۱۵ هزار لیتر 
خواهد بود. همچنین در کاشان نیز مجوز یک مرکز جدید را دریافت کرده ایم که ظرفیت 

تولید آن در سال اول ۲۰ هزار لیتر و در اوج به ۳۰ تا ۵۰ هزار لیتر خواهد رسید.
بهساختدارویبیمارینقصایمنیبرپایهفناوریپلاسماورودکردیم

وی در مورد فعالیت های تحقیقاتی این شرکت توضیح داد: در زمینه تولید دارو، ما در 
حال حاضر در مراحل تحقیقاتی و آزمایشگاهی هستیم و هنوز به تولید انبوه نرسیده ایم. 
 )iviG(جی آی  وی  آی  می کنیم،  کار  آن  روی  بر  ما  که  کلیدی  داروهای  از  یکی 
)درمان بیماری نقص ایمنی( که به دلیل وابستگی اش به پلاسما، هیچ جایگزینی ندارد. 

داروهای  دارد.  هم  بالایی  ارزبری  است،  گرانقیمت  و  مهم  حیاتی،  داروی  که  دارو  این 
آلبومین )درمان سوختگی های شدید و تروما(، داروی فاکتورهای ۸ و ۹ )درمان بیماران 
هموفیلی(، فیبرینوژن)FibriNoGeN( )جلوگیری از خون هدر رفته و لخته شدن خون(، 
پی سی سی)Pcc(، داروی ضد انعقاد خون و وون ویلبروند)voN wiLLebrANd()درمان 

سوختگی های شدید( از دیگر داروهای مهمی هستند که از پلاسما استخراج می شوند.
وی در ادامه تاکید کرد که بهتر است که هر کشور از منبع پلاسما و داروهای مشتق خود 
استفاده کند. این موضوع به کاهش وابستگی به واردات و تأمین بهتر نیازهای درمانی 
بیماران کمک می کند. سالم به وضعیت پالایشگاه های تولید پلاسما و داروهای مشتق از 
آن در ایران اشاره کرد و افزود: در حال حاضر، دو پالایشگاه جدید در کشور راه اندازی شده 
که به روش نوترکیب کار می کنند. متأسفانه، پالایشگاه دولتی فعالی در حوزه تولید پلاسما 
و دارو وجود ندارد و تنها دو پالایشگاه خصوصی وجود دارد که با حجم کمی قادر به تولید 

داروهای مشتق از پلاسما هستند.
نیازروزافزونکشوربهتولیدداروهایمشتقازپلاسما

او همچنین به نیاز روزافزون کشور به داروهای مشتق از پلاسما اشاره کرد و گفت: هر سال 
به نیاز کشور به این داروها افزوده می شود و با توجه به فشارهای ارزی، اگر بخواهیم این 

داروها را وارد کنیم، این موضوع فشار زیادی به سازمان غذا و دارو وارد می کند.
سالم به استانداردهای مصرف داروهای مشتق از پلاسما در کشورهای پیشرفته اشاره کرد 
و گفت: متأسفانه، در ایران این استانداردها کمتر رعایت می شود و میزان مصرف این داروها 
به ازای هر هزار نفر به شدت پایین تر از استانداردهای جهانی است. ما )شرکت های دانش 
بنیان( در تلاش هستیم تا با افزایش تعداد پالایشگاه ها و بهبود فرآیندهای تولید، نیازهای 

کشور را در این زمینه تأمین و سلامت جامعه را حفظ کنیم.
بهحدود۸00هزارتایکمیلیونلیترپلاسمانیازداریم

این فعال فناور به چالش های موجود در صنعت پلاسما و داروهای مشتق از آن اشاره کرد و 
گفت: نیاز کشور به آلبومین و دیگر داروهای پلاسما مشتق هر روز بیشتر می شود، در حال 
حاضر، ما به تولید ۸۰۰ هزار تا یک میلیون لیتر پلاسما در سال نیاز داریم تا بتوانیم نیازهای 
دارویی کشور را تأمین کنیم. اما مراکز انتقال خون و بخش های خصوصی تاکنون موفق به 

جمع آوری و تولید حدود ۶۰۰ تا ۷۰۰ هزار لیتر پلاسما در سال شده اند.
سالم همچنین به مسئله »پلاسما فروشی« اشاره کرد و افزود: این موضوع به شدت به 
صنعت پلاسما و اهدای خون آسیب می زند. بسیاری از افراد تصور می کنند که اهدای 

پلاسما یک فعالیت تجاری است، در حالی که این کار به منظور کمک به بیماران خاص 
انجام می شود.

اهداکنندگانمیتوانندتا3۶باردرسالپلاسمااهداکنند
او درباره روند اهدای پلاسما توضیح داد: اهداکنندگان پلاسما می توانند تا ۳۶ بار در سال 
اقدام به اهدای پلاسما کنند، در حالی که این عدد در کشورهای پیشرفته به بالای ۱۰۰ 
بار نیز می رسد. اهدای پلاسما زمان بیشتری نسبت به اهدای خون می طلبد و معمولاً بین 
۴۵ دقیقه تا یک ساعت و نیم طول می کشد. مدیر عامل پلاسما درمان سرو سپید در ادامه 
گفت: رقمی که به اهداکنندگان برای اهدای پلاسما پرداخت می شود، بسیار ناچیز است 
و به هیچ عنوان نمی تواند انگیزه ای برای تبدیل این عمل به یک فعالیت تجاری باشد. به 
عنوان مثال، برخی مراکز تنها ۴۰۰ تا ۵۰۰ تومان به اهداکنندگان پرداخت می کنند، که 
این رقم به هیچ وجه نمی تواند توجیهی برای اهدای پلاسما باشد. سالم تأکید کرد: ما باید 
فرهنگ اهدای پلاسما را تقویت کنیم و به اهداکنندگان یادآوری کنیم که این عمل نه 
تنها به بیماران کمک می کند، بلکه دعای خیر آنها را نیز به همراه دارد. متأسفانه، برخی از 
خبرگزاری ها به طور ناخواسته به ترویج این فرهنگ نادرست کمک می کنند و باید مراقب 
باشند که به این صنعت آسیب نزنند. سالم با اشاره به تجارب گذشته در خصوص واردات 
داروهای آلوده تأکید کرد: نمی توانیم ریسک ورود داروهایی با منشاء انسانی را نادیده 

بگیریم. اگرچه این ریسک بسیار کم است، اما وجود دارد و باید به آن توجه کرد.
۲0مرکزفعالدرکشوردرحوزهجمعآوریپلاسمافعالیتدارند

او همچنین به وضعیت مراکز جمع آوری پلاسما اشاره کرد و گفت: در حال حاضر، حدود 
۲۰ مرکز فعال در کشور وجود دارد که به جمع آوری پلاسما می پردازند. با این حال، 
جذب سرمایه گذار در این حوزه نیازمند فرهنگ سازی و حمایت های لازم است. بنده با 
سرمایه شخصی ام و پس از بازنشستگی، حدود ۴۰ میلیارد تومان برای راه اندازی مرکز 
خود هزینه کرده ام که این مرکز می تواند برای ۵۰ تا ۶۰ نفر شغل ایجاد کند. به گزارش 
مهر، سن بین ۱۸ تا ۶۰ سال و وزن بالای ۵۰ کیلوگرم از شرایط کلی اهدای پلاسما به 
شمار می رود. همچنین افراد دارای بیماری های قلبی عروقی، ریوی، هپاتیت بی، هپاتیت 
سی، هموفیلی، تالاسمی، سرع، سکته مغزی، تشنج، ایدز، مشکلات انعقادی خون، فاویسم 
و سابقه حساسیت یا واکنش به واکسن، افرادی که حتی برای یک بار مواد مخدر تزریق 
کردند، افرادی که داروی انسولین استفاده می کنند، اختلالات شدی اعصاب و روان و 

افرادی که دریافت عضو داشتند، نمی توانند پلاسما اهدا کنند.

ساخت داروی نقص ایمنی با پلاسما؛

سالانه چندبار می توان پلاسما اهدا کرد

نوبت اول

آگهی فراخوان مناقصه عمومی یک  مرحله ای 
همراه با ارزیابی کیفی   )روش فشرده(

احداث ساختمان شعبه میدان معلم قیدار
شماره فراخوان : 1404/1

نوبت دوم

شناسه آگهی: 1907561

مدیریت بانک کشاورزی استان زنجان در نظر دارد نسبت به انتخاب پیمانکار از طریق فراخوان عمومی اقدام نماید.
١- موضوع: تخریب ساختمان قدیمی و احداث ساختمان شعبه میدان معلم قیدار

٢- نوع مناقصه: عمومی یک  مرحله ای همراه با ارزیابی کیفی )روش فشرده(.
٣- کلیه مراحل مناقصه از دریافت و تحویل اسناد ارزیابی کیفی و اسناد مناقصه و گشایش پاکت ها از طریق سامانه ستاد )www.setadiran.ir( انجام می شود.

۴- نام و نشانی دستگاه مناقصه گزار: مدیریت شعب بانک کشاورزی استان زنجان 
آدرس : زنجان – بلوار هنرجو – روبروی هتل جهانگردی – مدیریت شعب بانک کشاورزی – کدپستی ۴۵١۶٩۴٣١١٧

۵- مدت پیمان: ٩ ماه شمسی.
۶- مبلغ برآورد اولیه: ١١٩.٩١٣.١۶۵.٧۶٩ ریال  )یکصد و نوزده میلیارد و نهصد و سیزده میلیون و یکصد و شصت و پنج هزار و هفتصد و شصت و نه ریال( براساس فهرست بهای رشته 

ابنیه و تأسیسات برقی و مکانیکی سال ١۴٠۴.
٧- تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار: مطابق جدول ۴ از بند الف ماده ۶ آیین نامه تضمین معاملات دولتی به  مبلغ

۵.٩٩۵.۶۵٨.٢٨٨ ریال  )پنج میلیارد و نهصد و نود و پنج میلیون و ششصد و پنجاه و هشت هزار و دویست و هشتاد و هشت ریال(
٨- مناقصه گر بایستی دارای حداقل رتبه بندی پایه ۵ در رشته ساختمان صادره از سوی سازمان برنامه و بودجه کشور و دارای ظرفیت آزاد )تعدادی و ریالی( و حداقل سه ماه اعتبار باشد.

٩- دریافت اسناد ارزیابی کیفی و اسناد مناقصه از سامانه ستاد: از ساعت ٨ صبح روز شنبه مورخ ١۴٠۴/٠١/٢٣ تا ساعت ٩ صبح روز شنبه مورخ ٠٢/١٣/١۴٠۴
١٠- تحویل اسناد ارزیابی کیفی و اسناد مناقصه:

١٠-١- به صورت الکترونیکی تا ساعت ١٣ روز چهارشنبه مورخ ١۴٠۴/٠٢/٣١ در سامانه ستاد بارگذاری شود.
١٠-٢- ضمن بارگذاری پاکت "الف" در سامانه ستاد می بایست اصل ضمانتنامه در داخل پاکت تا ساعت ١٣ روز چهارشنبه مورخ  ١۴٠۴/٠٢/٣١ به نشانی مناقصه گزار تحویل و 

رسید دریافت گردد.
١١- زمان و محل گشایش پاکت ارزیابی کیفی: ساعت ٩ صبح روز یکشنبه مورخ ١۴٠۴/٠٣/٠۴ به نشانی مناقصه گزار.

١٢- زمان و محل گشایش پاکات  اسناد مناقصه "الف، ب، ج": متعاقبا اعلام  مي گردد.
١٣- اسناد مناقصه گران ابتدا ارزیابی کیفی شده و پس از کسب حداقل امتیاز ۶٠ در فرآیند ارزیابی کیفی در مراحل بعدی مناقصه شرکت می نمایند.

١۴-  سایر اطلاعات و جزئیات مربوط در اسناد مناقصه مندرج است.
مدیریت شعب بانک کشاورزی استان زنجان١۵- مناقصه گذار در قبول پیشنهادات مختار است. 

با صدای زنجان همیشه در ارتباط باشید
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جمعیت هلال احمر

 استان زنجان 
آگهی مزایده عمومی آگهی مزایده عمومی 

شماره ۱۰۰۴۰۰5۴۳۴۰۰۰۰۰۱           شماره مزایده مرجع  ۴۰۴/۱/۱۰           شناسه آگهی:۱۹۱۱۰۱۰

جمعیت هلال احمر استان زنجان در نظر دارد یک واحد سالن خود به شرح مذکور و با جزئیات مندرج در اسناد مزایده را با بهره گیری از سامانه تدارکات الکترونیکی 
www. setadiran.ir با شماره مزایده  ۱۰۰۴۰۰5۴۳۴۰۰۰۰۰۱  به صورت الکترونیکی به اجاره برساند.

زمان انتشار در سایت از تاریخ ۱۴۰۴/۱/۲۴ ساعت ۱۰صبح                                                *  مهلت دریافت اسناد مزایده: تاریخ ۱۴۰۴/۰۲/۶  ساعت ۱۰ صبح
تاریخ بازدید: ۱۴۰۴/۰۲/۰۲ تا ۱۴۰۴/۰۲/۰۶ ساعت ۱۱ صبح تا ۱۲                                      *آخرین مهلت ارسال پییشنهاد قیمت: تاریخ ۱۴۰۴/۰۲/۱7  ساعت  ۱۰ صبح 

زمان بازگشایی: تاریخ ۱۴۰۴/۰۲/۱7  ساعت ۱۰                                                                 *زمان اعلام به برنده: تاریخ ۱۴۰۴/۰۲/۱7 
ضمنا رعایت موارد ذیل الزامی می باشد :

اسناد مزایده )در صورت وجود هزینه  و دریافت  فرآیند مزایده شامل خرید  و کلیه مراحل  باشد  الکترونیکی دولت می  تدارکات  از طریق سامانه  برگزاری مزایده صرفا 
مربوطه( پرداخت تضمین شرکت در مزایده، ودیعه، ارسال پیشنهاد قیمت، بازگشایی پاکات، اعلام به برنده، واریز وجه مزایده و تحویل کالا در بستر سامانه از این طریق 

امکان پذیر می باشد.
پیشنهاد می گردد با توجه به تنوع کالا های مطرح شده در مزایده قبل از ارائه پیشنهاد از اقلام موضوع مزایده بازدید به عمل آورید.

 علاقمندان به شرکت در مزایده می بایست جهت ثبت نام و دریافت گواهی الکترونیکی )توکن( با شماره های ذیل تماس حاصل نمایند: مرکز پشتیبانی و راهبری: ۱۴5۶ 
اطلاعات تماس دفاتر ثبت نام سایر استان ها، درسایت سامانه  www. setadiran.ir بخش "ثبت نام/پروفایل مزایده گر " موجود است.
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ایرنا/  سرمربی سابق تیم ملی کشتی آزاد گفت: چرخه انتخابی را خودشان نوشته اند و 
خودشان هم تا به اینجای کار، چند بار تغییرش داده اند. همین تغییرها یعنی خودشان 
هم می دانند چرخه خوبی نوشته نشده است. من شخصا موافق چنین چرخه ای نیستم. 

باید نگاهمان المپیکی باشد تا بتوانیم در المپیک ۲۰۲۸ به موفقیت لازم برسیم.
محسن کاوه در حالی یازدهم آذرماه ۱۴۰۲ تا شهریور ۱۴۰۳ هدایت تیم ملی را 
برعهده داشت که توانست با این تیم ۴ مدال المپیک بدست آورد. تیم ملی کشتی آزاد 
ایران با کسب سه نشان نقره و یک برنز در آوردگاه پاریس یکی از نتایج خوب چند 
دوره اخیر کشورمان را کسب کرد اما با وجود این نتایج محسن کاوه پس از بازگشت 
از پاریس از هدایت تیم ملی کنار فت تا بار دیگر پژمان درستکار بر کرسی فنی این 

تیم تکیه بزند.
هر چند که بعد از المپیک گمانه زنی های زیادی در خصوص چرایی قطع همکاری 
کاوه با فدراسیون کشتی مطرح شد اما سرمربی پیشین تیم ملی با رد تمام شایعات از 
همکاری خوب خود با علیرضا دبیر سخن به میان آورد و حتی اعلام کرد علیرضا دبیر 

بارها گفته که محسن خط قرمز من است.
متن کامل گفت وگو خبرنگار با محسن کاوه در زیر آمده است.

آقامحسنچهخبروچهکارمیکنیدچرااینروزهابهنسبتسایربزرگان
کشتیخبرکمتریازشمامنتشرمیشود؟

حالم خوب است و از کشتی دور نیستم و به عنوان مربی در باشگاه توفیق جهان بخت 
فعالیت دارم. حتی در این مدت، بعضا به شهرستان های مختلف نیز رفتم و از نزدیک 
برخی استعدادها را دیده و شناسایی کرده ام. من همیشه در کنار کشتی هستم و خود 

را بخشی از خانواده کشتی ایران می دانم.
اماجداییشماازتیمملیبعدازالمپیکسوالبرانگیزبودمیتوانمدلیلش

رابپرسم؟
هیچ شبهه ای نداشت زیرا رفتنم از تیم ملی یک تصمیم شخصی بود و بنا به دلایلی، 

شرایط ادامه همکاری را مهیا ندیدم و ترجیح دادم که کناره گیری کنم.
برگردیم به نتایج پاریس؛ سه فینالیست و یک رده بندی یکی از بهترین دستاوردهای 
شما در دوران مربیگری بود. اول باید بگویم در بحث نتیجه گیری نسبتاً خوب بودیم. 
در فاصله هشت ماه تا المپیک، تیمی را تحویل گرفتیم که سه سهمیه نگرفته بود و 
در جهانی قبل از المپیک، در ۶ وزن المپیکی فقط دو مدال کسب کرده بود. در این 
مدت کوتاه، ۲ سهمیه دیگر گرفتیم و در المپیک هم چهار مدال کسب کردیم. یعنی 
دو برابر جهانی قبل از المپیک. آیا این نتیجه، نسبت به نتیجه ای که در جهانی قبل از 

المپیک،گرفته شده بود، موفقیت آمیزتر نبود؟!
باوجودایننتایجخوب،سهفینالراباختیدودستآزادکارانازمدالطلا

کوتاهماند.چراایناتفاقرخداد؟
باید واقعیت فینال ها را ببینیم اگر بخواهم به جریان دیدار حسن یزدانی با رمضانوف 
بلغارستانی اشاره کنم او با یک دست ۵ دقیقه و نیم، کشتی سختی گرفت. همه این 
کشتی را دیدند که حسن حتی با درد زیاد و بیرون زدگی کتف، مبارزه خود را ادامه 

داد و اگر این مصدومیت نبود حتما مدال طلا می گرفت.
یزدانی هشت ماه با مصدومیت کتف درگیر بود و در نهایت به المپیک رسید.

بله جراحی کرد و دوره نقاهت طول کشید اما کسی به این مصدومیت که ناشی از وزن 
کم کردن در ۲ روز متوالی بود، اشاره نمی کند.
باختزارعکهناشیازمصدومیتنبود؟

در خصوص امیرحسین زارع متاسفانه مسائلی وجود داشت که باعث باختش شد اما 
فعلا نمی خواهم به این موضوع ورود کنم. باید بگویم فینال وزن ۱۲۵ کیلوگرم بدترین 
روز کشتی امیرحسین بود و در سوی مقابل روز گنو پتریاشویلی بود چرا که در این 

دیدار داوری با او بسیار مهربان بود و با امیرحسین ما، نامهربان.
درکشتیرحمانداوریهیچتاثیرینداشت؟

مسیر رحمان برای رسیدن به فینال المپیک بسیار سخت بود. او در ابتدا با امتیاز عالی 
زین رترفورد، قهرمان جهان از آمریکا را شکست داد و در مراحل بعدی با امتیاز عالی 
توانست اسلام دودایف قهرمان اروپا از آلبانی را شکست داد. رحمان عموزاد در ادامه 
توانست بر اسماعیل موسکائف قهرمان سال ۲۰۲۳ جهان را نیز شکست بدهد بی آنکه 
امتیازی از دست بدهد. قدرت نمایی رحمان در حالی بود که خیلی از کارشناسان، با 
توجه به کشتی های سال قبل این ملی پوش، شانسی برای مدال آوری او در المپیک 

قائل نبودند.
یعنیشماباورداریدکهرحمانکاملادگرگونشدهبود؟

من یک سوال دارم آیا رحمان المپیک پاریس، همان رحمان سال قبل بود که در 
رقابت های جهانی به سختی سهمیه گرفت؟ اینها مسائلی است که کسی به آنها اشاره 
نمی کند. وی در دیدار فینال به کیوکا آزادکار ژاپنی نتیجه را در یک غفلت و اشتباه 
واگذار کرد. با رحمان، دفاع خاک را کار کرده بودیم اما در آن فشار و استرس بالای 
فینال المپیک، تمرکزش را از دست داد و در دفاع خاک، اشتباه کرد. اگر رحمان 
در رقابت جهانی سال قبل المپیک، به قهرمانی می رسید و در پاریس دوم می شد 
می گفتیم به نسبت گذشته افُت داشته اما رحمان در جهانی ۲۰۲۳ بلگراد پنجم شده 

بود، اما در المپیک توانست به نایب قهرمانی برسد.
امیرعلی که خود را در پاریس به عنوان یک مدعی در ۹۷ کیلوگرم معرفی کرد.

در ابتدای کار کسی برای مدال المپیک امیرعلی آذرپیرا شانسی قائل نبود اما وی 
یک شاهکار بزرگ را انجام داد و برای نخستین بار کایل اسنایدر را دست خالی راهی 
آمریکا کرد. امیرعلی در مسابقات رنکینگ دار کرواسی هم اسنایدر را شکست داده بود 
اما برخی می گفتند اسنایدر آماده نبوده و بهانه می آوردند. آذرپیرا در پاریس توانست با 

پای مصدوم و یک کشتی متفاوت بار دیگر اسنایدر را شکست دهد. 
آیااینهاپیشرفتنیستندکهکسیبهآنهاکوچکتریناشارهاینمیکند؟

با وجود نتایج خود در المپیک پاریس به نظر می رسد رفتار متفاوتی با شما شد.
طبیعی است که کسی به دستاوردهای من آنچنان اشاره ای ندارد چون هیچ وقت 
برای رسانه ها و خبرنگاران خط مشی تعیین نکرده ام تا برایم تبلیغ و جوسازی کنند. 
هیچ وقت از پیج ها نخواستم که مرا برجسته کنند تا دیده شوم. در این مدت حتی 
رسانه ملی در خصوص عملکرد تیم ملی با من گفت وگویی نداشت چون هیچوقت 
اهل درخواست و سفارش و واسطه فرستادن نبوده ام تا بیایند از من مصاحبه بگیرند. 
اگر مثل شما آمدند و مصاحبه گرفتند، با کمال احترام در خدمتشان هستیم اما اگر 
نیامدند، اهل پیغام و واسطه فرستادن و غیره نیستم. پشت پرده ای هم با پیج های 

فضای مجازی ندارم.
همهنتایجکشتیآزادرابافرنگیدرالمپیکمقایسهمیکنندآیااینمقایسه

درستاست؟
فرنگی کاران نتایج بسیار خوبی در المپیک پاریس گرفتند اما واقعیت این است که 
شرایط کشتی آزاد با فرنگی متفاوت است و باید کشتی آزاد را با کشتی آزاد مقایسه 
المپیک توکیو و جهانی  با  المپیک پاریس، در کشتی آزاد ما در قیاس  کنیم. در 
۲۰۲۳ بلگراد نتایج بسیار بهتری کسب کردیم. تعداد مدال های ما نیز نسبت به این ۲ 

تورنمنت افزایش دو برابری داشت.
ایننتایجراتنهاباهشتماهتمرینکسبکردید؟

بله تاریخ ورود من به تیم ملی مشخص است. اگر زمان بیشتری در اختیار داشتیم و 
اتفاقات بدی مثل مصدومیت حسن یزدانی و مسائل مربوط به امیرحسین زارع پیش 
نمی آمد حتما در کیفیت مدال ها هم بهتر عمل می کردیم و از نظر مرغوبیت مدالی، 
شرمنده مردم نمی شدیم. در اینجا باید اذعان کنم ملی پوشان کشتی آزاد هم مثل 
فرنگی کاران، تمام تلاش خود را کردند تا بتوانند با کسب مدال طلا دل مردم را شاد 

کنند، اما متاسفانه نشد.
با وجود کسب نتایج درخشان در مراسم تجلیل از المپیکی ها نامی از کاوه نبود چرا؟

در مراسم تقدیری که فدراسیون کشتی ترتیب داده بود و رئیس مجلس شورای 
اسلامی هم حضور داشت، اتفاقا نفر اول از من اسم بردند و مشکلی هم وجود نداشت 
اما در مراسم دیدار با رئیس جمهور، مجری برنامه کوتاهی کرد و نامی از من نبرد و 

من در اعتراض به این موضوع به روی جایگاه نرفتم.
امابرخیهمچناناصراردارندکهمحسنکاوهباعلیرضادبیربهمشکلخورد؟

رابطه من با شخص رئیس فدراسیون کشتی خوب و همچنان کم و بیش با هم در 
ارتباط هستیم. از زمانی که در دوره نوجوانان و جوانان به عنوان شاگرد، زیر نظرم فعالیت 
می کرد تا به امروز، او هم احترامم من را به بهترین نوع ممکن نگه داشته است. اما باید 
بگویم شرایط ادامه همکاری فراهم نبود و من کنار کشیدم. تا جایی که می دانم علیرضا 

دبیر هر جا صحبت از من شده، گفته خط قرمز من آقا محسن است.
تیمجوانایرانباپژماندرستکارقهرمانآسیاشد؛عملکردتیمراچگونه

دیدید؟
تیم کشتی آزاد با ترکیبی از کشتی گیران جوان توانست با اقتدار قهرمان آسیا شود. 
عملکرد تیم ملی در اردن بسیار خوب بود و حرکت رو به جلویی را تجربه کرد. احمد 

جوان متفاوت  از گذشته ظاهر شد. مهدی یوسفی نیز روز به روز بهتر می شود و شیب 
صعودی خوبی را تجربه می کند. ابوالفضل رحمانی نیز کشتی های خوبی را از خود به 
نمایش گذاشت در خصوص امیرحسین فیروزپور و امیررضا معصومی هم این موفقیت 

برای آنان قابل پیش بینی بود.
آیااعزامنفراتزیر۲3سالبهقهرمانیآسیادرستبود؟

درست است که توجه به جوانان حائز اهمیت است اما در بدنه کشتی، نفراتی در حدود 
سنین ۲۴ تا ۲۸ سال نیز حضور دارند که آنها را هم باید حفظ کنیم. ما برای آنان چه 
برنامه ای داریم تا برای رسیدن به تیم ملی امیدوار باشند و تمرینات خود را دنبال کنند؟ 
اعزام تیم زیر ۲۳ سال به رقابت های قهرمانی آسیا در صورتی درست است که ما برای 
سایر کشتی گیران فاصله سنی ۲۴ تا ۲۸ نیز برنامه داشته باشیم و آنان را نیز امیدوار نگه 
داریم تا تمرینات خود را به جدیت دنبال کنند. من به شخصه چرخه ای که فقط نفرات 
زیر ۲۳ سال را می بیند درست نمی دانم چرا که ممکن است این رویه موجب ناامیدی و 

دلسردی در بین برخی از مدعیان شود.
تغییرچرخهانتخابیتیمملیراچگونهمیبینید؟

چرخه انتخابی را خودشان نوشته اند و خودشان هم تا به اینجای کار، چند بار تغییرش 
داده اند. همین تغییرها یعنی خودشان هم می دانند چرخه خوبی نوشته نشده است. من 
شخصا موافق چنین چرخه ای نیستم. باید نگاهمان المپیکی باشد تا بتوانیم در المپیک 
۲۰۲۸ به موفقیت لازم برسیم. نگاه المپیکی هم به این نیست که فقط کشتی گیران 
زیر ۲۳ سال را ببینیم. مهمترین ترس من از این چرخه انتخابی تیم ملی، بازگشت به 
نتایج گذشته است. نگرانم که خروجی فرآیند گذشته که جایگاه ششمی و نهمی دنیا 
بود، برای کشتی تکرار شود. امیدوارم مسؤولان و کادر فنی از ظرفیت تمام پشتوانه ها 

بیشترین بهره را در مسابقات آتی ببرند.
نظرتاندرخصوصتغییروزنکامرانقاسمپوروحسنیزدانیچیست؟

در خصوص حسن یزدانی با توجه به مصدومیت و پیگیری روند درمان او، بهتر است 
یزدانی بیشتر به روند درمانی خودش بپردازد. رسانه ای شدن این موضوع که حسن در 
وزن ۹۷ کیلوگرم کشتی می گیرد، درست به نظر نمی رسد. پیشنهادم این است که او در 
این برهه زمانی به فکر درمان کتف آسیب دیده خود باشد. یزدانی به عنوان ستاره کشتی 
دنیا توانایی زیادی دارد که به طور قطع می تواند بعد از بهبودی، رقیبی جدی برای نفرات 

مطرح این وزن در جهان هم باشد و به افتخار آفرینی خود ادامه دهد.
کامرانچطور؟

در خصوص کامران نیز نظرم این است اگر به دنبال رسیدن به ترکیبی از نفرات توانمند 
برای رقابت جهانی هستیم، بهتر است که کادر فنی به نفرات جوان از جمله ابوالفضل 
رحمانی یا سایر نفراتی که در جام تختی عملکرد خوبی دارند، اعتماد کنند. از سویی 
اصرار کادر فنی بر این است کامران در وزن ۸۶ کیلوگرم کشتی بگیرد اما آن چیزی که 
در مصاحبه های اخیر کامران دیدم او بیشتر راضی است تا در وزن ۹۲ کیلوگرم، حاضر 
شود. اگر نگاهمان المپیک است از الان باید به سمت المپیک حرکت کنیم، چرا که تا 
سه سال آینده شرایط تفاوت خواهد کرد. آیا می توان انتظار داشت، قاسم پور با توجه به 
وزنی که کم می کند و سن و سالی که دارد، امسال و سال های آینده ملی پوش وزن ۸۶ 

کیلوگرم باشد و در المپیک لس آنجلس هم در این وزن کشتی بگیرد؟
یعنیماازاکنوننبایدبهفکرروزهایسختالمپیکباشیم؟

اگر به مسابقات آسیایی اردن نگاهی بیندازیم بسیاری از کشتی گیران برای المپیک آتی 
از الان برنامه ریزی کرده اند. به طور مثال اوچیر مغولستانی از وزن ۶۵ به ۷۰ کیلوگرم، 
عظمت دولت بیکوف از ۸۶ به ۹۲ کیلوگرم تغییر وزن دادند تا وزن کم نکنند و دچار 

مصدومیت نشوند.

سرمربی سابق تیم ملی کشتی آزاد ؛

تغییرات مکرر چرخه نشان از کاستی های آن دارد
صدای زنجان/  مدیر کل ورزش و جوانان استان زنجان گفت: در سال گذشته بیش از 
۵۵ خانه ورزش روستایی با هدف ترویج و توسعه ورزش های بومی محلی و همچنین 
با نگاه به سلامت جامعه و کاهش آسیب های اجتماعی و مبارزه با مواد مخدر در سطح 

روستاها تجهیز و راه اندازی شد.
جواد بازرگان، مدیر کل ورزش و جوانان استان زنجان در دیدار با سرپرست اداره کل 
دفتر امور روستایی و شوراهای استانداری، ضمن ارائه گزارشی اجمالی از فعالیت های 
اداره کل ورزش و جوانان در حوزه ورزش روستایی به همکاری های این دستگاه با اداره 
کل امور روستایی استانداری در سال ۱۴۰۳ اشاره و ابراز امیدواری کرد: این همکاری ها 
در سال ۱۴۰۴ نیز ادامه یابد. مدیر کل ورزش و جوانان استان زنجان در این دیدار به 
تعامل، تجهیز خانه های ورزش روستایی و توسعه این ورزش در استان اشاره کرد و 

افزود: توسعه ورزش در روستاهای استان از وظایف ما محسوب می شود
وی افزود: در سال گذشته بیش از ۵۵ خانه ورزش روستایی باهدف ترویج و توسعه 
و کاهش آسیب های  به سلامت جامعه  نگاه  با  و همچنین  بومی محلی  ورزش های 
اجتماعی و مبارزه با مواد مخدر در سطح روستاها تجهیز و راه اندازی شد.بازرگان با 
بیان اینکه خانه های ورزش روستایی باتوجه به آمایش سرزمینی به تناسب ظرفیت و 
استعداد جوانان روستایی تجهیز می شوند، تصریح کرد: این خانه ها با اقلام ورزشی پر 
کاربرد تجهیز می شوند تا اهالی روستا، جوانان و بانوان روستایی به امکانات ورزشی 
دسترسی داشته و استفاده کنند. مدیرکل ورزش و جوانان استان با اشاره به برگزاری 
جام پرچم که المپیاد ورزش روستایی است افزود: این المپیاد در پنج رشته ورزشی و 
در جهت ترغیب و تشویق اهالی روستاها به ورزش و کشف استعدادهای ورزشی در 
سال جاری نیز برگزار خواهد شد. وی همچنین خواستار همکاری های لازم اداره کل 
امور روستایی استانداری برای برگزاری شایسته و پر شور این طرح شد و ابراز امیدواری 
کرد: برگزاری طرح های این چنینی در جوانان و مردم روستایی ایجاد انگیزه کند تا 
ورزش را در سبد زندگی خود قرار دهند.  احمد محمدی، سرپرست اداره کل دفتر 
امور روستایی و شوراهای استانداری زنجان نیز در این دیدار ضمن تقدیر و تشکر از 
اقدامات و تلاش های اداره کل ورزش و جوانان، بر لزوم خروجی داشتن برنامه های 
اجرایی در بخش ورزش و جوانان تأکید کرد و افزود: باید به سمتی برویم که ورزش 
در روستاها و امکاناتی که دولت اختصاص می دهد بهره وری لازم را داشته و خروجی 
مطلوبی دهند. سرپرست اداره کل دفتر امور روستایی و شوراهای استانداری زنجان در 
ادامه با بیان اینکه حوزه روستایی استانداری آماده همکاری های دوجانبه نتیجه بخش 
با اداره کل ورزش و جوانان است اظهار داشت: اداره کل ورزش و جوانان پیشنهادات بر 
اساس جامعه هدف و مأموریت های اختصاصی دستگاه، برنامه مدون در سال ۱۴۰۴ و 
نیز درخواست اعتبار از محل اعتبارات اداره روستایی استانداری را ارائه دهد. محمدی 
همچنین باتوجه به در پیش بودن اجرای طرح جام پرچم گفت: جلسه هماهنگی جهت 

همکاری در برگزاری این المپیاد ورزشی روستایی را بزودی برگزار خواهیم کرد

همشهری/  جیانی اینفانتینو، رئیس فدراسیون جهانی فوتبال، در سی وپنجمین مجمع 
عمومی کنفدراسیون فوتبال آسیا در پیامی ویدیویی اعلام کرد که ۱۰۱ بازیکن از 
۹ کشور آسیایی در رقابت های جام جهانی باشگاه ها ۲۰۲۵ در ایالات متحده آمریکا 
حضور خواهند داشت. او این موضوع را »دلیلی دیگر بر تعهد فیفا برای جهانی سازی 

واقعی فوتبال« دانست.
اینفانتینو در سخنرانی خود در کوالالامپور مالزی گفت: »باشگاه های العین، الهلال، 
از  بازیکنانی  بلکه  بود،  نخواهند  رقابت ها  این  در  آسیا  نماینده  تنها  اوراوا  و  اولسان 
که  رقابتی  می کنند؛  شرکت  رقابت ها  از  دوره  این  در  آسیایی  گوناگون  ملیت های 

بیشترین تنوع ملیتی از زمان آغاز جام جهانی در سال ۱۹۳۰ را خواهد داشت.«
او در ادامه افزود: »براساس فهرست باشگاه های راه یافته که  اعلام شد، ۱۰۱ بازیکن از 

۹ کشور آسیایی در این رویداد جهانی به میدان خواهند رفت.«
اینفانتینو همچنین با اشاره به کشورهایی که در مراحل نهایی جام جهانی ملی حضور 
نداشتند، گفت: »هرچند فلسطین و ازبکستان تاکنون به مراحل پایانی جام جهانی ملی 
نرسیده اند، اما بازیکنانی از این دو کشور در کنار ستارگانی از استرالیا، چین، ایران، ژاپن، 
کره جنوبی، عربستان و امارات، در تابستان آینده به نمایندگی از باشگاه هایشان در این 

رقابت ها حضور خواهند داشت.«
رئیس فیفا همچنین به موفقیت های فوتبال آسیا در عرصه جهانی اشاره کرد و گفت: 
»ما شاهد پیروزی های چشمگیر کره شمالی در جام جهانی جوانان زنان زیر ۲۰ و 
زیر ۱۷ سال بوده ایم.« او در پایان اظهار داشت: »خوشحال شدم که امسال آکادمی 
استعدادها در بحرین افتتاح شد. همچنین برنامه های متعدد پرورش استعداد نیز در 
حال طراحی و اجراست که با همکاری آرسن ونگر، رئیس بخش توسعه جهانی فوتبال و 

تیمش، به صورت اختصاصی برای نیازهای فدراسیون های شما تدوین شده اند.«

رئیس فدراسیون روستایی عشایری و بازی های بومی محلی گفت: رشته شترسواری 
با توجه به میزبانی کشور عربستان در بازی های کشورهای اسلامی وجود دارد و شاید 
ما هم نماینده ای در این مسابقات داشته باشیم. علیرضا پسندیده گفت: برای اولین 
بار این اتفاق رخ می دهد. از آنجایی که کشور عربستان میزبان بازی های کشورهای 
اسلامی است این امکان برای این کشور فراهم شده تا رشته های بومی خودش را در 
مسابقات انتخاب کند که خوشبختانه رشته شترسواری جزو این رشته هاست و این 
رشته در کشور ما هم فعال است. وی افزود: موضوعی هم مطرح است و آن اینکه بر 
اساس سیاست های وزارت ورزش رشته ها و نفراتی که ضمانت کسب مدال دارند به 
این مسابقات اعزام می شوند. به هر روی رشته شترسواری در کشورهای اسلامی هست 
و ما هم در این رشته فعال هستیم. ما هم طبق همین اتفاق در تقویم ۱۴۰۴ در 
ابتدای سال سه رویداد را تعریف کردیم که به صورت استانی، منطقه ای و ملی برگزار 
می شود که اگر وزارت ورزش این امکان را برای اعزام تیم ملی فراهم کرد نفرات برتر 
این رشته مشخص شوند. رئیس فدراسیون روستایی عشایری و بازی های بومی محلی 
در ادامه اجازه وزارت ورزش و کمیته ملی المپیک را برای اعزام تیم ملی شترسواری 
به بازی های کشورهای اسلامی مهم ارزیابی و اضافه کرد: کمیته ملی المپیک هم به 
این قضیه ورود کرده است چون بخشی از کارها مربوط به کمیته کمیته ملی المپیک 
می شود و در صورت اجازه وزارت ورزش و کمیته ملی المپیک تیم ملی شترسواری 
به این بازی ها اعزام خواهد شد. وی همچنین از اعزام تیم ملی شترسواری جوانان به 
مسابقات آسیایی جوانان خبر داد و اظهار کرد: در مسابقات جوانان آسیا هم خوشبختانه 
رشته شترسواری جزو رشته های مورد نظر قرار گرفته که میزبان کشور بحرین است و 
فکر می کنم در نیمه دوم سال اتفاق بیافتد. برای این رشته کمیته المپیک نامه رسمی 
به ما زده است. اطلاعاتی خواسته که ما باید به آنها گزارش کنیم. کمیته ملی المپیک 
از ما اطلاعات خواسته است و ما باید در جلسه فنی دفاع کنیم که انشاالله اگر کمیته 
ملی المپیک قبول کرد ما هم در کاروان اعزامی به بازی های آسیایی جوانان نماینده ای 

در رشته شترسواری داشته باشیم.

طارمی تنها نماینده فوتبال ایران 
در جام جهانی باشگاه ها

رشته شترسواری به بازی های کشورهای اسلامی 
اعزام می شود؟

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده ٣قانون وماده١٣ آئین 
نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابر رای شماره١۴٠٣۶٠٣٢٧٠٠٢٠٣٨٣۵٠ مورخه 
١۴٠٣/١١/٢١ کلاسه ۴٠۴٩-١۴٠٢ هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی 
مستقردرواحدثبتی حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی خانم سیده سمیه کاظمی فرزند سید نورالدین به شماره 
شناسنامه ١١٢٢٩ صادره از ابهردرششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ١۶٢۴٢/٠٢ مترمربع از پلاک ٣٣ اصلی واقع در 
ابهر بخش سه زنجان )ابهر باغات روستای میموندره( خریداری از مالک رسمی خودمتقاضی و سایر مالکین مشاعی محرز گردیده 
است لذا به منظوراطلاع عموم مراتب دردونوبت به فاصله ١۵روز آگهی می شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشد میتوانداز تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایید بدیهی 

است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادرخواهد شد.
تاریخ انتشار اول ١۴٠۴/٠١/٢۶* تاریخ انتشار دوم ٠٢/١٠/١۴٠۴

برابر رای هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک سلطانیه تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی سید مجید غفاری به شناسنامه 
شماره ١١۵ کدملی ۵٨٩٩٩١٩٧٣۶ صادره فرزند سیدمحمود در ١-ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری(( به مساحت ٣۶۴۴.٧١ متر مربع پلاک شماره ٧٨٨ فرعی از ۶٠ اصلی٢-ششدانگ))یک قطعه 
زمین زراعی کاداستری(( به مساحت ٣۴٨۴.٩۵متر مربع پلاک شماره ٧٨٧ فرعی از ۶٠ اصلی ٣- ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری((به مساحت ۴٧٣٢.٣۶ متر مربع پلاک شماره ٧٨۶ فرعی از ۶٠ 
اصلی۴-ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری((به مساحت ٣٨٠۴.٨ متر مربع پلاک شماره ٧٨٩ فرعی از ۶٠ اصلی۵-ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری((به مساحت ۶١٠٧.۶٢ متر مربع پلاک 
شماره ٧٨٢ فرعی از ۶٠ اصلی ۶- ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری((به مساحت ۴٨۵٢.۴۴ متر مربع پلاک شماره ٧٨١ فرعی از ۶٠ اصلی ٧-ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری(( به مساحت 
١٧٨۶ متر مربع پلاک شماره ٧٨٠ فرعی از ۶٠ اصلی٨-ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری((به مساحت ٢۴٧۵.٣٣ متر مربع پلاک شماره ٢۴١ فرعی از ۶٠ اصلی٩-ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی 

کاداستری((به مساحت ٣٩٩٨.٣٩ متر مربع پلاک شماره ٧٧٩ فرعی از ۶٠ اصلی ١٠- ششدانگ
))یک قطعه زمین زراعی کاداستری((به مساحت ۴١۶٢.٢١ متر مربع پلاک شماره ٧٧٨ فرعی از ۶٠ اصلی ١١-ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری((به مساحت ١٩٩۵۵.۶۶ متر مربع پلاک شماره ٧٧٧ 
فرعی از ۶٠ اصلی١٢-ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری(( به مساحت ١٠٢۶.٧٢ متر مربع پلاک شماره ٨٣١ فرعی از ۶٠ اصلی١٣- ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری(( به مساحت ۵٩.٨٨٨٨ 
متر مربع پلاک شماره ٨٣٠ فرعی از ۶٠ اصلی ١۴- ششدانگ یک قطعه زمین زراعی کاداستری به مساحت ٢۴٢٨.١٩ مترمربع پلاک شماره ٨٢٩ فرعی از ۶٠ اصلی١۵- ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی 
کاداستری(())بند ب ماده یک(( ))٨و١٣(( به مساحت ٣٩١٩.۴٢ مترمربع پلاک شماره ٨٢٨ فرعی از ۶٠ اصلی١۶- ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری((به مساحت ١۵١۵٧.۵۵ متر مربع پلاک شماره 
٨٢٧ فرعی از ۶٠ اصلی١٧-ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری(( به مساحت ٢۵٩٩.٧۵ متر مربع پلاک شماره ٨٢۶ فرعی از ۶٠ اصلی١٨- ششدانگ))یک قطعه زمین زراعی کاداستری(( به مساحت 
۶۴٨٩.۵٨ متر مربع پلاک شماره ٨٢۴ فرعی از ۶٠ اصلی خریداری از مالک رسمی آقای محمد موسی یادگاری محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ١۵ روز آگهی می شود 
در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف مدت یک ماه 

از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول١۴٠۴/٠١/٢۶* تاریخ انتشار نوبت دوم٠٢/١٠/١۴٠۴

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده ٣قانون وماده١٣ آئین نامه قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابر رای شماره١۴٠٣۶٠٣٢٧٠٠٢٠٢۴۵٨۵ مورخه ١۴٠٣/٠٧/٢۵ 
کلاسه ٣١۵۶-١۴٠٢ هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی مستقردرواحدثبتی 
حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای صیاد علی معروفخانی فرزند فرهاد به شماره شناسنامه ٩٨٢ صادره از 
تاکستان در ششدانگ یک قطعه باغ به مساحت ۴٢٢٩/۶٠ مترمربع از پلاک ١٢١ اصلی واقع ابهر بخش سه زنجان )مزارع و باغات 
مادن شریف آباد( خریداری از مالک رسمی )زهرا شاهمرادی و سایر مالکین مشاعی( محرزگردیده است لذا به منظوراطلاع عموم مراتب 
دردونوبت به فاصله ١۵روز آگهی می شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشد میتوانداز 
تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایید بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 

وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادرخواهد شد.
سعید بهرامی-رئیس اداره ثبت اسنادواملاک تاریخ انتشار اول ١۴٠۴/٠١/٢۶* تاریخ انتشار دوم ٠٢/١٠/١۴٠۴ سعید بهرامی- رئیس اداره ثبت اسنادواملاک 

حمید بابائي رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان سلطانیهحمید بابائی رئیس ثبت اسناد و املام شهرستان سلطانیه

مدیر کل ورزش و جوانان استان زنجان: 
تجهیز 55 خانه ورزش روستایی

 در استان زنجان در ۱۴۰۳

خبر خبر 

کوتاه کوتاه 

برابر درخواست  امیری  اینکه آقای حسن  به  با عنایت 
شماره ٢۵١۶۴٠۶-١۴٠۴.١.٢٠- تقاضای افراز مقداری 
در  واقع  زنجان  سه  بخش  ۶۴.٢١٩۴-اصلی  پلاک  از 
سلطانیه را نموده اند و در درخواست خود اعلام نموده 
به آدرس اغلب مالکین دسترسی ندارد.لذا باستناد ماده 
١٨- آئین نامه اجرای اسناد رسمی لازم الاجرا از کلیه 
مالکین حقیقی و حقوقی و یا نمایندگان قانونی و یا قائم 
مقام ایشان در پلاک مذکور دعوت بعمل میآید راس 
ساعت ١٠ روز ۴ شنبه مورخ ١۴٠۴.٢.١٧ که عملیات 
افراز توسط نماینده و نقشه بردار این اداره صورت میگیرد 
حضور بهم رسانند عدم حضور نامبردگان مانع انجام افراز 
نخواهد بود بدیهی است در صورت افراز مورد تقاضا ، 
آگهی افرازی بهمراه صورتجلسه و نقشه افرازی در همین 

روزنامه منتشر خواهد شد. 

آگهی دعوت به جلسه افراز ومعاینه محلی
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ایران۸۸

دور دوم مذاکرات آمریکا و ایران شنبه 
در رم ایتالیا برگزار می شود 

جان کری: فرصت دستیابی به توافق
 با ایران وجود دارد

خبر 

کوتاه 

برنا/  انگلستان در اواخر دهه ۹۰ شاهد ظهور جمعیتی بود که امروزه تحت عنوان 
»نیت ها« شناخته می شوند؛ »نیت« به فرد ۱۸ الی ۲۴ ساله ای اطلاق می شود که هیچ 
کاری اعم از کارکردن، درس خوادن یا مهارت آموزی انجام نمی دهد و به این ترتیب 
از جهت افزایش نرخ بیکاری، مصرف گرایی، افسردگی و موارد مشابه به عنوان تهدیدی 

برای جامعه شناخته می شود.
محمدرضا جاودانی روانشناس عمومی درباره آسیب شناسی این پدیده می گوید: باورها، 
افکار و طرحواره هایی که مانع رسیدگی به یک هدف می شوند؛ از جمله عوامل فردی 
و روانشناختی هستند که وضعیت روانی »نیت« ها را تشدید کرده و تنها با مراجعه به 

رواندرمانگر از بین می روند.
نظامآموزشیناکارآمدبهجمعیت»نیت«هادامنمیزند

پیامد های منفی »نیت ها« فقط به هزینه های اقتصادی )که رقم قابل توجهی نیز است( 
محدود نمی شود؛ بلکه کنارگذاری یا طرد اجتماعی و سیاسی و کاهش مشارکت 
این دسته از جوانان در جامعه به همراه افزایش بیگانگی آنان با هنجار ها و ارزش های 

اجتماعی، زمینه را برای انحراف و ارتکاب جرائم مختلف فراهم می کند.
وی نظام آموزشی را ناکارآمد دانست و ادامه داد: با توجه به این که مدارس، موظف به 
آموزش مهارت خودشناسی، شناخت علایق و استعداد ها و همچنین آشنایی کودک با 
انواع مشاغل هستند؛ به نظر نمی رسد که مدارس، تمرکز چندانی بر این مسائل داشته 
باشند. از سوی دیگر اگرچه جامعه به همه مشاغل نیاز دارد، اما مدارسی که پیشرفته تر 

شناخته می شوند نیز تنها بر رشته های مطرح تمرکز دارند.
این روانشناس عمومی با بیان این که افراد فقط در چند شغل شناخته شده خلاصه 
نمی شوند افزود: با توجه به این که چرخ جامعه با همکاری همه شغل ها به چرخش در 
می آید؛ از همین رو با مشاغل شناخته نشده هم می توان به درآمد و زندگی مطلوب 
رسید. این در حالی است که مدارس حاضر در راستای توانمندی ها، استعداد ها و 
مسیری که دانش آموز در آن مفید است فعالیت نمی کنند که به خودی خود، عاملی 

برای افزایش جمعیت »نیت« ها به شمار می آید.
»نیت«هانتیجهقیمتگزافتفریحاتهستند

این روانشناس با بیان این که افراد »نیت« چشم انداز روشنی برای خود ندارند ادامه 
داد: نه تنها قیمت بالای خانه و ماشین، بلکه قیمت گزاف بسیاری از تفریحات ساده 
نیز به بی انگیزگی افراد »نیت« دامن می زند؛ به عبارت دیگر این افراد شاهد هستند 
که با تلاش کردن به جایی نخواهند رسید و از همین رو انگار که بر تردمیلی بی مقصد 

در حال دویدن هستند. همچنان که فرد در وضعیت »درماندگی آموخته شده« به این 
نتیجه می رسد که تلاش کردن، تفاوتی در وضعیت موجود ایجاد نمی کند و به تدریج 

به سمت ناامیدی قدم برمی دارد.
بنا بر گزارشات، ۲ میلیون و ۸۲۳ هزار »نیت« در ایران وجود دارد؛ نرخ »نیت« ها برای 
مردان ایرانی بین سال های ۱۳۹۴ تا ۱۴۰۰ حدود ۱۵ تا ۱۷ درصد بوده، اما در زنان از 

۴۷ درصد در سال ۱۳۹۴ به ۳۹ درصد در سال ۱۴۰۰ رسیده است.
با  کودک  آشنایی  و  آموزش  کرد:  تشریح  اختلال  این  راهکار  به  اشاره  با  جاودانی 
مهارت های زندگی و مهارت حل مسئله تا حد زیادی می تواند از بروز این جریان 
جلوگیری کند. مهارت های زندگی نیز به ابزار هایی اطلاق می شود که فرد در دوران 
بزرگسالی با استفاده از این ابزار ها شکوفایی و زندگی رضایت بخش تری را تجربه 

می کند.
زنانبیشترازمردانبهوضعیت»نیت«گرفتارمیشوند

وی با اشاره به تاثیر یادگیری مهارت های زندگی در زندگی بزرگسالی تصریح کرد: 
کودکی که مهارت های زندگی را می آموزد؛ در بزرگسالی نیز توانایی عبور از چالش های 
زندگی را خواهد داشت. همچنان که تقویت مهارت تاب آوری به انعطاف پذیری فرد 
کمک خواهد کرد؛ مهارت تصمیم گیری هم در جهت تشخیص تصمیم درست، 

کاربردی است. 
مدیریت و تنظیم هیجانات و اضطراب ها، هدف گذاری، تفکر انتقادی، مدیریت درآمد 
و هزینه ها از دیگر مجموعه آموزه هایی هستند که باید از سوی خانواده، مدارس و دیگر 

نهاد ها پررنگ شود.
بر اساس گزارش سازمان بین المللی کار در سال ۲۰۲۲ در سطح جهانی، یک چهارم 
جوانان جهان معادل تقریباً ۲۳.۵ درصد نیت بودند. این میزان نیم درصد بالاتر از 
دوران ماقبل فراگیری کوید-۱۹ و معادل ۲۸۹ میلیون جوان بوده است. از هر سه 
جوان دو نفر زن و میزان نرخ زنان نیت در سراسر جهان، بیش از دو برابر مردان 

نیت است.
در یک سیکل معیوب گرفتار  این که »نیت ها« معمولاً  بیان  با  ادامه  جاودانی در 
می شوند، توضیح داد: این چرخه از بی هدفی آغاز شده، به احساس پوچی و افسردگی 
منجر و در نهایت باعث اجتناب فرد از تلاش کردن و تجربه بی انگیزگی می شود؛ 

مسیری که دوباره فرد را به همان نقطه ابتدایی یعنی بی هدفی بازمی گرداند.
لزومافزایشفرصتهایشغلیبهمنظورکاهشجمعیت»نیت«ها

وی نبود فرصت های شغلی مناسب در شهرستان ها و تمرکز مشاغل در پایتخت را 
یکی دیگر از دلایل افزایش نیت ها در کشور دانست و تشریح کرد: بسیاری از مراجعه 
کنندگان با وجود رزومه تحصیلی خوب، شغل مناسبی پیدا نکرده اند یا اگر کاری هم 

باشد، با حقوق پایین و امنیت شغلی بسیار کم مواجه است. 
همین مسئله باعث سرخوردگی، افسردگی و مهاجرت قشر متخصص و تحصیل کرده 

به شمار می آید.
این روانشناس عمومی با تاکید بر تبعات این پدیده گفت: افزایش بیکاری، اضطراب، 
افزایش جرائم می تواند نتیجه  افزایش مهاجرت و حتی  ازدواج،  افسردگی، کاهش 
پس  از  ندارد،  شغلی  هویت  جوان  یک  وقتی  باشد.  نیت ها  مسئله  به  بی توجهی 
هزینه های زندگی برنخواهد آمد و نمی تواند آینده ای برای خود تصور کند، از همین رو 

نمی توان انتظار مشارکت اجتماعی و تشکیل خانواده داشت.
جاودانی با اشاره به درمان مبتنی بر پذیرش و تعهد بر نقش ارزش ها در بازسازی روانی 
»نیت ها« تأکید کرد و ادامه داد: ارزش ها مثل فانوس دریایی برای زندگی هستند و 
جهت زندگی را به ما نشان می دهند. وقتی فرد بداند واقعاً چه چیزی برایش مهم است، 

تازه می تواند برای آن هدف گذاری کند.
معنادار است. وی  زندگی  برای ساختن یک  اساسی  ارزش ها، یک گام  از  آگاهی   
افزود: ارزش هایی مثل خلاقیت، مسئولیت پذیری، مشارکت، خودکفایی یا اثرگذاری 
در جامعه می توانند قطب نمای زندگی افراد باشند و کمک کنند که از سردرگمی 

بیرون بیایند.
 البته شناخت ارزش ها، فرآیندی است که باید از دوران کودکی آغاز شود. 

این روانشناس در پایان با تاکید بر اصلاح نظام آموزشی، افزایش فرصت های شغلی 
برابر، رونق اقتصادی و آموزش علمی خانواده ها برای فرزندپروری خاطرنشان کرد: اگر 
کودک مهارت های زندگی را بیاموزد، اگر والدین به روانشناس کودک و خانواده مراجعه 
کنند، و اگر باور های غلط درباره موفقیت و تلاش در جامعه تغییر کند، می توان امید 
داشت که تعداد نیت ها کاهش پیدا کرده و جوانان مسیر های روشن تری برای زندگی 

پیدا کنند.

ویستا/  در روزهایی که بسیاری از شهرهای کشور با بحران بی آبی و هشدارهای جدی 
در زمینه کاهش منابع آبی روبه رو هستند، صدای آژیر بحران در بسیاری از حوزه های 
زندگی ایرانیان به صدا درآمده است. از هشدار درباره کاهش شدید ذخایر سدها گرفته 
تا گزارش هایی مبنی بر خشک شدن چاه های آب کشاورزی، همه نشانه هایی از یک 

واقعیت تلخ هستند؛ آب دیگر منبعی بی پایان نیست.
همزمان با این بحران، رهبر انقلاب در ابتدای سال ۱۴۰۴، شعار سال را »سرمایه گذاری 
برای تولید« اعلام کردند؛ شعاری که بر ضرورت توسعه اقتصادی و جهش تولید با تکیه 

بر منابع داخلی تأکید دارد.
مجید عباسپور عضو هیئت امنای انرژی، آب و محیط زیست دانشگاه صنعتی با اشاره 
از مهم ترین  را یکی  اعتماد سرمایه گذاران  به چالش های سرمایه گذاری در کشور، 
پیش نیازهای حرکت سرمایه به سمت تولید دانست و گفت: یک فرد ایرانی وقتی 
سرمایه ای در اختیار دارد، چه بزرگ و چه کوچک، پیش از هر چیز نیاز دارد که 
از امنیت سرمایه گذاری خود اطمینان حاصل کند. متأسفانه، برخی تجارب ناموفق 
گذشته باعث شده است که اعتماد عمومی نسبت به برخی سرمایه گذاری ها کاهش 
یابد. بنابراین، بازگرداندن اعتماد عمومی و اطمینان از بازدهی سرمایه گذاری ها از 

اهمیت ویژه ای برخوردار است.  
عباسپور با تأکید بر ظرفیت های عظیم سرمایه های مردمی، گفت: سرمایه های خرد 
و کلان مردم می تواند نقشی کلیدی در توسعه بخش آب و کشاورزی ایفا کند، اما 
مشروط بر آنکه بسترهای لازم برای این سرمایه گذاری فراهم شود. یکی از مشکلات 
اساسی در این زمینه، نبود سازوکارهای حمایتی و تضمین بازگشت سرمایه است. اگر 
یک سرمایه گذار اطمینان داشته باشد که سرمایه اش در یک طرح مطمئن و سودآور به 

کار گرفته می شود، دیگر تمایلی به خرید سکه و دلار نخواهد داشت، بلکه سرمایه اش 
را وارد چرخه تولید خواهد کرد.  

سال هاست که توسعه در ایران با منابع طبیعی گره خورده است. بخش عمده ای از 
تولید کشور، به ویژه در بخش کشاورزی، وابسته به مصرف بالای آب است. با این حال، 
نگاهی به داده های رسمی نشان می دهد که بیش از ۹۰ درصد از مصرف آب کشور در 
بخش کشاورزی صورت می گیرد و سهم صنعت از این منابع، سه الی چهار درصد است.

این کارشناس انرژی با تأکید بر لزوم فرهنگ سازی در کنار برنامه ریزی دقیق اقتصادی، 
افزود: فرهنگ سازی می تواند نقش مهمی در جهت دهی صحیح سرمایه های مردم ایفا 
کند. اگر مردم بدانند که سرمایه گذاری در بخش های مولد، علاوه بر سود اقتصادی، 
به توسعه پایدار کشور کمک می کند، قطعاً انگیزه بیشتری برای ورود به این حوزه 

خواهند داشت.  
جهشتولیددرسایهبحرانآب

برخلاف تصور اولیه، کمبود منابع الزاماً مانع سرمایه گذاری نیست. در واقع، بحران ها 
می توانند زمینه ساز اصلاح مسیر و تمرکز بر بهره وری و نوآوری شوند. اکنون فرصت 
آن است که سرمایه گذاری ها به جای حرکت به سمت صنایع آب بر و شیوه های سنتی، 

به سمت تولیدات پایدار، کم مصرف و با ارزش افزوده بالا سوق یابند.
صنایع دانش بنیان، تولید گلخانه ای، فناوری های نوین تصفیه آب، و بازچرخانی منابع 
از جمله حوزه هایی هستند که می توانند با سرمایه گذاری هدفمند، هم اشتغال آفرین 

باشند و هم بحران را به فرصت تبدیل کنند.
عباسپور در ادامه به نقش فناوری های نوین در بهینه سازی مصرف آب اشاره کرد و 
گفت: در حال حاضر، تکنولوژی های پیشرفته ای در جهان برای افزایش بهره وری آب 
وجود دارد. برای مثال، در برخی کشورها از تکنیک هایی استفاده می شود که بدون 
نیاز به آب شیرین، امکان کشت محصولات کشاورزی را فراهم می کند. به عنوان نمونه، 
در برخی مناطق، گلخانه هایی طراحی شده اند که از سقف خود برای نمک زدایی آب 
دریا استفاده می کنند و در نتیجه، آب موردنیاز برای کشاورزی را تأمین می کنند. این 
روش ها، ضمن کاهش فشار بر منابع آبی، امکان تولید محصولات گران قیمت کشاورزی 
را نیز فراهم می آورند. در ایران نیز می توان با تکیه بر همین اصول، سرمایه گذاری را 
به سمت تولیداتی سوق داد که نه تنها آب بر نیستند، بلکه با خلق ارزش افزوده بالا، 
توان رقابت در بازارهای جهانی را دارند. توسعه صنایع دانش بنیان، گسترش واحدهای 
تولیدی با بازچرخانی آب، و اصلاح الگوی کشت در کشاورزی از جمله راهکارهایی 

است که می تواند توسعه اقتصادی را با پایداری منابع طبیعی هم راستا کند.
هرچند در رسانه ها و از سوی مسئولان، بارها از مردم خواسته شده که در مصرف آب 
صرفه جویی کنند، اما به نظر می رسد بار اصلی این مسئولیت تنها بر دوش خانواده ها 
قرار گرفته است. این در حالی است که بخش عمده هدررفت آب در کشور، به دلیل 
زیرساخت های فرسوده، ناکارآمدی در سیستم آبیاری کشاورزی، و نبود برنامه ریزی 

برای مصرف در صنعت و شهرسازی است.

ایسکانیوز/ با اجرای مرحله دوم طرح کالابرگ الکترونیک و واریز گام به گام اعتبار 
این طرح به حساب سرپرستان خانوار براساس دهک درآمدی و بعد خانوار، سخنگوی 
طرح کالابرگ الکترونیک اعلام کرد که از پس فردا )۲۷ فروردین ماه( نوبت شارژ اعتبار 

کالابرگ الکترونیک برای دهک های چهار تا هفت درآمدی است.
مرجان دبیری، با اشاره به آغاز طرح کالابرگ الکترونیک در دولت چهاردهم از ۱۱ 
اسفندماه سال ۱۴۰۳ اظهار کرد: در این طرح،  دهک های یک تا هفت درآمدی مشمول 
شدند که مقرر شد به حساب سرپرستان خانوار دهک یک تا سه درآمدی به ازای هر 
نفر براساس بعد خانوار ۵۰۰ هزار تومان و برای دهک های چهار تا هفت به ازای هر 
نفر ۳۵۰ هزار تومان( واریز شود که این اعتبار برای خرید ۱۱ قلم کالای اساسی شامل 
اقلامی از گروه های لبنیات، پروتئین و خواربار اختصاص یافته و در صورت خرید بیش 

از سقف اعتبار تخصیصی، مابه التفاوت هزینه باید توسط خریدار پرداخت شود.
اولویت  با  و  گام  به  گام  به صورت  خانوارها  اعتبار  شارژ  اینکه  بر  تاکید  با  دبیری 
خانوارهای تحت پوشش نهادهای حمایتی و نوع دهک درآمدی انجام می شود، گفت: 
مرحله دوم طرح کالابرگ الکترونیک با اولویت افراد تحت پوشش نهادهای حمایتی از 
۱۳ فروردین ماه آغاز شد. همچنین واریزِ اعتبار مرحله دوم طرح به حساب سرپرستان 
خانوارِ دهک های درآمدی اول تا سوم از ۲۰ فروردین ماه و برای خانوارهای دهک های 

چهارم تا هفتم از ۲۷ فروردین  آغاز می شود.
بنابر اظهارات سخنگوی طرح کالابرگ الکترونیک، از زمان اجرای مرحله دوم تاکنون 
بیش از ۱۸ میلیون نفر توانستند با موفقیت خرید خود را انجام دهند که بالاترین 
درصد خرید مردم تاکنون هم در مرحله اول و هم در مرحله دوم از گروه "حبوبات" 

بوده است.
وی با اشاره به مشمولان طرح اعلام کرد که در صورت استفاده نکردن کامل از اعتبار 
مرحله اول، مانده اعتبار به دوره بعد منتقل خواهد شد. اعتبار کالابرگ  الکترونیک تا 

پایان خردادماه ۱۴۰۴ قابل استفاده است. مشمولان می توانند خریدهای خود را در 
چند نوبت انجام دهند و نیازی به استفاده از کل اعتبار در یک مرحله نیست. علاوه 
بر این نیز،  به همه فروشگاه ها تذکر داده شده است در راستای تنظیم خرید بازار،  

شهروندان تک خریدی از یک کالا نداشته باشند.
سخنگوی طرح کالابرگ الکترونیک تاکید کرد: اعتبار طرح کالابرگ، جدای از اعتبار 
تخصیصی و پرداختی بابت یارانه ماهانه افراد است که براساس منابع مالی دولت طی 

مراحلی به مشمولان ارائه می شود.

دبیری در ادامه درباره نحوه تسویه با فروشگاه های طرف قرارداد نیز به ارائه توضیحاتی 
پرداخت و تصریح کرد: هر ۷۲ ساعت با فروشگاه ها تسویه می شود، به گونه ای که ۹۰ 
درصد از فروشنده ها از نحوه تسویه این طرح رضایت داشته اند و در حال حاضر با ۲۳۰ 

هزار فروشگاه در این زمینه قرارداد منعقد شده است.
وی در پاسخ به این سوال که مرحله بعدی کالابرگ چه زمانی شارژ می شود، گفت: 
مرحله بعدی کالابرگ منوط به پرداخت اعتبار از سوی سازمان برنامه و بودجه است؛ 

چنانچه تخصیص اعتبار صورت گیرد، مرحله بعدی کالابرگ نیز شارژ می شود.

واریز اعتبار کالابرگ دهک های 4 تا ۷ از چهارشنبه

روزمرگی جوانان و افزایش افسردگی و نرخ بیکاری با وجود گروه نیت در جامعه

سرمایه گذاری برای تولید، گامی برای مقابله با بحران آب

گفت وگوهای  از  دور  اولین  برگزاری  از  پس  آمریکا  سابق  امورخارجه  وزیر 
غیرمستقیم تهران و واشنگتن در عمان تاکید کرد: ترامپ فرصت دستیابی به 

توافق با ایران را دارد. 
»جان کری« که در دوران ریاست جمهوری »باراک اوباما« وزیر امورخارجه آمریکا 
و به طور مستقیم درگیر مذاکرات هسته ای با ایران برای حصول برجام بود در 
یادداشتی مشترک در روزنامه وال استریت ژورنال نوشت: در حالی که مذاکرات 
هسته ای با ایران به طور جدی آغاز می شود، رئیس جمهور ترامپ فرصتی تاریخی 
برای دستیابی به معامله ای دارد که می تواند منطقه و جهان را امن تر کند. البته 

اگر تهران با آن موافقت کند.
وی ادامه داد: ما در مورد توافق هسته ای ۲۰۱۵ با ایران اختلاف نظرهای عمیقی 
داشتیم، اما امروز باور داریم که دریچه کوچکی برای اتفاقی غیرمحتمل وجود دارد.

کری با تاکید بر اینکه »۱۰ سال پس از آخرین توافق هسته ای با ایران، موازنه قوا 
به شدت تغییر کرده است« خاطر نشان کرد: ائتلافی که فرصت ها و چالش های 
مذاکره را در سال ۲۰۱۵ تعریف کرد، دیگر وجود ندارد. اکنون اروپا با تهران ارتباط 
دارد. تحریم های چندجانبه هسته ای که جهان برای آوردن ایران به میز مذاکره 
اعمال کرد، مدت هاست که از بین رفته اند و برنمی گردند. روابط با مسکو و پکن نیز 
به دلیل اختلافات بر سر اوکراین و تجارت تغییر شکل یافته است. به طور خلاصه، 

این امر باعث می شود که ۲ طرف به توافق جدیدی دست یابند.
مقام پیشین آمریکایی در یادداشت خود مدعی شد که جمهوری اسلامی ایران 
به طرزی ماهرانه خود را به گوشه رینگ رسانده است و این، به شکلی متناقض، 

شانس صلح پایدار را از طریق دیپلماسی افزایش می دهد.
پویایی جدید  یک  ماه گذشته  وقایع ۱۸  که  کرد  تاکید  جان کری همچنین 
منطقه ای ایجاد کرده است که باید به ایران انگیزه بدهد که منافع خود را متفاوت 
ببیند. او مدعی شد: جمهوری اسلامی بیش از هر زمان دیگری به ساخت بمب 
اتم نزدیک شده است. برخی معتقدند که اکنون باید تنها بر توافق هسته ای جدید 
تمرکز کرد اما ما بر این باوریم که امکان دستیابی به توافقی گسترده تر نیز وجود 

دارد. توافق جدید می تواند و باید فراتر از محدوده مذاکرات پیشین باشد.
وزیر امورخارجه سابق آمریکا در ادامه به ارائه شروطی پرداخت که از نظر او رئیس 
جمهور کشورش می بایست در توافق با ایران به آنها دست یابد، ازجمله ممنوعیت 
غنی سازی اورانیوم بالاتر از حد مجاز برای استفاده غیرنظامی در ایران، محدودیت 
با یک رژیم بازرسی  ایران، همراه  شدید بر میزان مواد شکافت پذیر در اختیار 
جامع برای اطمینان از انطباق آن با تعهدات بین المللی به گونه ای که پایدار و 

قابل تأیید باشد.
به رغم تاکید مقامات جمهوری اسلامی ایران مبنی بر اینکه هر گفت وگویی با 
آمریکا تنها بر سر برنامه هسته ای خواهد بود و قابلیت های دفاعی کشور به هیچ 
عنوان قابل مذاکزه نیست، جان کری همچنین گفت که تهران علاوه براین باید با 
محدودیت شدید برنامه موشکی بالستیک خود موافقت و به طور کامل حمایت از 

نیروهای نیابتی را متوقف کند./ ایسنا

انتخاب/ اکسیوس از قول دو منبع آگاه نوشته است که دور دوم مذاکرات هسته ای 
بین آمریکا و ایران قرار است روز شنبه در رم ایتالیا برگزار شود.

در ادامه این مطلب آمده است: دولت ترامپ از دور اول مذاکرات ایران و آمریکا 
در عمان رضایت داشت، زیرا طبق برنامه پیش رفت و هدف آن که تغییر قالب 
مذاکرات از غیرمستقیم )از طریق واسطه ها( به مستقیم بود، با گفت وگوی مستقیم 

مقامات دو طرف تحقق یافت.
دولت ترامپ می خواهد که همین قالب در مذاکرات رم نیز حفظ شود؛ محلی که 

پیشنهاد تغییر آن از سوی آمریکا مطرح شده است.
اکسیوس نوشته است که استیو ویتکاف و عراقچی وزیر خارجه ایران، روز شنبه 

حدود ۴۵ دقیقه با یکدیگر گفت وگو کردند.
این رسانه این گفت وگو که بالاترین سطح تماس میان مقامات آمریکا و ایران در 

هشت سال گذشته بوده، را »اساسی، جدی و عالی« توصیف کرده است.
 مذاکرات ایران و آمریکا به وضوح با فضای بی اعتمادی آغاز شد. 

منابع آگاه اعلام کردند که طرف ایرانی به خروج ترامپ از برجام اشاره کرده و ابراز 
نگرانی کرد که ایالات متحده ممکن است بار دیگر از توافق خارج شود.

در مقابل، طرف آمریکایی نیز نسبت به نیات ایران در خصوص برنامه هسته ای اش 
ابراز تردید کرد.

با این حال، مقامات هر دو طرف پس از چند ساعت گفت وگو در روز شنبه، اعلام 
کرده اند که مسیری در پیش رو می بینند.

طرف ایرانی ایده ی برگزاری دور بعدی مذاکرات به صورت مستقیم را کم اهمیت 
جلوه داده است.

ویتکاف روز یک شنبه با ترامپ دیدار کرد و او را در جریان جزئیات مذاکرات با ایران 
قرار داد. ایالات متحده اکنون می خواهد که ایران در آینده نزدیک گام هایی بردارد 

که برنامه هسته ای اش را بیشتر از مسیر تسلیحاتی شدن دور کند.
یکی از منابع گفت که یکی از این گام ها می تواند »رقیق سازی« ذخایر اورانیوم 
غنی شده ۶۰ درصدی ایران باشد، که در سطح نزدیک به درجه تسلیحاتی قرار 

دارد و می تواند برای ساخت شش بمب هسته ای کافی باشد.
در حالی که دور دوم مذاکرات در عمان نخواهد بود، میانجیگران عمانی حضور 
خواهند داشت. اما این بار مذاکرات ممکن است با حضور مقامات ایرانی و آمریکایی 
در یک اتاق صورت گیرد. مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی )IAEA( رافائل 

گروسی قرار است این هفته پیش از دور دوم مذاکرات به تهران سفر کند.


